
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7209, 7271
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 56ο Γενικό Λύκειο Αθήνας, τη Σχολή Χατζήβεη
και το 5ο Γυµνάσιο Ηρακλείου Αττικής, σελ. 7211, 7217,
7219, 7225

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7211, 7212, 7213, 7219,
7221

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7229

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 14 Φεβρουαρίου 2014, σελ. 7209
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας:
i) σχετικά µε τις αρνητικές συνέπειες από την εφαρµογή

των προτάσεων του ΟΟΣΑ για την τροποποίηση του θεσµι-
κού πλαισίου παρασκευής και πώλησης άρτου, σελ. 7209

ii) σχετικά µε την ανάγκη για ποιοτικό και αποτελεσµατικό
σχεδιασµό και προγραµµατισµό του νέου ΕΣΠΑ, σελ. 7209

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i) σχετικά µε τα προβλήµατα στα προγράµµατα διατήρη-

σης ντόπιων σπάνιων φυλών αγροτικών ζώων και εγκατάστα-
σης νέων γεωργών, σελ. 7213

ii) σχετικά µε τον σχεδιασµό του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων για στέγαση των κεντρικών υπηρε-
σιών και τη δηµιουργία νέου οργανογράµµατος του Υπουρ-
γείου, σελ. 7215

iii) σχετικά µε την εξαίρεση της στρεµµατικής ενίσχυσης
της σταφίδας από τη νέα ΚΑΠ και τη λήψη µέτρων για την
προστασία και προώθηση της µαύρης κορινθιακής σταφίδας,
σελ. 7217

iv) σχετικά µε την παρακράτηση χρηµάτων των δικαιούχων
αγροτών από την Ενιαία Ενίσχυση του 2013, σελ. 7219

γ) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό (για τη Δηµό-
σια Ραδιοτηλεόραση), σχετικά µε τη στελέχωση της Δηµό-
σιας Ραδιοτηλεόρασης, σελ. 7221

δ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε το νέο Σωφρονιστικό Κώδικα,
σελ. 7223

ε) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις αλλαγές
και τις διορθώσεις στις αποφάσεις για την τήρηση των βι-
βλίων από τους αγρότες, σελ. 7225

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
"Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και του Κράτους του Γκέρνσεϋ για την αν-
ταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε τα φορολογικά θέµατα,
σελ. 7227, 7234

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Ανταγωνιστικότητας: "Ενιαίος Φορέας Εξωστρέφειας",
σελ. 7233

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 7209 - 7220
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 7220 – 7226, 7230 - 7271
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 7226 - 7230

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 7211, 7212, 7213, 7219
ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , 

σελ. 7221
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Θ. , σελ. 7212
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 7213
ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ Α. , σελ. 7219, 7221

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ - ΑΒΡΑΜΗΣ Μ. , 

σελ. 7229
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 7229

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 7223
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 7217
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ. , σελ. 7213, 7214
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 7215, 7216
ΚΑΨΗΣ Π. , σελ. 7222, 7223
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 7223
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 7209, 7210, 7211
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 7219, 7225, 7226
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 7221, 7222
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Γ. , σελ. 7225, 7226
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 7219, 7220, 7221
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 7211, 7212
ΠΑΝΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 7223
ΠΕΤΡΑΚΟΣ Α. , σελ. 7217, 7218, 7219
ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ Α. , σελ. 7214, 7215, 7216, 7217, 

7218, 7219, 7220, 7221
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 7210, 7211, 7212

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 7228
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Δ. , σελ. 7230, 7231
ΓΕΛΑΛΗΣ Δ. , σελ. 7227
ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 7231
ΓΛΕΖΟΣ Ε. , σελ. 7233
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 7230
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 7228, 7231
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 7233
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Γ. , σελ. 7233
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 7229
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 7232

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’

Πέµπτη 13 Φεβρουαρίου 2014



Αθήνα, σήµερα στις 13 Φεβρουαρίου 2014, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.47’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 12-2-2014
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΠΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
12 Φεβρουαρίου 2014, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Δίκαιη ικανοποίηση λόγω υπέρβασης
της εύλογης διάρκειας της δίκης στα πολιτικά και ποινικά δικα-
στήρια και στο Ελεγκτικό Συνέδριο και άλλες διατάξεις»)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 14 Φεβρουαρίου 2014.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 553/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Λυκουρέντζου προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, σχετικά µε την κατασκευή νέου σωφρονιστικού καταστή-
µατος στα γεωγραφικά όρια της Περιφέρειας Πελοποννήσου.

2. Η µε αριθµό 543/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικο-
λάου Βούτση προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε τη
λειτουργία «καταστηµάτων µίας στάσης» για την εξυπηρέτηση
αιτηµάτων υπηκόων τρίτων χωρών.

3. Η µε αριθµό 541/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίνου Ουζουνίδη προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την εξασφάλιση της νοµικής και
διοικητικής αυτοτέλειας του Νοσοκοµείου Διδυµότειχου.

4. Η µε αριθµό 556/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τους Υπουργούς Ναυτιλίας και Αιγαίου και Εθνι-
κής Άµυνας, σχετικά µε την προσθαλάσσωση τουρκικών υδρο-
πλάνων έξω από το Κέντρο Εκπαίδευσης Ναυτικού στον Πόρο.

5. Η µε αριθµό 550/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκης
Φούντα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής, σχετικά µε την ενίσχυση του προγράµµατος
«Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον» στην επικράτεια και την Περιφέρεια Δυ-
τικής Ελλάδας.

6. Η µε αριθµό 547/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδω-

νος Χαλβατζή προς τους Υπουργούς Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων και Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης, σχετικά µε τη µη εφαρµογή της εργατικής νοµοθε-
σίας και της δικαστικής απόφασης από την εταιρεία «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ
ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.».

7. Η µε αριθµό 540/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών και Βουλευτή
Κιλκίς κ. Θεόδωρου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τα «ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΑ ΣΦΑ-
ΓΕΙΑ ΚΙΛΚΙΣ Α.Ε.».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 544/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεό-
δωρου Δρίτσα προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τη µεταστέγαση των δικα-
στηρίων του Πειραιά.

2. Η µε αριθµό 557/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Πανα-
γιώταρου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, σχετικά µε τις νέες αυξήσεις στα διόδια.

3. Η µε αριθµό 555/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Πειραιώς της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Μαρίας Ρε-
πούση προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά
µε τη συγκρότηση άτυπων επιτροπών για τη συγγραφή αναλυτι-
κών προγραµµάτων σπουδών (ΑΠΣ) στα λύκεια.

4. Η µε αριθµό 549/11-2-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραϊτη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
σχετικά µε το Μουσείο Θυρρείου του Δήµου Ακτίου-Βόνιτσας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 531/10-2-2014 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, σχετικά µε τις
αρνητικές συνέπειες από την εφαρµογή των προτάσεων του
ΟΟΣΑ για την τροποποίηση του θεσµικού πλαισίου παρασκευής
και πώλησης άρτου. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κουρουµπλή θα απαντήσει ο
Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’

Πέπµτη 13 Φεβρουαρίου 2014



Θα ήθελα, πριν καταθέσω ορισµένες σκέψεις για το επίδικο
ζήτηµα που πρέπει να συζητήσουµε, να παρακαλέσω τον
Υπουργό, αν το θέλει και είναι διατεθειµένος, να µου απαντήσει
πού βρίσκεται ο διαγωνισµός για το σύστηµα X-ray στα µεγάλα
τελωνεία της χώρας, για να περιοριστεί το λαθρεµπόριο του λια-
νεµπορίου, για τους ανιχνευτές στο σύστηµα για το λαθρεµπόριο
τσιγάρων.

Επίσης, θα ήθελα µια απάντηση γι’ αυτό που άφησε να υπο-
νοείται για την περίφηµη έκθεση του ΟΟΣΑ, για την οποία πλη-
ρώσαµε 900.000 ευρώ –δεν ξέρω αν δεν υπήρχε στη χώρα ένας
φορέας που θα µπορούσε να εκπονήσει µια τέτοια µελέτη, αν και
πιστεύω ότι η χώρα έχει τέτοιου είδους κέντρα-, σε ό,τι αφορά
τη µη δηµοσίευση των ισολογισµών των ανωνύµων εταιρειών ή
των πολυεθνικών, όπου εκεί θα γίνει το µεγάλο πάρτι των ενδο-
οµιλικών συναλλαγών. 

Κύριε Πρόεδρε, συζητάµε ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα, σε
µια περίοδο που όλοι λέµε ότι η χώρα πρέπει να περιορίσει τις
εισαγωγές και ως εκ τούτου να περιορίσει την εξαγωγή συναλ-
λάγµατος. Το θέµα αυτό έχει να κάνει µε το ψωµί, που πραγµα-
τικά είναι ίσως το πρώτο είδος ανάγκης για αιώνες και συνδέεται
µε τη ζωή του ανθρώπου.

Έχει να κάνει, λοιπόν, µε την ύπαρξη των φούρνων στην Ελ-
λάδα. Ταυτίζει η Κυβέρνηση και εξισώνει µε αυτήν την πρόταση
του ΟΟΣΑ τα αρτοποιεία -τους φούρνους, δηλαδή- µε τα πρα-
τήρια, υπονοώντας ότι τον ίδιο ρόλο υπηρετεί και ο ένας φορέας
και ο άλλος. Δηλαδή, η αναθέρµανση του κατεψυγµένου ή του
ψυγµένου ψωµιού σε ένα πρατήριο ή στα σουπερµάρκετ είναι το
ίδιο µε έναν φούρνο, που ουσιαστικά είναι πρωτογενής παρα-
γωγή, έχει άλλα ποιοτικά χαρακτηριστικά, διατηρεί δεκάδες χι-
λιάδες θέσεις εργασίας σε µία τόσο δύσκολη περίοδο που
βιώνουµε, µε το επικίνδυνο και υπονοµευτικό για την κοινωνική
συνοχή φαινόµενο της ανεργίας. 

Είναι, λοιπόν, όλα αυτά τα ερωτήµατα τα οποία τίθενται και για
τα οποία πραγµατικά γεννιούνται έντονοι προβληµατισµοί. Τι θα
επιλέξει η Κυβέρνηση; Αυτός είναι ο µοναδικός τρόπος αντιµε-
τώπισης της ακρίβειας, όταν δεκάδες βασικά προϊόντα για χρό-
νια έχουν πολύ χαµηλότερη τιµή στις περίφηµες αλυσίδες των
σουπερµάρκετ από εκείνη την τιµή που έχουν σε άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες;

Σε αυτά τα ζητήµατα θα θέλαµε, κύριε Πρόεδρε, τις απαντή-
σεις του κυρίου Υπουργού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουρουµπλή.

Τον λόγο έχει για τρία λεπτά ο κύριος Υπουργός, για να απαν-
τήσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πρώτα απ’ όλα το θέµα των τελωνείων δεν είναι αρµο-
διότητα του Υπουργείου Ανάπτυξης. Είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Οικονοµικών. 

Δεύτερον, σε σχέση µε το θέµα της σύµβασης µε τον ΟΟΣΑ,
πράγµατι πρόκειται για µία σύµβαση της τάξεως των 900-930 χι-
λιάδων ευρώ, αν θυµάµαι καλά. Είναι το µισό απ’ ό,τι ήταν το ηµε-
ρήσιο έλλειµµα του ΟΣΕ και όχι µόνο τότε οι δυνάµεις που
σήµερα εκφράζετε εσείς, κύριε Κουρουµπλή, δεν διαµαρτύρον-
ταν, αλλά σχεδόν πανηγύριζαν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εσείς, που ήσασταν Κυβέρ-
νηση, τι κάνατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Την ηµέρα ο ΟΣΕ κόστιζε διπλάσια. Και
εδώ δεν συµβαίνει µόνο αυτό. Μιλάµε για µία έκθεση που υπο-
λογίζεται ότι θα έχει θετική επίδραση στην οικονοµία της τάξεως
των 5,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Καθόµαστε και σχολιάζουµε τις
900 χιλιάδες ευρώ, παραγνωρίζοντας τα 5,2 δισεκατοµµύρια,
όταν χώρες όπως η Αυστραλία ή η Ιαπωνία, για παράδειγµα,
έχουν κάνει ακριβώς το ίδιο για το συγκεκριµένο θέµα σε συνερ-
γασία µε τον ΟΟΣΑ.

Έρχοµαι στο θέµα των αρτοποιείων. Τα πράγµατα είναι πάρα
πολύ σαφή. Προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε κάποιες στρε-
βλώσεις και κάποιες εσφαλµένες ρυθµίσεις, οι οποίες ζηµιώνουν
τον καταναλωτή. Στο πλαίσιο αυτό η βασική µας ρύθµιση είναι

κάτι πάρα πολύ απλό και κάτι το οποίο συνέβαινε για χρόνια στην
Ελλάδα, αλλά, κακώς, κατηργήθη. Δηλαδή, αντί να αγοράζει κα-
νείς ψωµί κατ’ εκτίµηση, µε το µάτι, επειδή ο αρτοποιός ή το σου-
περµάρκετ του λέει ότι είναι πεντακόσια γραµµάρια ή ένα κιλό,
το ψωµί να ζυγίζεται, να πωλείται ψωµί µε το ζύγι. Πού είναι το
κακό; Η θέση του ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι θα πρέπει να αγοράζει ο κα-
ταναλωτής ψωµί κατ’ εκτίµηση, να αγοράζει τετρακόσια γραµ-
µάρια ψωµί και εκατό γραµµάρια αέρα στην τιµή του ψωµιού;
Αυτή είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αυτό σάς ρώτησα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Ανταγωνιστικότητας): Εκτός αν ο ΣΥΡΙΖΑ για ακόµη µία φορά
υποπίπτει στο ολίσθηµα στο οποίο υπέπεσε σε σχέση µε τα φάρ-
µακα και τη φαρµακοβιοµηχανία, όταν αγνόησε το συµφέρον του
καταναλωτή και του δηµοσίου και επικεντρώθηκε στο συµφέρον
στενά της φαρµακοβιοµηχανίας. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Άλλη είναι η ερώτηση!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Ανταγωνιστικότητας): Εκτός, όµως, από τις επιµέρους κοινωνι-
κές οµάδες, πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας το ευρύτερο κοινω-
νικό σύνολο.

Αυτή η Κυβέρνηση, κύριε Κουρουµπλή, ακριβώς θέλει να προ-
στατεύσει τον αδύναµο καταναλωτή. Και επειδή ακριβώς είµαστε
σε περίοδο κρίσης, όπου έχουν µειωθεί µισθοί, συντάξεις, ανα-
πηρικά επιδόµατα, η ελάχιστη υποχρέωσή µας είναι µέσω τέ-
τοιων παρεµβάσεων να προστατεύσουµε πληρέστερα τον
καταναλωτή. Πρόκειται στην πραγµατικότητα για κοινωνική πο-
λιτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Κουρουµπλή,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όταν απευ-
θύνεστε σε µένα θα είστε πάρα πολύ προσεκτικός στο τι µου
απαντάτε, γιατί και καλά ελληνικά ξέρω και αρκετή συλλογιστική
έχω. 

Σας ρώτησα εγώ για το ζύγι και µου απαντάτε για το ζύγι; Σας
είπα ότι δεν πρέπει να ζυγίζεται το ψωµί; Πρέπει να ντρέπεστε
όταν απαντάτε µε αυτόν τον τρόπο. Λυπάµαι για έναν άνθρωπο
στον οποίο έχω µια ιδιαίτερη εκτίµηση  και µε αναγκάζετε να το-
ποθετούµαι µε αυτόν τον τρόπο.

Σας ερωτώ: Το κείµενο της κατάθεσης της ερώτησης έχει τέ-
τοιο πράγµα µέσα; Έχει τέτοιο ερώτηµα η προηγούµενη τοπο-
θέτησή µου και µου απαντάτε για το ζύγισµα του ψωµιού και ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει να ζυγίζεται και αν πρέπει να ζυγίζεται το
ψωµί ή όχι; Σας λέω, λοιπόν, ναι, πρέπει να ζυγίζεται. Σας έθεσα
τέτοιο ερώτηµα και µου απαντάτε; 

Στο άλλο ερώτηµα, για τον ΟΟΣΑ, αυτή ήταν η ερώτηση που
σας έκανα; Σας ρώτησα αν υπάρχει ελληνικός φορέας που θα
µπορούσε να εκπονήσει µια τέτοια µελέτη. Τόσο εµπιστεύεστε
τους Έλληνες επιστήµονες και τα ελληνικά κέντρα! Αυτή είναι η
θέση σας! Γιατί έχετε µια ξενολαγνεία στην πολιτική σας λογική,
–αφού θέλετε να τα ακούσετε και µε προκαλείτε. 

Σας λέω, λοιπόν, πως σε ό,τι αφορά το ζύγισµα δεν υπάρχει
καµµία αντίρρηση και νοµίζω πως ούτε οι ίδιοι οι φορείς των αρ-
τοποιών βάζουν τέτοιο ζήτηµα. Άλλο πράγµα σάς λένε, για το αν
θα αλλάξουν οι όγκοι που υπάρχουν. Θέτουν άλλου είδους ερω-
τήµατα και το κύριο ερώτηµα είναι αν θα εισάγουµε κατεψυγµένο
ή εψυγµένο ψωµί, σε µια περίοδο που λέµε ότι δεν πρέπει να
έχουµε τόσο µεγάλες εισαγωγές, όταν έχουµε προϊόν ποιοτικό
και το πώς θα διασφαλιστεί η ποιότητα. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι ένας επιστήµονας, που ήταν και Πρό-
εδρος του ΙΦΕΤ και είναι και στον χώρο της Νέας Δηµοκρατίας,
ο κ. Κατσαρός, µε αρθρογραφία του έχει τοποθετηθεί µε πάρα
πολύ σκληρό τρόπο. Δεν είναι συριζαίος. 

Όταν απευθύνεστε, λοιπόν, στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
να είστε και προσεκτικός και συγκεκριµένος και όχι να λέτε αο-
ριστίες. Απαντήστε µου σας παρακαλώ και σε αυτό που σας ρώ-
τησα, για τη µη δηµοσίευση των ισολογισµών, για να δούµε ποιος
παίζει συµφέροντα και ποιος υπηρετεί συµφέροντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
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Ανταγωνιστικότητας): Κύριε Κουρουµπλή, ειλικρινώς δεν κατα-
λαβαίνω τον εκνευρισµό σας. 

Η βασική παρέµβαση της Κυβέρνησης, σε σχέση µε το ψωµί,
είναι αυτή που ανέφερα. Χαίροµαι εάν ο ΣΥΡΙΖΑ συµφωνεί. Πολύ
καλά. Αυτή θα είναι η παρέµβαση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν είπα τέτοιο πράγµα εγώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Ανταγωνιστικότητας): Η βασική παρέµβαση είναι για αγορά ψω-
µιού όχι κατ’ εκτίµηση αλλά µε το ζύγι. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πάλι τα ίδια!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Ανταγωνιστικότητας): Δεύτερον, σε σχέση µε τον ΟΟΣΑ, ισχυ-
ρίζεστε ότι δεν σας απήντησα. Σας απήντησα και σας είπα για
σύµβαση ύψους 930.000 ευρώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Σας ρώτησα αν µπορούσε να
εκπονηθεί στην Ελλάδα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Σας µίλησα για την τεχνογνωσία του ορ-
γανισµού γι’ αυτό το θέµα. Σας είπα ότι άλλες χώρες, όπως η Αυ-
στραλία και η Ιαπωνία, πριν από την Ελλάδα έχουν συνεργαστεί
µε τον οργανισµό, ακριβώς κάνοντας τέτοιου είδους παρεµβά-
σεις στην αγορά. 

Οι όγκοι του ψωµιού, καθώς θα είναι µε το ζύγι το ψωµί, θα
είναι ελεύθεροι. Καθένας -το σουπερµάρκετ, τα αρτοποιεία, τα
πρατήρια, ο καθένας που διακινεί και πωλεί ψωµί- θα µπορεί να
πουλάει ψωµί σύµφωνα µε τη δική του πολιτική και τη δική του
εµπορική τακτική. 

Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. Ο καταναλωτής, όµως,
όταν θα αγοράζει πεντακόσια γραµµάρια θα είναι πεντακόσια
γραµµάρια και όταν αγοράζει ένα κιλό θα είναι ένα κιλό. Σε
σχέση µε το κατεψυγµένο ψωµί και όλα αυτά τα πράγµατα τα
οποία αναφέρετε, δεν πρόκειται να αλλάξει απολύτως τίποτα. Η
υφιστάµενη νοµοθεσία, αυτή η νοµοθεσία, θα εξακολουθεί να
ισχύει. Δεν υπάρχει, λοιπόν, κανένας λόγος ανησυχίας για τους
καταναλωτές. Δεν υπάρχει κάτι το οποίο δεν θα ακολουθεί τους
κανόνες της κοινής λογικής. Τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. 

Από εκεί και πέρα, πράγµατι, µπορεί να καταργηθούν ορισµέ-
νες αναχρονιστικές διατάξεις, αλλά αυτές δεν είναι βλαπτικές
ούτε για τους αρτοποιούς ούτε φυσικά για τους καταναλωτές,
όπως, για παράδειγµα, η διάταξη που σε υποχρεώνει όταν έχεις
αρτοποιείο να έχεις στην αποθήκη σου τόσους τόνους αλεύρι.
Αυτές είναι διατάξεις που έρχονται από την εποχή ακόµα του Β’
Παγκοσµίου Πολέµου και δεν έχουν καµµία σχέση µε τη σηµε-
ρινή κατάσταση της οικονοµίας και της κοινωνίας. Τέτοιου είδους
αναχρονιστικές διατάξεις θα καταργηθούν.

Ξαναλέω, όµως, και πάλι ότι ούτε στα θέµατα του κατεψυγµέ-
νου ψωµιού θα γίνει κάποια παρέµβαση -είµαστε απολύτως εναρ-
µονισµένοι µε τα ευρωπαϊκά κοινοτικά δεδοµένα- ούτε κάποια
άλλη παρέµβαση, η οποία θα βλάψει τους καταναλωτές. Σε
σχέση µε το ψωµί η βασική παρέµβαση –και γι’ αυτό αναφέρθηκα
σ’ αυτήν- είναι ότι, ενώ µέχρι τώρα αγοράζαµε ψωµί κατ’ εκτί-
µηση, θα αγοράζουµε ψωµί µε το ζύγι. Αυτό είναι όλο!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Άλλο είναι το επίδικο. Οι αρ-
τοποιοί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Κουρουµπλή,
σας παρακαλώ! Είστε παλιός κοινοβουλευτικός και ξέρετε τη
διαδικασία των ερωτήσεων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί από το 56ο Γενικό Λύκειο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι τώρα παρακολουθείτε διαδικασία
επικαίρων ερωτήσεων. Τις επίκαιρες ερωτήσεις θέτουν οι Βουλευ-

τές προς τους Υπουργούς. Παρίστανται οι Βουλευτές που κάνουν
τις ερωτήσεις και ο Υπουργός που απαντά. Γι’ αυτό και δεν βλέπετε
πολύ κόσµο στην Αίθουσα. Δεν συζητούµε, δηλαδή, νοµοσχέδιο.

Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 533/10-2-2014 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ασηµίνας Ξηροτύρη - Αικατερινάρη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, σχετικά
µε την ανάγκη για ποιοτικό και αποτελεσµατικό σχεδιασµό και
προγραµµατισµό του νέου ΕΣΠΑ.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης.

Τον λόγο έχει η κ. Ξηροτύρη για δύο λεπτά.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ – ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε πολλές ερωτήσεις µας αλλά και στην πρό-

σφατη επερώτησή µας για την ανάπτυξη, είχαµε τονίσει ότι ένα
από τα πιο σηµαντικά ζητήµατα για την ένταξη της χώρας σε ένα
νέο, αναπτυξιακό αυτήν τη φορά, κύκλο είναι η εξεύρεση πόρων
για τη χρηµατοδότηση των αναπτυξιακών πρωτοβουλιών. Με-
γάλο µέρος αυτών των πόρων προέρχεται από τα διαρθρωτικά
ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και χρειάζεται τώρα, περισσό-
τερο από ποτέ, να αξιοποιηθούν και όχι απλά να απορροφηθούν.

Για την εκκίνηση της αναπτυξιακής διαδικασίας, είναι απαραί-
τητη η σύνδεση ενός εθνικού αναπτυξιακού σχεδιασµού µε τον
προγραµµατισµό για το νέο ΕΣΠΑ. Ο προγραµµατισµός του
Υπουργείου θέλει τα τελικά σχέδια να είναι έτοιµα για αποστολή
στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις 28-2-2014, δηλαδή στο τέλος του
µήνα, έτσι ώστε να εγκριθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέχρι
το καλοκαίρι.

Υπάρχει µία µικρή καθυστέρηση, η οποία όµως σε αυτήν την
προγραµµατική περίοδο δεν πρέπει να µας κάνει να φτάσουµε
στο τέλος µε άλλες καθυστερήσεις, να κυνηγάµε την απορρό-
φηση για να µη χάσουµε πόρους και να κάνουµε εκπτώσεις στην
ποιότητα και την αποτελεσµατικότητα των χρηµατοδοτούµενων
παρεµβάσεων.

Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό σε αυτήν τη φάση του σχεδιασµού
να γίνει σοβαρή ανάλυση των προτεραιοτήτων, µε προγραµµα-
τισµό δράσεων, µε προστιθέµενη αξία για την κοινωνία και την
οικονοµία, ιδιαίτερα στην κατεύθυνση ανάσχεσης της ανεργίας,
τόσο κατά την περίοδο εφαρµογής τους, όσο και µετά τη λήξη
τους, και παραγωγική συνέχεια και µετά τη λήξη της χρηµατο-
δότησης. Δηλαδή, οτιδήποτε προσθέτουµε να έρχεται ως απο-
τέλεσµα των ενεργειών που προηγήθηκαν.

Είναι σαφές ότι η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η
οποία υιοθετήθηκε και από τη χώρα µας και που κατ’ εξοχήν υπη-
ρετεί τον στόχο της απασχόλησης, τοποθετεί την έρευνα και την
καινοτοµία ως τον πιο επιθυµητό δρόµο για ανάπτυξη και όχι
αυτά που µας επέβαλαν µε την εσωτερική υποτίµηση, µε µείωση
των µισθών των εργαζοµένων. Χρειάζεται ένα δυναµικό, το οποίο
πράγµατι θα συµµετέχει µε νέους όρους, µε τη σύγχρονη τεχνο-
λογία, σε αυτήν την ανάπτυξη.

Μεγάλο βάρος – και τελειώνω µε αυτό- για την υλοποίηση των
έργων που θα ενταχθούν στο νέο ΕΣΠΑ αναλαµβάνουν οι περι-
φέρειες, οι οποίες θα κληθούν να διαχειριστούν 4,6 δισεκατοµ-
µύρια και άλλο 1,5 δισεκατοµµύριο από το πρόγραµµα της
αγροτικής ανάπτυξης, υιοθετώντας αυτήν τη στρατηγική.

Οι περιφέρειες έχουν µπροστά τους τις εκλογές. Θα χάσουν
µία σηµαντική περίοδο, αλλά πρέπει να το λάβουµε υπ’ όψιν για
τον σχεδιασµό. Οι περιφέρειες πρέπει και αυτές να ενισχυθούν
και να αποκτήσουν τα σύγχρονα εργαλεία. Δυστυχώς η Ευρω-
παϊκή Ένωση δυσκολεύει ακόµη την κατάσταση µε ορισµένες
προϋποθέσεις και ελέγχους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Στη δευτερολογία
µου θα µιλήσω για το θέµα της αιρεσιµότητας, όπου σε χώρες,
όπως η Ελλάδα, που είναι στον µηχανισµό στήριξης, υπάρχει
ένας έλεγχος και µια παρέµβαση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
στα χρηµατοδοτούµενα έργα. 
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Γι’ αυτό σάς ρωτούµε, λοιπόν, πώς θα βοηθήσετε και τις περι-
φέρειες και πώς το Υπουργείο θα κάνει γρήγορα τον προγραµ-
µατισµό µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που χρειάζεται
αυτή η νέα προγραµµατική περίοδος και βέβαια πώς θα αξιοποι-
ήσετε την αρνητική εµπειρία, σε πολλά σηµεία, του παρελθόντος
για να διορθώσετε τα λάθη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Ανταγωνιστικότητας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Ξηροτύρη, τόσο εµείς όσο και τα συναρµόδια Υπουρ-

γεία έχουµε κάνει, τους δεκαεννέα µήνες που έχουν περάσει
µετά τις εκλογές, πραγµατικά µια πολύ µεγάλη προσπάθεια στο
ΕΣΠΑ. Γι’ αυτόν τον λόγο η χώρα από δέκατη όγδοη που ήταν
στις απορροφήσεις τον Ιούνιο του 2012 στις είκοσι επτά χώρες,
τότε, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σήµερα είναι τέταρτη. Αυτό κα-
ταδεικνύει ακριβώς την επιτάχυνση του ΕΣΠΑ, παρά το ότι λει-
τουργούµε µέσα σε ένα πολύ δύσκολο οικονοµικό περιβάλλον
και µε ένα τραπεζικό σύστηµα του οποίου η λειτουργία δεν έχει
αποκατασταθεί πλήρως.

Αυτήν την προσπάθεια κάνουµε ακριβώς και για τον προγραµ-
µατισµό του καινούργιου ΕΣΠΑ. Ήδη από πέρυσι τον Απρίλιο
έγινε ένα εθνικό αναπτυξιακό συνέδριο για το ΕΣΠΑ, στη συνέ-
χεια ακολούθησαν δεκατρείς ηµερίδες, µία σε κάθε περιφέρεια,
υπήρξε φυσικά διαβούλευση µεταξύ των Υπουργείων και µεταξύ
του Υπουργείου Ανάπτυξης και των περιφερειών, απεστάλησαν
τα πρώτα έγγραφα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον περασµένο
Αύγουστο και στη συνέχεια τον Οκτώβριο και το τελικό κείµενο,
το οποίο αυτήν την ώρα είναι σε διαβούλευση µε τις υπηρεσίες
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, απεστάλη στις 9 Δεκεµβρίου.

Οι κανονισµοί των διαρθρωτικών ταµείων εγκρίθηκαν τον Δε-
κέµβριο του 2013, εννοώ σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αυτός είναι και ο λόγος για τον οποίο, τόσο η Ελλάδα, όσο και οι
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες συνεχίζουν τις συζητήσεις τους µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Σε καµµία χώρα δεν έχει εγκριθεί
αυτήν την ώρα το σχέδιο για τη νέα προγραµµατική περίοδο.
Εποµένως είµαι βέβαιος ότι θα είµαστε στον βασικό κορµό των
χωρών εκείνων των οποίων το πρόγραµµα θα εγκριθεί από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ταυτόχρονα φυσικά συνεχίζουµε τις
προετοιµασίες µας για τα επιµέρους επιχειρησιακά προγράµ-
µατα.

Ένα πράγµα το οποίο θέλω να σηµειώσω, όµως, και για σας
και για όλους τους Έλληνες πολίτες -ανεξάρτητα από τις δικές
µας συζητήσεις µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που σας λέω ότι
ακολουθούν τον συγκεκριµένο χρονισµό ο οποίος δεν διαφέρει
από τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες-, το οποίο είναι και το πιο βα-
σικό, αν θέλετε, είναι ότι έχει αποκλειστεί κάθε ενδεχόµενο απώ-
λειας χρόνου για την επένδυση κονδυλίων του νέου ΕΣΠΑ,
καθώς, όπως ρητά αναφέρεται στον νέο γενικό κανονισµό των
διαρθρωτικών ταµείων, τον 1303/2013 στο άρθρο 65, «η επιλεξι-
µότητα των δαπανών ισχύει από την 1-1-2014». Έχει προς τούτο
ληφθεί µέριµνα, ώστε, ανεξαρτήτως της ηµεροµηνίας εγκρίσεως
των προγραµµάτων, σηµαντικά έργα που είναι επιλέξιµα για τη
νέα προγραµµατική περίοδο να προχωράνε στην υλοποίησή τους,
προκειµένου να παράγουν έργο και δαπάνες. Άρα, µε άλλα λόγια,
δεν θα υπάρξει κάποιο κενό. Ο προγραµµατισµός µας, άλλωστε,
προβλέπει σηµαντική κατηγορία δράσεων, όπως αυτές που αφο-
ρούν στο Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο για την Απασχόληση και
τη Φτώχεια, να είναι χρηµατοδοτικά εµπροσθοβαρείς, διότι τώρα
έχουµε το οξύ κοινωνικό πρόβληµα, προκειµένου το 2014 και το
2015 ιδιαίτερα οι κοινωνικές δαπάνες να είναι αυξηµένες.

Άρα κενό, όσον αφορά τη µετάβαση από το σηµερινό ΕΣΠΑ
στο νέο ΕΣΠΑ, δεν πρόκειται να υπάρξει. Αυτό θέλω να είναι απο-
λύτως σαφές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία συνάδελφε,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Η ερώτησή µου ίσως
να θεωρείται ότι είναι πολύ πρώιµη, αλλά, ακριβώς επειδή, κύριε
Υπουργέ -όπως έχουµε τονίσει πολλές φορές-, λόγω των τερά-
στιων προβληµάτων που έχει η χώρα και λόγω των µεγάλων πα-

θογενειών του παρελθόντος όσον αφορά τη διαχείριση κυνηγού-
σαµε στο τέλος την απορρόφηση, µε αποτέλεσµα στα περισσό-
τερα προγράµµατα να µην έχουµε αποτελεσµατικότητα. Σε
αυτήν τη νέα προγραµµατική περίοδο θα πρέπει να προετοιµα-
στούµε όσο το δυνατόν καλύτερα. Επειδή και οι περιφέρειες
αναλαµβάνουν πάρα πολύ µεγάλο ρόλο σε αυτήν την περίοδο,
πρέπει να καλύψουµε όλα τα κενά, για να µπορέσουµε πράγµατι
να έχουµε αποτέλεσµα, να έχουµε έναν σχεδιασµό που να αντα-
ποκρίνεται στις ανάγκες -και ιδιαίτερα στην ανάγκη για την ανά-
σχεση της ανεργίας και για την αντιµετώπιση της φτώχειας- και
να µπορεί και από την άλλη πλευρά βέβαια να δηµιουργεί και
σταθερές θέσεις εργασίας και ανάπτυξη κ.ο.κ.. 

Αυτό το νόηµα έχει η ερώτησή µου, να αναφερθεί στην
ανάγκη, δηλαδή, που υπάρχει να διαρθρώσουµε καλύτερα και
να βελτιώσουµε τη στρατηγική µας για το νέο ΕΣΠΑ. Θα πρέπει
να λάβουµε δε υπ’ όψιν ότι το νέο ΕΣΠΑ θα αρχίσει και για δύο
χρόνια θα ταυτίζεται και µε το παλιό ΕΣΠΑ, από το οποίο έχουµε
περίπου 6 δισεκατοµµύρια ευρώ ακόµη να απορροφήσουµε για
την υλοποίηση έργων. Άρα έχουµε ένα µεγάλο, θα έλεγε κανείς,
πακέτο. 

Είπατε όµως, κύριε Υπουργέ, για κάποιες ευκολίες και εµπρο-
σθοβαρή προγράµµατα, που αφορούν τη φτωχοποίηση και την
απασχόληση κ.λπ., αλλά έχουµε ένα πολύ µεγάλο θέµα εδώ, σε
σχέση µε τον καινούργιο κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
αυτό θα πρέπει να το συζητήσουµε και να µας πείτε κι εσείς τις
απόψεις σας µετά. Ξέρετε ότι υπάρχει ο όρος «αιρεσιµότητα»,
δηλαδή για τα κράτη-µέλη, όπως το δικό µας, που λαµβάνουν οι-
κονοµική ενίσχυση από τον ευρωπαϊκό µηχανισµό, σε σύνδεση
µε τα προγράµµατα οικονοµικής προσαρµογής, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µπορεί να αναθεωρεί τα ΣΕΣ και γενικώς αυτά τα προ-
γράµµατα, έχει τη δυνατότητα άµεσης συµµετοχής, µπορεί να
λαµβάνει αποφάσεις και να κατευθύνει αυτά τα προγράµµατα
µονοµερώς και πολλές φορές θα µπορεί να φθάσει -έτσι λέει ο
κανονισµός- να διαµορφώνει το πλαίσιο των διαδικασιών και, αν
υπάρχει απόκλιση, να οδηγεί σε αναστολή ή ακύρωση της χρη-
µατοδότησης. 

Αυτό πραγµατικά, κατά τη δική µας άποψη, είναι ένας πολύ
δύσκολος όρος και είναι πολύ πιο δύσκολος για τις χώρες προ-
σαρµογής, γιατί οι κυρώσεις µπορεί να επιδεινώσουν την κατά-
σταση σε ένα κράτος-µέλος. Έτσι, η αιρεσιµότητα τελικά είναι
ουσιαστικά αντίθετη µε την αποστολή των διαρθρωτικών τα-
µείων, που είναι η συνοχή και η περιφερειακή σύγκλιση. Γι’ αυτό
είναι απαραίτητο, κύριε Υπουργέ, να έχουµε σαφή προγράµµατα
για τις ανάγκες µας και να µην υπάρχει καµµία τέτοια δυνατό-
τητα. Είναι, λοιπόν, αναγκαιότητα ο καλύτερος δυνατός σχεδια-
σµός του νέου ΕΣΠΑ αλλά και η διευκρίνιση -πρέπει να το δείτε
αυτό µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και να µας απαντήσετε αν µπο-
ρείτε τώρα ή άλλη φορά- για την αιρεσιµότητα, τι είναι, δηλαδή,
αυτή η αιρεσιµότητα και πώς µπορεί τελικά να επηρεάσει τις κα-
τευθύνσεις των προγραµµάτων για τις αποφάσεις που θα λάβει
το κάθε κράτος- µέλος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Ανταγωνιστικότητας): Κυρία Ξηροτύρη, όλες οι προβλέψεις για
τα διαρθρωτικά ταµεία στην επόµενη προγραµµατική περίοδο,
συµπεριλαµβανοµένης της πρόβλεψης για την αιρεσιµότητα,
είναι προβλέψεις στον κανονισµό, που έχουν εγκριθεί από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συµβούλιο. Σε απλά ελληνικά, η αι-
ρεσιµότητα σηµαίνει ότι θα πρέπει να κάνουµε τη δουλειά µας,
να τιµήσουµε τις συµφωνίες που θα κάνουµε µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, αυτά στα οποία θα συµφωνήσουµε να τηρηθούν και
το πρόγραµµά µας να εφαρµοστεί. 

Δεν έχουµε κανέναν λόγο να µην το κάνουµε. Αντιθέτως, η
προσπάθειά µας είναι να προχωρήσουµε όχι µόνο γρήγορα,
αλλά να προχωρήσουµε και µε έναν διαφορετικό τρόπο ποιοτικά. 

Θα στεκόµουν σε τρεις αλλαγές που γίνονται στο καινούργιο
ΕΣΠΑ, σε σχέση µε το σηµερινό.

Η πρώτη αλλαγή έχει να κάνει µε τη γραφειοκρατία. Πέραν του
ότι και τον τελευταίο χρόνο κάναµε απλουστεύσεις, τριάντα δύο
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διαφορετικές απλουστεύσεις, και η επιτάχυνση του ΕΣΠΑ δεν
είναι άσχετη µε τις απλουστεύσεις αυτές, τώρα, στην καινούργια
περίοδο, θα φέρουµε έναν νόµο ο οποίος θα λαµβάνει υπ’ όψιν
του τα διδάγµατα της παρούσης προγραµµατικής περιόδου και
των προηγούµενων προγραµµατικών περιόδων, έτσι ώστε να πε-
ριοριστεί και µάλιστα σηµαντικά η γραφειοκρατία. Αυτό θα είναι
µία πρώτη αλλαγή.

Μία δεύτερη αλλαγή είναι ότι το βάρος πια δεν θα πέφτει τόσο
στα έργα υποδοµών, αλλά θα πέφτει στα προγράµµατα της επι-
χειρηµατικότητας, ανταγωνιστικότητας από τη µία µεριά και στα
κοινωνικά προγράµµατα από την άλλη. Και τα δύο αυτά προ-
γράµµατα ποσοστιαία είναι αυξηµένα, ενισχυµένα, σε σχέση µε
το παρόν ΕΣΠΑ. 

Η τρίτη αλλαγή είναι ότι το µερίδιο που θα έχουν να διαχειρι-
στούν οι δεκατρείς περιφέρειες θα είναι αυξηµένο επίσης και θα
είναι αυξηµένο σηµαντικά. Σήµερα τους αντιστοιχεί το 22% του
ΕΣΠΑ. Στη νέα προγραµµατική περίοδο θα έχουν να διαχειρι-
στούν το 35%. 

Πιστεύω ότι αυτές είναι θετικές αλλαγές και βεβαίως θα είµα-
στε εδώ για να τις συζητούµε. Σας ευχαριστώ, όµως, για την ερώ-
τησή σας, διότι µε τέτοιου είδους παρεµβάσεις και η Κυβέρνηση
παραµένει πάντοτε σε εγρήγορση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεχίζουµε µε τη µε
αριθµό...

ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τι θέλετε, κύριε Κων-
σταντινίδη; 

ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ζητώ τον λόγο επί της δια-
δικασίας, δεν θα µπω στο ζήτηµα της ουσίας της ερώτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας καταλαβαίνω
και, για να σας διευκολύνω, θα αναγνώσω πρώτα την ερώτησή
σας, για να  παρέµβετε µετά. 

Η έβδοµη µε αριθµό 538/10-2-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Θεοδόση Κωνσταντινίδη προς τους Υπουρ-
γούς Οικονοµικών και Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την «Ελληνική
Βιοµηχανία Οχηµάτων» (ΕΛ.Β.Ο.), δεν συζητείται, λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Υπουργού.

Γι’ αυτό µάλλον θα θέλετε να παρέµβετε.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Όπως σας είπα, κύριε Πρό-

εδρε, δεν θα µπω στο ζήτηµα της ουσίας της ερώτησης. Ωστόσο,
για την ιστορία θέλω να αναφέρω ότι την επανακαταθέτουµε. Την
καταθέσαµε πριν από δεκαπέντε µέρες και την επανακαταθέ-
τουµε. Είναι η δεύτερη φορά, λοιπόν, που δεν απαντούν οι αρ-
µόδιοι Υπουργοί στους οποίους απευθύνθηκε η επίκαιρη
ερώτηση.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να µεταφέρετε στην Κυβέρνηση το εξής:
Καταθέτουµε επίκαιρες ερωτήσεις, επειδή τα ζητήµατα που θί-
γονται έχουν µία σχετική επικαιρότητα και τρέχουν. Είναι καυτά
και απασχολούν ευρύτερα κοινωνικά στρώµατα και βέβαια τους
εργαζόµενους στη συγκεκριµένη βιοµηχανία.

Το ζήτηµα είναι ότι περισσότερο επικοινωνούµε µε διάφορους
υπηρεσιακούς παράγοντες των Υπουργείων σε µία προσπάθεια
που κάνουν –φιλότιµη, είναι η αλήθεια- να αιτιολογήσουν την
απροθυµία της πολιτικής ηγεσίας να απαντήσει, παρά µε τους
Υπουργούς. 

Πρέπει να µεταφερθεί, λοιπόν, στην Κυβέρνηση ότι η διαδικα-
σία του κοινοβουλευτικού ελέγχου απευθύνεται προς την εκά-
στοτε πολιτική ηγεσία των Υπουργείων και δεν µπορούµε να
κατανοήσουµε αυτήν την αδιαφορία, ιδιαίτερα για το ζήτηµα της
ΕΛΒΟ, όταν ξέρουµε ότι είναι σε µία λεπτή φάση η διαδικασία,
όταν ξέρουµε ότι γίνονται επαφές µε τα σωµατεία, ότι γίνονται
επαφές µε διάφορους φορείς και δεν έρχονται οι αρµόδιοι
Υπουργοί να µας ενηµερώσουν για το πού βρίσκεται αυτή η δια-
δικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε συνάδελφε,
σας έδωσα τη δυνατότητα να µιλήσετε εκτός διαδικασίας. 

ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μην µπαίνετε επί της
ουσίας, όταν έχω παρέµβει και έχω πει «κατανοητό το αίτηµά
σας, θα µεταφερθεί στην Κυβέρνηση και ιδιαίτερα στους Υπουρ-
γούς». 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, γίνεται ενάµιση χρόνο τώρα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν κατάλαβα, κυρία
Ξηροτύρη, ποιο είναι το πρόβληµα; 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Λέω ότι αυτό γίνεται
ενάµιση χρόνο τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Με συγχωρείτε πάρα
πολύ, ξέρετε τη διαδικασία...

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Μέχρι και ο Πρωθυ-
πουργός εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του την άλλη φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Βεβαίως. Και εµείς
το έχουµε πει. Τι θέλετε να κάνουµε; Να φέρω τον Υπουργό µε
χειροπέδες εδώ; 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Όχι, βέβαια, αλλά...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Αλλά τι; Εκφρά-

ζουµε, λοιπόν, σαν Προεδρείο και εµείς την  άποψή µας στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Κι εκπροσωπείστε κι εσείς.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Να την εκφράσετε
προς το Υπουργικό Συµβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Πρέπει τώρα να κά-
νουµε διάλογο τέτοιου είδους; Στη Διάσκεψη των Προέδρων εκ-
προσωπούνται όλα τα κόµµατα –κι εσείς εκπροσωπείστε- και το
θέτουν το ζήτηµα. Άρα, ποιος είναι ο λόγος που γίνεται τώρα
αυτό;

Όµως, πρέπει από την άλλη πλευρά να δικαιολογήσουµε και
τους Υπουργούς που έχουν ιδιαίτερα αυξηµένες υποχρεώσεις
µε την Προεδρία. Ένα παράδειγµα είναι ο κ. Τσαυτάρης. Είναι ο
κ. Καλογιάννης εδώ. Εξέφρασε προχθές τη δυσφορία του –να το
πω έτσι- που δεν ήταν ο κ. Τσαυτάρης, ο οποίος ήταν στο εξω-
τερικό στις Βρυξέλλες λόγω της Προεδρίας. Προεδρεύει του
Συµβουλίου Υπουργών. Σήµερα έχει τέσσερις ερωτήσεις. Εντά-
ξει, να µην τα θέλουµε και όλα δικά µας. 

Εγώ έχω διαφωνήσει εδώ και χρόνια. Δεν είναι σωστή αυτή η
διαδικασία που τηρείται στη Βουλή. Πρέπει να αφιερωθεί συγκε-
κριµένη ηµέρα, µία µέρα, δύο µέρες συγκεκριµένα µόνο γι’ αυτό,
τίποτε άλλο, για να µπορέσουν να ανταποκρίνονται και να ξέρουν
σταθερές µέρες και οι Υπουργοί. 

Συνεχίζουµε µε την πρώτη υπ’ αριθµ. 535/10-2-2014 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Σταύρου Καλογιάννη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τα προβλήµατα στα προ-
γράµµατα διατήρησης ντόπιων σπάνιων φυλών αγροτικών ζώων
και εγκατάστασης νέων γεωργών.

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Τσαυτάρης Αθανάσιος. 
Τον λόγο έχετε, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου αναφερόµενος σε αυτό που µόλις

είπατε προηγουµένως να πω ότι δεν διαµαρτυρήθηκα επειδή την
προηγούµενη εβδοµάδα ο κύριος Υπουργός ήταν στις Βρυξέλ-
λες. Ίσα-ίσα τον δικαιολόγησα που δεν ήρθε επειδή ήταν στις
Βρυξέλλες. Αλλά, επειδή είχα καταθέσει τρεις φορές, όπως γνω-
ρίζετε, την ίδια ερώτηση και δεν είχα απάντηση, λογικό είναι να
εκφράσω δυσφορία. 

Χαίροµαι που ο κύριος Υπουργός είναι σήµερα εδώ να µας
δώσει ορισµένες απαντήσεις, γιατί τα προβλήµατα των κτηνο-
τρόφων είναι συσσωρευµένα ιδιαίτερα τη συγκεκριµένη εποχή.
Θα θέσω δύο εξ αυτών. Το πρώτο έχει να κάνει µε το πρόγραµµα
διατήρησης των ντόπιων φυλών ζώων που απειλούνται και το
δεύτερο έχει να κάνει µε τους νέους αγρότες. 

Σε ό, τι αφορά το πρώτο θέµα, αυτό το πρόγραµµα εφαρµό-
ζεται στη χώρα µας από το 1998 και έχει σκοπό τη διατήρηση και
-ει δυνατόν- την αύξηση του αριθµού των ζώων των ντόπιων
φυλών. Τα ζώα αυτά είναι απολύτως προσαρµοσµένα στις συν-
θήκες της χώρας. Έχουν χαµηλές αποδόσεις και η Ευρωπαϊκή
Ένωση για να στηρίξει τους κτηνοτρόφους που εκτρέφουν αυτά
τα ζώα τούς δίνουν µία επιδότηση. 

Το συγκεκριµένο πρόγραµµα έχει προκηρυχθεί από τον Αύ-
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γουστο του 2012 µε προϋπολογισµό 8 εκατοµµύρια ευρώ. Οι δυ-
νητικοί δικαιούχοι υπέβαλαν τους φακέλους µε τις αιτήσεις τους.
Όµως έχει καθυστερήσει εξαιρετικά, κύριε Πρόεδρε, η διαδικα-
σία αξιολόγησης του συγκεκριµένου προγράµµατος και -εν τέλει-
έγκρισης του προγράµµατος. Έτσι, οι συγκεκριµένοι κτηνοτρό-
φοι βρίσκονται σε πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση.

Πρέπει να πω ότι η διατήρηση αυτών των ζώων έχει πολύ µε-
γάλη σηµασία και για τη χώρα και για την κτηνοτροφία και ειδι-
κότερα για την Ήπειρο. Θα καταθέσω ένα έγγραφο του Κέντρου
Γενετικής Βελτίωσης Ζώων που υπάρχει στα Γιάννενα και κάνει
εξαιρετική δουλειά. Δίνει αναλυτικά στοιχεία και για τους κτηνο-
τρόφους και για τα κοπάδια, τα οποία εκτρέφονται σε εκτατική
µορφή στις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές της χώρας. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να έχουµε από τον κύριο Υπουργό
µια απάντηση στο πότε θα γίνουν επιτέλους οι εντάξεις στο πρό-
γραµµα -έχουµε µια καθυστέρηση ενάµιση χρόνο- από ποιο έτος
βάσης θα πληρωθούν οι κτηνοτρόφοι και αν σχεδιάζει το Υπουρ-
γείο κάποιο πρόγραµµα γενετικής βελτίωσης για τα συγκεκρι-
µένα ζώα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός να απαντήσει για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και εσάς, κύριε Καλογιάννη, για την ερώτησή σας,

γιατί µας δίνετε την ευκαιρία να ενηµερώσουµε το Σώµα για ένα
πολύ σηµαντικό θέµα, όπως είναι αυτό των παραδοσιακών
φυλών του τόπου µας. Ο τόπος µας είναι πλούσιος σε βιοποικι-
λότητα, συµπεριλαµβανοµένων και των εκτρεφοµένων φυλών. 

Η σηµασία τους έγκειται, όπως και εσείς τονίσατε, στο ότι είναι
φυλές καλά προσαρµοσµένες στα συγκεκριµένα περιβάλλοντα
του τόπου µας, άρα µπορούν να τα καταφέρουν µε πολύ χαµη-
λότερες εισροές, όπως επίσης και στις επερχόµενες κλιµατικές
αλλαγές, κατά τις οποίες θα δούµε να αλλάζει το παραγωγικό
µας τοπίο και θα δούµε ξανά τη σηµασία που έχουν για µία πιο
ήπια και πιο αειφόρα ζωική παραγωγική διαδικασία οι συγκεκρι-
µένες φυλές. Άρα, είναι λογικό να έχουµε προγράµµατα υποστή-
ριξης, όχι µόνο από τις ενισχύσεις στις οποίες θα αναφερθώ
απαντώντας στα συγκεκριµένα ερωτήµατά σας, αλλά και από
άλλες δράσεις. Όπως και εσείς είπατε διατηρούµε τέτοια κέντρα
βελτίωσης.

Θα κάνουµε ινστιτούτο στο πλαίσιο του «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ» για
τη ζωική παραγωγή. Εις ό,τι αφορά το κοµµάτι των παραδοσια-
κών µας φυλών, θα δηµιουργήσουµε ξέχωρη τράπεζα γενετικού
υλικού, όπως κάναµε αντίστοιχα για τις παραδοσιακές ποικιλίες
φυτών και τη βιοποικιλότητα στο φυτικό κόσµο στα Γιαννιτσά. 

Για αυτούς ακριβώς τους λόγους υποστηρίξαµε αυτού του εί-
δους τις δράσεις από το 2005, το 2006 και το 2007 και πληρώ-
θηκαν οι άνθρωποι έως το 2011, δηλαδή στη νέα περίοδο. 

Και τώρα, µάλιστα, έχουµε δύο δράσεις. Η µία είναι η Δράση
3.1, η οποία αναφέρεται σε αυτούς που µαζεύουν, κρατούν και
συντηρούν παραδοσιακές φυλές. Πρόκειται για µεµονωµένους
αγρότες που στα αγροκτήµατά τους συντηρούν αυτές τις φυλές,
και δεν είναι µόνον αιγοπρόβατα, είναι και βοοειδή και άλλα είδη
ζώων. 

Στο πλαίσιο του ίδιου προγράµµατος, έχουµε και τη Δράση
3.4, που έχει να κάνει µε την υποστήριξη της διάθεσης αυτών
των ζώων και της βελτίωσής τους. Τη Δράση 3.4 την υλοποιούν
οι συνεταιρισµοί, οι οποίοι στο πλαίσιο των σχεδίων βελτίωσής
τους, για να µπορέσουν να αναπτυχθούν, ώστε να αυξηθεί η
αξιοποίηση αυτών των ζώων, υποστηρίζονται µέσω αυτής της
δράσης. 

Η δεύτερη δράση υλοποιείται κανονικά. Πληρώνονται οι άν-
θρωποι. Δεν σταµάτησαν καθόλου. Εις ό,τι αφορά την πρώτη,
ήταν µέσα στο σύνολο των λεγόµενων αγροπεριβαντολλογικών
δράσεων, µεταξύ των οποίων ήταν και η βιολογική γεωργία, η
βιολογική κτηνοτροφία, οι φυλές, η νιτρορύπανση κ.λπ.. Εκεί,
λοιπόν, κάναµε µία εκτίµηση για το πόσα χρήµατα θα χρειάζον-
ταν. Η εκτίµηση αυτή αφορούσε ένα ποσό της τάξεως των 860
εκατοµµυρίων ευρώ για την συγκεκριµένη περίοδο. 

Όµως, στην πράξη απεδείχθη ότι τα χρήµατα αυτά ήταν πολύ
λίγα. Πολύ περισσότερος κόσµος ζήτησε να µπει στο πρό-
γραµµα. Ενώ εκτιµήσαµε ότι θα ζητήσουν χίλιοι αγρότες να
µπουν -ας το πούµε- στη βιολογική γεωργία, ήρθαν χίλιοι τρια-
κόσιοι. Νοµίζαµε ότι τόσα χρήµατα θα χρειαστούν για τη βιολο-
γική κτηνοτροφία, αλλά ζήτησαν πολύ περισσότεροι να µπουν
στο πρόγραµµα. 

Αυτό είχε σαν συνέπεια την ανάγκη τροποποίησης του κανο-
νισµού. Προέκυψε, δηλαδή, ανάγκη τροποποίησης του κανονι-
σµού εις ό,τι αφορά το ποσό του προϋπολογισµού. Διότι έπρεπε
από τα 860 εκατοµµύρια ευρώ να πάµε στα 1,130 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ για να ικανοποιηθούν αυτές οι ανάγκες. 

Στη δευτερολογία µου θα σας εξηγήσω που ακριβώς βρισκό-
µεθα εις ό,τι αφορά την πληρωµή αυτών των ανθρώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Πολύ σωστά. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα µε προσοχή και σηµείωσα τα όσα είπε ο κύριος

Υπουργός. Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ,  να επιταχυνθούν οι σχε-
τικές διαδικασίες. Όπως είπα και στην πρωτοµιλία µου, οι συγ-
κεκριµένοι κτηνοτρόφοι σε όλη τη χώρα περιµένουν επί ενάµιση
χρόνο. Είναι βασικό να ξέρουµε από ποιο έτος βάσης θα πληρω-
θούν. Θα πρέπει να είναι από το 2012,  όταν και άνοιξε το πρό-
γραµµα και υπέβαλαν οι κτηνοτρόφοι τις αιτήσεις τους. 

Κύριε Πρόεδρε,  τα λέω αυτά, διότι η ταπεινότητά µου είναι
και ερασιτέχνης κτηνοτρόφος. Εκτρέφω ένα µικρό κοπάδι γίδες,
ντόπιες, σκοπελίτικες, στην ορεινή Πίνδο, στο πανέµορφο Συρ-
ράκο. Έχω, συνεπώς, άποψη για το θέµα. Ξέρω πόσο δύσκολα
περνάνε οι κτηνοτρόφοι -επαναλαµβάνω- ιδιαίτερα τη συγκεκρι-
µένη χρονική στιγµή. Θα πρέπει να βοηθήσει κυρίως το αρµόδιο
Υπουργείο αλλά και η πολιτεία γενικά για να ξεπεραστούν αυτά
τα προβλήµατα. 

Η στήριξη εξάλλου αυτών των κτηνοτρόφων, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω κύριε Πρόεδρε, ότι συνδέεται µε εθνικά θέµατα,
όπως είναι για παράδειγµα η στήριξη της ελληνικής υπαίθρου, η
στήριξη όλων των κατοίκων των ορεινών όγκων αυτής της
χώρας, η διατήρηση της βιοποικιλότητας και εντέλει του πολιτι-
σµού µας, του πολιτισµού των κοινοτήτων που ζουν διαχρονικά
σε υψόµετρο πάνω από χίλια µέτρα. 

Θα καταθέσω και ένα ενηµερωτικό τεύχος του Κέντρου Γενι-
κής Βελτίωσης που βρίσκεται στα Γιάννενα και της Ένωσης Με-
τακινούµενων Κτηνοτρόφων Ηπείρου. Έχουν κάνει εξαιρετική
δουλειά σε αυτό το θέµα. Δίνουν πολύ αναλυτικά στοιχεία. Και
εκτιµώ ότι θα είναι χρήσιµο για όλους τους συναδέλφους. 

Επιτρέψτε µου να περάσω στο δεύτερο θέµα, το οποίο είναι
άµεσα συνδεδεµένο µε αυτό το οποίο συζητήσαµε ήδη και έχει
να κάνει µε την εγκατάσταση νέων γεωργών. 

Κύριε Πρόεδρε, το περασµένο Δεκέµβριο µε απόφαση του κυ-
ρίου Υπουργού ανακοινώθηκε η πρόσκληση εκδήλωσης ενδια-
φέροντος, για το έτος 2014, για τους νέους αγρότες.

Το πρόγραµµα συγχρηµατοδοτείται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση κι έχει συνολικό προϋπολογισµό εκατόν σαράντα εκατοµ-
µύρια ευρώ. Έγινε η κατανοµή των πιστώσεων ανά περιφέρεια,
επίσης µε απόφαση του κυρίου Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης.
Στην Ήπειρο έχουν διατεθεί µόλις 5,1 εκατοµµύρια ευρώ, ποσο-
στό δηλαδή 3,5% επί του συνολικού προϋπολογισµού. 

Η Ήπειρος έχει πολύ δυναµικό πρωτογενή τοµέα, κυρίως στη
ζωική παραγωγή. Στο πλαίσιο επιστροφής νέων κυρίως ανθρώ-
πων στην ελληνική περιφέρεια ένα ρεύµα, µία τάση –αν θέλετε-
στην οποία προσωπικά πιστεύω απολύτως –έχει αναφερθεί κι ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, έχουµε κάνει σύσκεψη πέρυσι και µε τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης- είναι το ότι θα πρέπει να δώ-
σουµε περισσότερες πιστώσεις σε αυτούς τους νέους που θέ-
λουν να εγκατασταθούν στην ύπαιθρο και να ασχοληθούν µε τον
πρωτογενή τοµέα. 

Παρακαλώ τον κύριο Υπουργό να ξαναδεί συνεπώς το θέµα
της κατανοµής των πιστώσεων για την Ήπειρο. 

Παρακαλώ, επίσης, τον κύριο Υπουργό να απλοποιήσει όσο το
δυνατόν τις σχετικές διατάξεις, έτσι ώστε να επωφελούνται οι
νέοι αγρότες από αυτό το πρόγραµµα µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο. 
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Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Καλογιάννης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Καλογιάννη. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για να απαντήσει για τρία
λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε. 

Συνεχίζω την απάντησή µου, κύριε Καλογιάννη, γιατί, όπως
είπα, όταν ήρθε η έγκριση του τροποποιηµένου προϋπολογισµού
και δόθηκε πλέον η δυνατότητα να αρχίσουµε να πληρώνουµε
όλα τα επιµέρους µέτρα, αυτό όλο πήγε στις τοπικές αντιπερι-
φέρειες, στις ΔΟΑΠ. Αυτοί άρχισαν ένα, ένα το µέτρο. 

Σύµφωνα µε τις δυνατότητες που είχαν, προέκριναν να αρχί-
σουν να πληρώνουν τη βιολογική γεωργία –και την πληρώσαµε-
να πληρώσουν την βιολογική κτηνοτροφία –και την πληρώσαµε-
να πληρώσουν τα αγροπεριβαλλοντικά σε ό,τι αφορά τη νιτρο-
ρύπανση –και την πληρώσαµε- να πληρώσουν το µέτρο 3, 4 για
την υποστήριξη της διάθεσης των φυλών στους συνεταιρισµούς
–και το πληρώσαµε- και τώρα πληρώνουµε, αφού κάνουν τους
σχετικούς έλεγχους, και το µέτρο των φυλών.  

Χρειάστηκαν να γίνουν αυτοί οι έλεγχοι. Μάλιστα, σας θυµίζω
ότι για κάθε µία από τις επιµέρους αυτές δράσεις –γιατί καθυ-
στερεί η βιολογική γεωργία και η βιολογική κτηνοτροφία;- απήν-
τησα µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, γιατί πληθώρα συναδέλφων
σας ρωτούσαν για αυτές τις καθυστερήσεις και ήταν λογικό. 

Λέω, λοιπόν, ότι έχουν ολοκληρωθεί αυτοί οι έλεγχοι και για
τις φυλές. Υπήρξε µια µικρή καθυστέρηση σε ό,τι αφορά τον
έλεγχο αυτό, διότι είδαµε µια ξαφνική αύξηση της εισαγωγής
στον αριθµό των ζώων αυτών των φυλών µεταξύ του 2012 και
του 2013 κι έπρεπε να ελεγχθεί εάν πρόκειται περί πραγµατικής
αύξησης στα αιγοπρόβατα, στα βοοειδή και στα ιπποειδή κ.λπ..
Τις επόµενες µέρες, θα αρχίσει να πληρώνεται και το συγκεκρι-
µένο αγροπεριβαλλοντικό µέτρο. 

Εποµένως, η απάντησή µας είναι ότι σύντοµα θα πάρουν οι άν-
θρωποι τα χρήµατά τους. Σε ό,τι αφορά τη βάση –όπως κι εσείς
είπατε- το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων θα
αξιοποιήσει ως βάση το 2012, γιατί τότε έκαναν οι άνθρωποι τα
χαρτιά τους, άσχετα αν καθυστέρησε ένα χρόνο η πληρωµή
τους. 

Εποµένως, αυτή είναι η απάντηση στο δεύτερο µέρος του θέ-
µατος που αφορά τους κτηνοτρόφους. 

Θα ήθελα να πω όµως, σε ό,τι αφορά το άλλο, ότι δεν είχαµε
καµµία πρόθεση φυσικά να θίξουµε ούτε την Ήπειρο ούτε την
Πελοπόννησο ούτε τις άλλες περιφέρειες της χώρας. Και πάλι
πρόκειται περί µιας εκτίµησης, µιας πρόβλεψης ότι τόσο περίπου
θα χρειαστεί η κάθε περιφέρεια. Η εκτίµηση αυτή δεν ήταν τυ-
χαία. Πρόκειται περί µιας εκτίµησης που στηρίχθηκε στις απορ-
ροφήσεις για το συγκεκριµένο µέτρο στις τρεις προηγούµενες
κλήσεις. 

Εποµένως, βλέποντας τι ποσοστό απορρόφησε στην προηγού-
µενη περίοδο η κάθε περιφέρεια, εκτιµήσαµε ότι τόσο µπορεί να
πάει στην τάδε περιφέρεια και τόσο στην Ήπειρο. Αυτό, όµως,
δεν είναι τελικό νούµερο. Εάν εκτιµήσαµε ότι στην Πελοπόννησο,
είτε στη δυτική Μακεδονία µπορούν να πάρουν δέκα, αλλά θα
απορροφήσουν οκτώ, ενώ στην Ήπειρο νοµίζαµε ότι θα πάνε
οχτώ, αλλά στην πραγµατικότητα χρειάζονται έντεκα, θα φανεί
αυτό σε λίγο από τον αριθµό των αιτήσεων, διότι αυτό γίνεται
αυτή την στιγµή. 

Είµαστε ελεύθεροι να µεταφέρουµε κονδύλια από µία περιοχή
στην άλλη για να ικανοποιήσουµε όσο το δυνατόν περισσότε-
ρους από τους δικαιούχους, γιατί αυτός είναι ο σκοπός.

Ιδιαίτερα µάλιστα στην Ήπειρο που αναφέρεστε, επειδή οι πε-
ρισσότεροι θα µπουν προς την κτηνοτροφία, αντιλαµβάνεστε την
προσπάθεια που κάνουµε συλλογικά. Έχουµε συζητήσει επανει-
ληµµένα εδώ και µε την ευκαιρία του νοµοσχεδίου που πρό-
σφατα πέρασε, τι κάνουµε για να βοηθήσουµε µε τις
εγκαταστάσεις τους, τι κάνουµε τώρα για να βοηθήσουµε µε το

ζωικό κεφάλαιο. Θα συζητήσουµε εκτεταµένα τι κάνουµε για να
βοηθήσουµε την εκτατική κτηνοτροφία, που σας ενδιαφέρει κι
εσάς, µέσω των βοσκοτόπων. 

Είναι µεγάλο πράγµα, θα είναι µια γιγάντια τοµή σε αυτόν τον
τόπο το ότι καταφέραµε να πάµε τις βοσκήσιµες εκτάσεις του
τόπου µας από τα δέκα-έντεκα εκατοµµύρια στρέµµατα στα πε-
νήντα ένα-πενήντα δύο. Είναι µία µεγάλη ευκαιρία να βοηθή-
σουµε την εκτατική κτηνοτροφία µας και θα αναφερθούµε
βέβαια και σε αυτήν την Αίθουσα για το τι κάνουµε και για την
ενσταβλισµένη, καθώς θα µιλούµε για τα θέµατα της νέας ΚΑΠ.

Σας ευχαριστώ και πάλι για την ευκαιρία που µου δώσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Η τέταρτη µε αριθµό 530/10-2-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Ηµαθίας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Κων-
σταντίνου Γιοβανόπουλου προς τον  Υπουργό Οικονοµικών,σχε-
τικά µε τα κόκκινα δάνεια και την εκχώρησή τους σε αλλοδαπούς
οίκους, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού και δια-
γράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 537/10-2-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή
Αυγή κ. Αρτέµιου Ματθαιόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερι-
κών, σχετικά µε τη θέση της ελληνικής Κυβέρνησης για το Κυ-
πριακό, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού και
διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η όγδοη µε αριθµό 529/10-2-2014 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης των Ανεξαρτή-
των Δηµοκρατικών Βουλευτών κ. Γεωργίου Κασαπίδη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τον
σχεδιασµό του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
για στέγαση των κεντρικών υπηρεσιών και τη δηµιουργία νέου
οργανογράµµατος του Υπουργείου.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Τσαυτάρης.
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στη δεινή οικονοµική κατάσταση που έχει περιέλθει η χώρα

µας, ειδικά τα τελευταία χρόνια λόγω της οικονοµικής κρίσης,
κάθε προσπάθεια περιστολής περιττής δηµόσιας δαπάνης προς
κατευθύνσεις ιδίως λειτουργικές οι οποίες αφορούν είτε Υπουρ-
γεία είτε οργανισµούς, είναι καλοδεχούµενη και απολύτως ανα-
γκαία. 

Πριν από ένα χρόνο, κύριε Υπουργέ, σας είχα καταθέσει µία
ερώτηση σχετική µε την µετεγκατάσταση των κεντρικών υπηρε-
σιών του Υπουργείου σας σε ένα κτήριο και µάλιστα συγκεκρι-
µένα στο κτήριο «ΚΕΡΑΝΗΣ», όπου υπήρχε και µια σχετική
προεργασία. Επίσης, σε αυτό το κτήριο, επειδή πρόκειται για ένα
κόσµηµα κυριολεκτικά που είχε προετοιµαστεί να φιλοξενήσει
άλλο Υπουργείο µε ενέργειες άλλου Υπουργού, οι οποίες δεν τε-
λεσφόρησαν, στη συνέχεια ξανά άλλος παλιός συνάδελφός σας,
όχι στο Υπουργείο Γεωργίας, ενδιαφέρθηκε, αλλά κι εκεί δεν τε-
λεσφόρησαν. Και ίσως να ήταν έτσι από το θεό για να ψαχτεί, να
το πω έτσι απλά, για να έρθει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, δεδοµένου ότι επέκειτο και η Προεδρία της χώρας, οπότε
οι συζητήσεις της νέας ΚΑΠ που κάνετε τώρα κι εσείς προ-
εδρεύετε θα µπορούσαν να λάβουν χώρα σε αυτό το στολίδι και
να δείξουν και µια άλλη εικόνα για τη χώρα µας.

Ωστόσο, το κυρίαρχο ήταν ότι θα µπορούσε να εξοικονοµήσει
η χώρα µας µέσα από τη δαπάνη των µισθωµάτων για δέκα κτή-
ρια όπου στεγάζονται κεντρικές υπηρεσίες και γνωρίζετε πολύ
καλά κι εσείς, κύριε Πρόεδρε, ως πρώην Υφυπουργός, ότι αυτό
το ποσό ανέρχεται περίπου στο ενάµισι εκατοµµύριο ευρώ κάθε
χρόνο και αν λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι έχουµε και άλλες υπηρε-
σίας και εποπτευόµενους οργανισµούς του Υπουργείο, όπως
είναι ο ΟΠΕΚΕΠΕ, όπως είναι ο «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ», που θα µπο-
ρούσαν να συστεγαστούν, γύρω στα δύο εκατοµµύρια κάθε
χρόνο θα µπορούσαν να είχαν εξοικονοµηθεί.

Μου είχατε απαντήσει βέβαια ότι ήταν σε εξέλιξη η διαδικασία
αυτή και µάλιστα και για την αναµόρφωση του οργανογράµµα-
τος του Υπουργείου και των υπηρεσιών γενικώς. Ωστόσο, ένα
χρόνο µετά δεν έχουµε καµµία εξέλιξη επί του θέµατος. 

Θα ήθελα να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς αν παρα-
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µένετε προσηλωµένος προς αυτήν την κατεύθυνση και αν πι-
στεύετε ότι είναι καλό να γίνει αυτή η συστέγαση των κεντρικών
υπηρεσιών του Υπουργείου και αν έχει αλλάξει κάτι, να µας πείτε
για ποιον λόγο.

Επίσης, για ποιον λόγο έχει καθυστερήσει να γίνει αυτό; Εν
όψει, όπως σας είπα, ότι έχουµε και την Προεδρία της χώρας,
θα µπορούσε αυτό να βοηθήσει πάρα πολύ και την εικόνα της
χώρας µας, πέραν της εξοικονόµησης των πόρων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ
και εσάς, κύριε Κασαπίδη, ειλικρινά και σαν γεωτεχνικό και σαν
υπεύθυνο του τοµέα της γεωργίας στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά
και τώρα για τις φιλότιµες προσπάθειες που καταβάλλετε για την
υποστήριξη του τοµέα.

Λέω, όµως, ότι από την πρώτη στιγµή που αναλάβαµε το
Υπουργείο -ειλικρινά από την πρώτη στιγµή- και το είχα πει και
εδώ στις προγραµµατικές δηλώσεις, στόχος µας ήταν η δηµι-
ουργία ενός ευέλικτου, αποτελεσµατικού, κεντρικού κοµµατιού,
δηλαδή κεντρικής υπηρεσίας µαζί µε τα περιφερειακά της στοι-
χεία. Σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, αυτό
κάνει τη λειτουργία του πιο αποτελεσµατική. 

Εκεί µέσα θέσαµε ότι συστατικό αυτής της αποτελεσµατικότη-
τας δεν είναι µόνο το οργανόγραµµα, που κι εσείς αναφέρατε, κάτι
που παρεµπιπτόντως, απαντώντας, αµέσως το κάναµε. Το Υπουρ-
γείο ήταν το πρώτο που κατέθεσε ένα πολύ συµπυκνωµένο, απο-
τελεσµατικό, απλουστευµένο οργανόγραµµα για το ΥΠΑΑΤ.
Μάλιστα, πρόσφατα, µιλώντας και για τον νόµο είδατε τις δυσκο-
λίες που είχαµε να ενσωµατώσουµε νέες υπηρεσίες που προσε-
τέθησαν έκτοτε και µας καθυστέρησαν, όπως ήταν η επιστροφή
της αλιείας πάλι στο ΥΠΑΑΤ, όπως ήταν η επιστροφή του ΕΦΕΤ
για να ενοποιηθεί το σύστηµα ελέγχων είτε στον πρωτογενή τοµέα
είτε στο µεταποιητικό σκέλος, κάτι που εξετάσαµε και εδώ µέσα
και στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου εκτεταµένα. 

Κοµµάτι αυτής της προσπάθειας ήταν και η ιστορία να µαζευ-
τούν οι υπηρεσίες του Υπουργείου σε µία συγκεκριµένη κοινή
στέγη. Δεν µπορεί µια Διεύθυνση της Ζωικής Παραγωγής να
είναι εκεί, µία Διεύθυνση της Φυτικής Παραγωγής να είναι αλλού
κ.λπ..

Γι’ αυτό και ειλικρινά, σχεδόν από την πρώτη εβδοµάδα που
αναλάβαµε το Υπουργείο, διερευνούσαµε να βρούµε έναν χώρο
ικανό. Έτσι, από την πρώτη εβδοµάδα, µάλιστα και µε δική σας
παρότρυνση, µε τον κ. Χαρακόπουλο και µε το ΤΑΙΠΕΔ, την
«ΕΤΑΔ Α.Ε.» επισκεφθήκαµε τον Πειραιά και το συγκεκριµένο
κτήριο, το «Κεράνης», το οποίο είχε φτιαχτεί για τους Ολυµπια-
κούς Αγώνες, άσχετα αν δεν αξιοποιήθηκε ή δεν πρόλαβε να τε-
λειώσει και να αξιοποιηθεί.

Αυτό, όµως, ήταν ένα πολύ εξαιρετικό κτήριο. Θα µπορούσε
πραγµατικά να συστεγάσει και τις υπηρεσίες και τους εποπτευό-
µενους φορείς, που είναι κάτι σηµαντικό. Βέβαια, για το ίδιο κτή-
ριο τις ίδιες προσπάθειες έκαναν και άλλα Υπουργεία και
συνέχιζαν να κάνουν. Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση προέκρινε ότι
µπορεί πραγµατικά να στεγάσει αυτές τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης.

Εµείς, µάλιστα, για να είµαστε έτοιµοι κάναµε το αίτηµα στο
ΤΑΙΠΕΔ, δηλαδή στην «ΕΤΑΔ Α.Ε.» και κάναµε διαγωνισµό για
την µεταφορά, αν χρειαστεί. Όλα αυτά ευοδώθηκαν. Κάναµε ει-
δική επιτροπή µελέτης του κτηρίου, κατανοµής των χώρων κ.λπ.,
προκειµένου να είµαστε έτοιµοι µόλις µας δώσουν το ok να µε-
ταφερθούµε γρήγορα. Σας είπα ότι πιστεύαµε σ’ αυτό το
πράγµα.

Τι έγινε, όµως; Έτσι σας απήντησα τότε στην ερώτησή σας και
περιέγραψα µε ακρίβεια τότε, βέβαια, τι θα κάνουµε και πού βρι-
σκόµαστε και σήµερα σας λέω τι κάναµε και πού βρισκόµαστε.
Όλα αυτά που σας περιγράφω έχουν γίνει.

Όµως, η Κυβέρνηση έκρινε ότι έπρεπε να ικανοποιήσει το αν-
τίστοιχο µεγάλο αίτηµα που είχαν οι δικαστικοί για ενοποίηση
όλων των δικαστηρίων του Πειραιά, που ήταν και αυτά διά-
σπαρτα σε διάφορα σηµεία του Πειραιά. Όλος ο δικαστικός κό-

σµος ζητούσε αντίστοιχο πράγµα που έγινε στην Αθήνα µε την
προσπάθεια στην Ευελπίδων να γίνει στον Πειραιά, αξιοποιώντας
το κτήριο «ΚΕΡΑΝΗΣ», που βρίσκεται στον Πειραιά και λέγοντας,
µάλιστα, ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µπορεί να βρει
και άλλους χώρους στην Αθήνα, καθώς έχει. Μάλιστα, αυτό κά-
νουµε τώρα, διερευνούµε µία σειρά τέτοιων χώρων και σύντοµα
πιστεύω θα καταλήξουµε. Αντιθέτως, τέτοιους χώρους στην
Αθήνα δεν µπορούν να αξιοποιήσουν τα δικαστήρια του Πειραιά,
γιατί λένε ότι το πιο λογικό είναι να είναι κοντά σ’ αυτού του εί-
δους τις δραστηριότητες το κτήριο που θα αξιοποιήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε και τη δευτε-
ρολογία σας, κύριε Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έτσι, προτάχθηκε για την Κυβέρνηση να δοθεί
στα δικαστήρια, στον δικαστικό κόσµο και στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης το κτήριο «ΚΕΡΑΝΗΣ».

Ευχαριστώ πολύ
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αναγνωρίζω πράγ-

µατι τις προσπάθειες που κάνατε και εσείς προσωπικά για τη συ-
στέγαση των κεντρικών υπηρεσιών του Υπουργείου στο
συγκεκριµένο κτήριο και επιπρόσθετα τις προσπάθειες που έχετε
κάνει για εξοικονόµηση και άλλων πόρων από διάφορες άλλες
συµβάσεις του Υπουργείου. Οφείλουµε να το αναγνωρίσουµε
αυτό.

Θα ήθελα όµως να εκφράσω τη θλίψη µου για την απόφαση
της Κυβέρνησης -επί της οποίας ξέρω ότι δεν συµφωνείτε και
µας το είπατε και τώρα- για τη µη συστέγαση των κεντρικών υπη-
ρεσιών του Υπουργείου στο συγκεκριµένο κτήριο, δεδοµένου ότι
ο σηµερινός Πρωθυπουργός γνωρίζω ότι είχε την ίδια άποψη
που σας καταθέτω και εγώ τώρα: Να µεταφερθεί το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σε ένα ενιαίο κτήριο για να
µπορεί, πέραν των λειτουργικών εξόδων που θα εξοικονοµούσε,
να λειτουργεί και ως «γραφείο µιας στάσης», όπως λέγεται –one
stop shop. Αυτό, θα µπορούσε να γίνει ειδικά για τους αγρότες
που έρχονται στην Αθήνα, διανύοντας εκατοντάδες χιλιόµετρα
για κάποιες υποθέσεις, τρέχουν στα δέκα διαφορετικά κτήρια ή
στα άλλα τρία, τέσσερα των εποπτευόµενων οργανισµών και
είναι αναγκασµένοι να µείνουν δύο και τρεις και τέσσερις µέρες
στην Αθήνα, για να τελειώσουν τυχόν δουλειές που δεν µπορούν
να κλείσουν στην περιφέρειά τους. 

Εποµένως, η ζηµιά που γίνεται δεν είναι µόνο στη µη εξοικο-
νόµηση πόρων, δεν είναι µόνο ότι η εικόνα της χώρας στο πολύ
σηµαντικό κοµµάτι του αγροτικού τοµέα και ιδιαίτερα µε τη νέα
ΚΑΠ δεν είναι αυτή που θα µπορούσε να είναι και προς τα έξω.
Διότι, θα ήταν διαφορετικά αν υποδεχόσασταν τους συναδέλ-
φους σας σε εκείνο το υπερσύγχρονο κτήριο. Δεν ξέρω τώρα
πού γίνονται αυτές οι διαβουλεύσεις εδώ στην Ελλάδα. Αλλά,
πολύ περισσότερο είναι σηµαντικό αυτό που σας είπα, ότι θα
εξυπηρετούνταν οι αγρότες πολύ διαφορετικά, εάν έρχονταν
στην Αθήνα, σε ένα κτήριο. 

Οπότε, δεν συµµερίζοµαι αυτήν την απόφαση, αυτό το πρό-
ταγµα που έχει βάλει η Κυβέρνηση. Εάν δεν έχει κλείσει ακόµα,
εκτιµώ ότι µπορούµε να ανακινήσουµε εδώ µε τους συναδέλ-
φους το θέµα εκ νέου και εάν συµφωνούν και άλλες Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες, να πιέσουµε και εµείς κοινοβουλευτικά, ώστε
η απόφαση αυτή της Κυβέρνησης να µην υλοποιηθεί και να τεθεί
σε εφαρµογή αυτή η προεργασία που και εσείς έχετε κάνει. 

Έτσι, θα προτάξουµε και θα δώσουµε πραγµατικά τη σπουδαι-
ότητα και την προτεραιότητα που και εµείς και η Κυβέρνηση λέµε
ότι έχει για τον πρωτογενή τοµέα, σηµατοδοτώντας την κυριολε-
κτικά από την αναβάθµιση των εγκαταστάσεων του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων εδώ στην πρωτεύουσα. 

Επειδή δεν το νοιώθει προφανώς το επιτελείο της Κυβέρνησης
–και επισηµαίνω όχι εσείς προσωπικά- θεωρώ ότι µάλλον δεν πι-
στεύουν στη σπουδαιότητα του πρωτογενούς τοµέα, εδικά αυτήν
την περίοδο για τη χώρα. 

Την ύστατη αυτήν στιγµή, κάνω µια έκκληση και προς το Προ-
εδρείο –γιατί ξέρω ότι συµµερίζεται και ο κύριος Πρόεδρος τις
ίδιες ανησυχίες- µαζί µε τους συναδέλφους να πιέσουµε, έστω
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και την τελευταία στιγµή, να αλλάξει αυτή η απόφαση και να
λάβει χώρα αυτή η προεργασία που έχετε κάνει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Πράγµατι, κύριε συ-

νάδελφε, είναι όπως το λέτε. Όλοι οι Υπουργοί θέλουν αυτήν την
ενοποίηση των υπηρεσιών και πράγµατι είχαµε ξεκινήσει και
εµείς τότε αυτήν την ιστορία που είπε  ο κ. Τσαυτάρης µε το κτή-
ριο «ΚΕΡΑΝΗΣ». Βλέπετε, όµως, ότι η Κυβέρνηση αποφασίζει αλ-
λιώς, εν πάση περιπτώσει.

Κύριε Υπουργέ, σας δίνω τρία λεπτά χρόνο για τη δευτερολο-
γία σας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ και πάλι.

Συνεχίζοντας, λοιπόν, δεν χρειάζεται να πείσουµε ο ένας τον
άλλον για το πόσο σηµαντικό είναι να µαζευτούµε σε έναν ενιαίο
χώρο, ότι θα ανεβεί η αποτελεσµατικότητα της λειτουργίας µας
ή ότι οι υπηρεσίες θα είναι πολύ πιο κοντά η µία µε την άλλη και
οι συνεννοήσεις θα είναι ακόµη καλύτερες. Επίσης, οι αγρότες
που έρχονται, οι συνεταιριστές, οι επιχειρήσεις που καθηµερινά
επισκέπτονται το Υπουργείο για µια σειρά θεµάτων, θα έχουν µία
πόρτα να λύσουν τα προβλήµατά τους κ.λπ.. 

Άλλωστε, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, αυτός είναι και
ο λόγος που αγωνιούσαµε από την πρώτη στιγµή να πάµε σε ένα
ενιαίο κτήριο του Πειραιά και που κάναµε όλες αυτές τις ενέρ-
γειες. Φαντάζοµαι, όµως, ότι µε το ίδιο σκεπτικό και για τους ίδι-
ους λόγους έκαναν αντίστοιχες ενέργειες και τα διάσπαρτα
δικαστήρια του Πειραιά και οι δικηγόροι κ.λπ.. 

Εποµένως, το γεγονός ότι το κτήριο βρίσκεται στον Πειραιά και
η Κυβέρνηση προέκρινε να αξιοποιηθεί µε αυτόν τον τρόπο, δεν
αναιρεί τις δικές µας προτεραιότητες, ούτε σταµατήσαµε εκεί.
Ακριβώς την επόµενη µέρα συγκάλεσε ο κύριος Πρωθυπουργός
σύσκεψη και είπαµε: «ωραία, εάν το κτήριο πάει εκεί τώρα, µε τη
βούληση που εκφράσαµε να µαζευτούν και οι υπηρεσίες του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και οι εποπτευόµενοι φορείς
υπό ενιαίο χώρο, τι θα γίνει»; Και έτσι άρχισαν να διερευνώνται
στο τραπέζι δύο, τρεις τέτοιες δυνατότητες. Λυπάµαι που δεν
έχουν καταλήξει ακόµη, για να µπορώ να σας τις ανακοινώσω.

Πιστεύω, εφόσον οριστικοποιηθούν σύντοµα, ότι είναι εξίσου
σηµαντικές λύσεις και µπορούν να βοηθήσουν προς την κατεύ-
θυνση αυτή. Όταν ολοκληρωθούν αυτές οι συζητήσεις και
έχουµε κάτι να ανακοινώσουµε, θα σας πούµε «ναι, η απόφαση
είναι να πάµε εκεί» και µε αυτόν τον τρόπο θα λυθεί το συγκεκρι-
µένο πρόβληµα. 

Ευχαριστώ πολύ και πάλι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και ένας
εκπαιδευτικός-συνοδός από τη σχολή «ΧΑΤΖΗΒΕΗ». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η πρώτη µε αριθµό 536/10-2-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-
δρέα Λυκουρέντζου προς τους Υπουργούς Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, σχετικά µε την κατασκευή του έργου «Εθνική Οδός Βυ-
τίνας-Αρχαίας Ολυµπίας, παράκαµψη Λαγκαδίων», δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφται. 

Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 532/10-2-2014 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίου Πετράκου προς
τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Ανά-
πτυξης και Ανταγωνιστικότητας, σχετικά µε την εξαίρεση της
στρεµµατικής ενίσχυσης της σταφίδας από τη νέα ΚΑΠ και τη
λήψη µέτρων για την προστασία και προώθηση της µαύρης κο-
ρινθιακής σταφίδας. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Αθανάσιος Τσαυ-
τάρης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, επειδή συναντιόµαστε µε τον

κύριο Υπουργό µετά από τρεις καταθέσεις της ερώτησης, αλλά
και επειδή η σηµερινή ηµέρα είναι µία ηµέρα αγώνων για τους
αγρότες, να δείξετε µία ανοχή. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλύτερα από εµένα ότι η κο-
ρινθιακή σταφίδα είναι ένα ιστορικό προϊόν της Πελοποννήσου
και των Ιονίων Νήσων που έπαιξε σηµαντικό ρόλο στην ίδρυση
του νεοελληνικού κράτους. Με τα χρήµατα από την εξαγωγή της
µαύρης σταφίδας φτιάχτηκε η υποδοµή του νεοελληνικού κρά-
τους, φτιάχτηκε η Διώρυγα της Κορίνθου, χρηµατοδοτήθηκαν οι
Βαλκανικοί Πόλεµοι και γενικότερα η εξαγωγή της µαύρης στα-
φίδας έπαιξε σηµαντικό ρόλο. 

Η µαύρη κορινθιακή σταφίδα αξιοποιεί εκτάσεις ορεινές και
ηµιορεινές µη αρδευόµενες και έχει πάρα πολύ µεγάλο κόστος
παραγωγής. Είναι χαρακτηριστικό ότι η µελέτη της ΣΚΟΣ και του
καθηγητή του Χαροκοπείου Πανεπιστηµίου κ. Βάιου Καραθάνου
προσδιορίζει µε ακρίβεια ότι το κόστος παραγωγής είναι 471
ευρώ ανά στρέµµα και δεδοµένου ότι το εισόδηµα του παραγω-
γού, όταν πωλείται περίπου 1,20 ευρώ, τα τελευταία χρόνια είναι
ουσιαστικά γύρω στα 288 ευρώ ανά στρέµµα και δεδοµένου ότι
η επιδότηση είναι 339 ευρώ ανά στρέµµα, το καθαρό κέρδος για
τον παραγωγό ανέρχεται µόλις στα 155 ευρώ ανά στρέµµα. Από
τη στιγµή που ο µεγαλύτερος παραγωγός δεν έχει περισσότερα
από είκοσι στρέµµατα, καταλαβαίνετε ότι αν εφαρµοστεί η νέα
Κοινή Αγροτική Πολιτική που προβλέπει δραστική µείωση της
στρεµµατικής ενίσχυσης, η καλλιέργεια της σταφίδας θα τελει-
ώσει για όλη την Πελοπόννησο και τη Ζάκυνθο, η οποία υπάρχει
σήµερα και η οποία έχει µειωθεί από τους τριάντα οκτώ χιλιάδες
τόνους στους είκοσι χιλιάδες τόνους. 

Απαιτείται, λοιπόν, επειδή η µαύρη κορινθιακή σταφίδα έχει
πολύ µεγάλο κόστος καλλιέργειας, να µην υπάρξει αλλαγή της
επιδότησης, να διατηρηθεί στα σηµερινά επίπεδα.

Και, δεύτερον, κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά, η «Παναιγιάλειος Συνεταιριστική Ένωση» και η ΣΚΟΣ έχουν
χρηµατοδοτήσει έρευνα του Χαροκοπείου Πανεπιστηµίου, µε
επικεφαλής, όπως προείπα, τον καθηγητή Βάιο Καραθάνο. Ήδη
µε βάση τα συµπεράσµατα που έχουν βγει έχει αποδειχθεί ότι η
µαύρη σταφίδα είναι ουσιαστικά υπερτροφή, µε σηµαντικές θε-
ραπευτικές και προληπτικές ιδιότητες. Νοµίζω ότι θα πρέπει να
υπάρξει µία µεγάλη καµπάνια σε συνεργασία των Υπουργείων
Ανάπτυξης και Τουρισµού, έτσι ώστε να ενισχυθεί η κατανάλωσή
της, για να αυξηθεί η παραγωγή.

Η σταφίδα µπορεί για µία ακόµη φορά να συµβάλει στην
έξοδο της χώρας από την κρίση. Είναι ιστορικό προϊόν και πρέπει
να το προστατεύσουµε, κύριε Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Να είστε καλά.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Πετράκο, θα µπορούσα να µην απαντήσω σε τίποτα από

αυτά που είπατε, διότι συµφωνώ απολύτως. 
Δεν χρειάζεται να πούµε ότι το έθνος µας σε κρίσιµες περιό-

δους πάτησε στη σταφίδα για να ανορθωθεί και κυρίως να βρει
συνάλλαγµα, γιατί είναι συναλλαγµατοφόρο προϊόν η σταφίδα
ως ένα από τα κύρια εξαγώγιµα προϊόντα, όπως επίσης αργό-
τερα µετά τον πόλεµο ο καπνός, εξίσου συναλλαγµατοφόρο
προϊόν. 

Εποµένως δεν χρειάζεται να µας πείσετε για να υποστηρί-
ξουµε τη σταφίδα. Θα την υποστηρίξουµε. Και θα την υποστηρί-
ξουµε και επειδή εµείς από την πρώτη στιγµή είπαµε εδώ από
αυτό το Βήµα, ότι δεν θέλουµε να πάµε σε µία γεωργία χαµηλού
κόστους. Θέλουµε να πάµε σε µία γεωργία ποιότητας και η ποι-
ότητα είναι συνυφασµένη, όπως και εσείς περιγράψατε, µε τη
σταφίδα. Ίσα ίσα µάλιστα εγώ είπα «περιµένετε και θα δείτε ότι
η σύγχρονη επιστήµη και τεχνολογία, καθώς µελετά πολλά πα-
ραδοσιακά προϊόντα µας, θα αναδείξει, χάρη στα νέα επιστηµο-
νικά δεδοµένα, πρόσθετες αξίες για τα παραδοσιακά προϊόντα
µας». Χάρη στην πρόοδο που έγινε σε ό,τι αφορά τη µεταγονι-
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διωµατική καταλάβαµε τα προβιοτικά τρόφιµα και δείτε τώρα τον
χαµό που γίνεται µε την ελληνική γιαούρτη κ.ά.. 

Με το ίδιο σκεπτικό, τα δεδοµένα, που και εσείς περιγράψατε,
δείχνουν ότι η σταφίδα έχει εξαιρετικά συστατικά, που µπορούν
πραγµατικά να προλάβουν ή να αντιµετωπίσουν κοινωνικά προ-
βλήµατα σε ό,τι αφορά τόσο το περιεχόµενό τους, τα αντιοξει-
δωτικά και τις πολυφαινόλες, ιδιαίτερα µάλιστα τις µορφές
ζαχάρου, που µπορεί την ώρα που η κοινωνία µας υποφέρει από
το υψηλό ζάχαρο να βοηθηθεί. 

Κατά συνέπεια θα υποστηρίξουµε τη σταφίδα και στην τρέ-
χουσα περίοδο. Όπως είπατε, πήραν και παίρνουν αρκετά χρή-
µατα για να βοηθηθούν και όχι µόνον από τον πυλώνα 1, όχι µόνο
δηλαδή από την ενιαία ενίσχυση –κάτι που θα συνεχιστεί, δεν πε-
ριορίζονται οι ενιαίες ενισχύσεις, θα δίδονται και στη νέα ΚΑΠ
και µάλιστα πρόκειται για 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο.

Όµως και τώρα δεν περιοριστήκαµε στην προώθηση, στην
υποστήριξη αυτού του προϊόντος µόνο στον πυλώνα 1. Δώσαµε
δύο σηµαντικά προγράµµατα για την προώθηση της σταφίδας
στις αγορές του εξωτερικού, στοχεύοντας µάλιστα, πέραν των
κλασικών αγορών, όπως ήταν η Αγγλία, η Ολλανδία κ.λπ., ιδιαί-
τερα στις ανατολικές χώρες. Είναι δύο στοχευµένα προγράµ-
µατα για να προωθηθεί η σταφίδα στις ανατολικές χώρες και στη
Ρωσία κ.λπ., όπου επίσης  έχουν µάθει και την καταναλώνουν
τώρα, γιατί όπως σας είπα είναι εξαιρετικό προϊόν, ιδιαίτερα σε
αυτές τις περιοχές.

Θα σας πω όµως τι θα κάνουµε στη νέα ΚΑΠ για τη σταφίδα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Πετράκο,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι πραγµατικά που αναγνωρίζετε τη µε-

γάλη σηµασία που έχει η σταφίδα, αλλά όπως σας είπα το κέρ-
δος του παραγωγού είναι µετρηµένα κουκιά, είναι 155 ευρώ το
στρέµµα µε τις σηµερινές τιµές και µε το σηµερινό ύψος της επι-
δότησης. Άρα ένας σταφιδοπαραγωγός που έχει είκοσι στρέµ-
µατα –µεγάλος δηλαδή για σταφιδοπαραγωγός- δεν έχει κέρδος
πάνω από 3.000 ευρώ το χρόνο. Εάν µειωθεί η στρεµµατική ενί-
σχυση δεν πρόκειται να επιβιώσει. Θα τελειώσει η σταφίδα. Γι’
αυτό σας απευθύνω αυτήν την έκκληση να µην υπάρξει αυτή η
µείωση.

Δεύτερον, σας κάνω έκκληση να κάνετε όλες τις ενέργειες,
αξιοποιώντας τις έρευνες και του Χαροκόπειου και της Ιατρικής
Σχολής και να δώσουµε µεγάλη σηµασία. 

Κύριε Υπουργέ, έχω µπροστά µου το βιβλίο της καθηγήτριας
κ. Αρώνη από το Πάντειο Πανεπιστήµιο –όπως και πολλά άλλα
βιβλία- που έπαιξε µεγάλο ρόλο στους κοινωνικούς αγώνες. Οι
πρώτοι κοινωνικοί αγώνες το 1893-1905 και στη συνέχεια 1928-
1935 έγιναν για το σταφιδικό ζήτηµα, µε ηγέτη –την περίοδο
1928-1935- τον πρώτο αριστερό Βουλευτή Μεσσηνίας, τον αεί-
µνηστο Τάσο Κουλαµπά, που φέτος κλείνουν πενήντα χρόνια από
τον θάνατό του. 

Η σηµερινή µέρα, λοιπόν, εκτός από το θέµα της σταφίδας
συµπίπτει και µε τους µεγάλους αγώνες που κάνουν οι αγρότες
σε όλη την Ελλάδα. Αυτήν τη στιγµή οι αγρότες της Μεσσηνίας
έχουν καταλάβει την Εφορία της Καλαµάτας. Οι αγρότες σε όλη
την Ελλάδα, σε όλα τα µπλόκα είναι σε κινητοποίηση. Έχουν συ-
νάντηση µε τον κ. Στουρνάρα. 

Εσείς είστε ο κατ’ εξοχήν αρµόδιος Υπουργός για να στηρίξετε
την αγροτική οικονοµία και αγροτική παραγωγή. Πρέπει να θέ-
σετε τα ζητήµατα και να ικανοποιηθούν τα αιτήµατα των αγροτών
που αγωνίζονται ενάντια στα άγρια φοροµπηχτικά µέτρα της Κυ-
βέρνησης. 

Εµείς συµφωνούµε µε τον αγώνα τους. Λένε ότι πρέπει να στα-
µατήσει τώρα η εφαρµογή του άγριου φοροµπηχτικού νόµου, µε
τη φορολογία στα χωράφια και την τήρηση βιβλίων, που ουσια-
στικά «πιάνει» όλους τους αγρότες. Πρέπει να καταργηθεί αυτός
ο φορολογικός νόµος και να έρθει ένας καινούργιος. 

Ζητάµε να ισχύσει αφορολόγητο στο ύψος των καθαρών εσό-
δων των 12.000 ευρώ, δηλαδή των 30.000 ευρώ ακαθάριστων.
Μέχρι εκεί να µην απαιτείται τήρηση βιβλίων, να µη συνυπολογί-
ζονται οι επιδοτήσεις στο φορολογητέο εισόδηµα. Για όσους

έχουν πάνω από 30.000 ευρώ ακαθάριστα, να συνυπολογίζεται
στα βιβλία που θα τηρούνται όλες οι δαπάνες, δηλαδή οικογε-
νειακή εργασία, µισθωτή εργασία, αποσβέσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Επίσης, ζητούν οι αγρότες –και πρέπει να στηρίξετε προς αυτήν
την κατεύθυνση- επαναφορά στο 11% της επιστροφής του ΦΠΑ,
φθηνό αγροτικό πετρέλαιο και ρεύµα, να τιµολογείται το προϊόν
στο χωράφι και όχι όπως κάνουν οι έµποροι. Να καταργηθεί επί-
σης ο φόρος στα αγροτεµάχια, το τέλος επιτηδεύµατος και η προ-
καταβολή φόρου και να υιοθετηθεί ένα καθολικό σύστηµα
ιχνηλασιµότητας και ηλεκτρονικού τιµολογίου, για να λείψουν οι
απάτες και να εντατικοποιηθούν οι έλεγχοι για την πάταξη των
υπερτιµολογήσεων και των παράνοµων ελληνοποιήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα µου πείτε ότι δεν
είναι δική σας ευθύνη, αλλά του κ. Στουρνάρα, του κ. Μαυραγάνη
και του Υπουργείου Οικονοµικών. Όµως, ως αρµόδιος Υπουργός
έχετε ευθύνη να στηρίξετε τους αγρότες και το κάθε προϊόν, όπως
προείπα και ειδικά τη σταφίδα. Έχετε ευθύνη να στηρίξετε την
αγροτική οικονοµία. Οι αγρότες δεν είναι τρελοί να βγαίνουν στον
δρόµο σήµερα. Οι αγρότες διεκδικούν το αυτονόητο, δηλαδή να
επιβιώσουν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα κλείσω µε τα περί σταφίδας και θα απαντήσω και στο δεύ-

τερο σκέλος της ερώτησής σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Και για τη σταφίδα να µας απαντή-

σετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Επαναλαµβάνω ότι είχα πει προηγουµένως ότι θα
στηρίξουµε τη σταφίδα και θα την υποστηρίξουµε και στη νέα
ΚΑΠ. Αυτό ισχύει. 

Αγνοείτε βέβαια ότι στο πλαίσιο της νέας ΚΑΠ έχουµε αφ’ ενός
ορισµένες υποχρεώσεις που θα αναφέρω και αφ’ ετέρου η υπο-
στήριξη µιας καλλιέργειας ή ενός κλάδου δεν είναι υποχρεωτικό
να περνάει µόνο από την ενιαία ενίσχυση. Σας θυµίζω ότι γι’ αυ-
τούς τους λόγους στη διαπραγµάτευση αγωνιστήκαµε για τις συν-
δεδεµένες ενισχύσεις και τις υποστηρίξεις µειονεκτικότερων
περιοχών. Είπαµε για παράδειγµα ότι θα υπάρχει ξεχωριστό περι-
φερειακό πρόγραµµα για την ορεινή Ελλάδα, ακριβώς γι’ αυτές
τις ιδιαιτερότητες. 

Δεν ήταν εδώ πριν λίγο ο κ. Αποστόλου, όταν αναφέρθηκα απαν-
τώντας σε άλλον Βουλευτή, στην προσπάθεια που θα κάνουµε µε
τα βοσκοτόπια, τις βοσκήσιµες εκτάσεις της χώρας µας. Συµφω-
νήσαµε µε το ΥΠΕΚΑ να αξιοποιήσουµε µε τον καλύτερο τρόπο και
µάλιστα βελτιώνοντας τα βοσκοτόπια, αυξάνοντας από τα έντεκα
στα πενήντα ένα εκατοµµύρια στρέµµατα τις αξιοποιήσιµες βοσκή-
σιµες εκτάσεις για βοσκή. Θα το συζητήσουµε αυτό και χαίροµαι
που θα συµφωνήσετε εκ των προτέρων, a priori, σε αυτό. 

Λέω όµως ότι στην προηγούµενη ΚΑΠ είχαµε µέχρι 2% δυνατό-
τητα να πάµε στις συνδεδεµένες ενισχύσεις. Το εργαλείο αυτό
ήταν σχεδόν ελάχιστο γιατί είχε ελάχιστα ποσά.

Εµείς αγωνιστήκαµε να πάµε τις συνδεδεµένες ενισχύσεις στο
8% και µάλιστα και στο 10% µε την προϋπόθεση ότι θα αξιοποιηθεί
κυρίως για την παραγωγή ψυχανθών προς όφελος της ενσταυλι-
σµένης κτηνοτροφίας, των οσπρίων του τόπου µας και φυσικά του
περιβάλλοντος, γιατί δεν υπάρχει καλύτερος τρόπος να βελτιώ-
σεις το περιβάλλον και να µειώσεις τις εισροές από την καλλιέρ-
γεια αυτών των φυτών.

Να, λοιπόν, που είτε µέσω των περιφερειακών προγραµµάτων,
όπως το πρόγραµµα ορεινής οικονοµίας, τα προγράµµατα προ-
ώθησης ή µέσω των συνδεδεµένων ενισχύσεων, θα υποστηρί-
ξουµε τη σταφίδα για να κρατηθεί εκεί που είναι, στα βουνά και
να συνεχίσουµε να παράγουµε αυτό το ποιοτικό µας προϊόν, του
οποίου η τιµή πιστεύω ότι συνεχώς θα ανεβαίνει χάρη και στα εξαι-
ρετικά ποιοτικά του χαρακτηριστικά που κι εσείς τονίσατε. 

7218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Βέβαια, µην ξεχνάτε ότι έχουµε υποχρέωση στο πλαίσιο της
νέας ΚΑΠ να συγκλίνουν οι διαφορές µεταξύ των κρατών και οι
διαφορές µεταξύ των περιφερειών. Δεν µπορεί η πολιτεία να πει
«όχι, δίνω πολύ περισσότερα χρήµατα σε µία περιφέρεια και πολύ
λιγότερα στην άλλη». Λένε ότι υπάρχουν κάποιες διαφορές και µε-
ταξύ των καλλιεργητών-γεωργών µίας περιφέρειας. 

Ο κανόνας και η συµφωνία, όπως αποτυπώθηκε στους κανονι-
σµούς, λέει: «Φροντίστε οι όποιες ψαλίδες υπάρχουν µεταξύ των
κρατών, µεταξύ των περιφερειών ενός κράτους και µεταξύ των γε-
ωργών µιας περιφέρειας να συγκλίνουν στο τέλος της νέας ΚΑΠ,
σε επτά χρόνια, κατά 30%».

Και, µάλιστα, είπαµε ότι δεν πρέπει να είναι απότοµο, γιατί όπως
είπατε κι εσείς, πώς θα προσαρµοστεί κάποιος αν αύριο το πρωί
µειώσετε –ας το πούµε- σε επτά χρόνια, αν είναι 30%, 4% κάθε
έτους. Όχι, θα πρέπει να γίνεται σταδιακά, να υπάρχει η δυνατό-
τητα προσαρµογής, να πάει σε κάτι καλύτερο, να επενδύσουµε
στην ποιότητά του για να ισοφαρίσουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ, µε
αφορµή τη σταφίδα να µην πούµε όλο το πρόγραµµα της ΚΑΠ,
γιατί έχουµε κι άλλες ερωτήσεις. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έχω κι άλλα να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε, και
ζητώ συγγνώµη. Εδώ κάναµε µία ολόκληρη συζήτηση για τον
αγώνα των αγροτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ναι, αλλά η επίκαιρη
ερώτηση είναι συγκεκριµένη. Αν θέλετε, εγώ φταίω. Κακώς
άφησα τον κ. Πετράκο να επεκταθεί σε όλο το πρόβληµα της γε-
ωργίας, µε αποτέλεσµα να είστε εσείς υποχρεωµένος να απαν-
τήσετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τότε µε την ίδια επιείκεια, πρέπει να δώσετε και
σε εµένα λίγο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ,
απαντήστε, αλλά εν συντοµία.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ας µας πει τη θέση του Υπουργείου
για τη φορολόγηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.

Ο αγώνας των γεωργών δεν είναι σηµερινός, κύριε Πετράκο.
Μονίµως αγωνίζονται οι αγρότες στο χωράφι κι εδώ και αρκετές
ηµέρες αγωνίζονται για να πουν τα προβλήµατά τους. Η πολιτεία,
όµως, δεν κλείνει τα αυτιά της. Ο διάλογος είναι µόνιµος και συ-
νεχής και του Υπουργείου µας, ανεξάρτητα αν αφορά τη φορο-
λογική πολιτική, που αφορά το Υπουργείο Οικονοµίας.

Μέχρι και πρόσφατα ακούσαµε τις ιδιαιτερότητες που έχει –
ας πούµε- το σύστηµα της τήρησης βιβλίων εσόδων και εξόδων
και µάλιστα µου κάνει εντύπωση που µιλάτε ακόµη για βιβλία,
αφού δεν θα τηρούν βιβλία εσόδων κι εξόδων. Θα κρατούν τα
στοιχεία τους, αλλά δεν χρειάζεται να πηγαίνουν στον λογιστή
κάθε µήνα. Δεν έχει εισόδηµα ένας αγρότης που πουλάει τα βαµ-
βάκια του µία φορά το φθινόπωρο, να πηγαίνει κάθε µήνα για να
δηλώνει έσοδα. Δεν έχει άλλα έσοδα. Αυτό µας ζήταγαν οι άν-
θρωποι και αυτό κάναµε. 

Εποµένως ο αντικειµενικός σκοπός, ο οποίος είναι να σταµα-
τήσει αυτό το εικονικό τιµολόγιο, οι ελληνοποιήσεις, οι ψεύτικες
τιµές, οι διογκώσεις στην επιστροφή του ΦΠΑ από την πολιτεία
προς τους αγρότες, επιτυγχάνεται µε την τήρηση των στοιχείων
αυτών είτε µία φορά είτε δύο φορές τον χρόνο, εφόσον θα υπάρ-
χει αυτό το όριο των 15.000 ευρώ που ζητούσαν και οι ίδιοι. Ζή-
ταγαν οι ίδιοι 20.000 ευρώ όριο, αλλά το Υπουργείου Οικονοµίας
είπε 10.000 ευρώ. Στο τέλος βρέθηκε όριο 15.000 ευρώ. Δεν πρέ-
πει όµως να µιλάµε πλέον για την τήρηση βιβλίων, γιατί δεν θα
τηρούνται βιβλία. Αυτό ήταν το αίτηµά τους. 

Επίσης, υπήρχαν προβλήµατα που τα ακούσαµε και τα λύ-
σαµε, όπως η διαχείριση του ΦΠΑ γιατί πολλοί δεν πωλούν τα
προϊόντα τους στον έµπορο. Δεν είχαν τιµολόγιο.

Χθες-προχθές είχα στο γραφείο µου τους ροδακινοπαραγω-
γούς. Εµείς πήραµε την οµάδα του Βελβενδού και τους πήγαµε
στο Εθνικής Οικονοµίας και είπαµε «ακούστε τις ιδιαιτερότητές
τους». Ο αγρότης δεν πουλάει, ώστε να ανήκει στην οµάδα των
εµπόρων. Δίνει τα προϊόντα στην οµάδα του και η οµάδα του,

αφού τα επεξεργαστεί, τα συσκευάζει. Το ίδιο και ο συνεταιρι-
σµός. Αυτός έχει τιµολόγιο. Εποµένως πώς θα διαχειριστεί ο
αγρότης τον ΦΠΑ, τι στοιχεία θα καταθέσει;

Όλα αυτά τα ακούσαµε, η Κυβέρνηση τα υιοθέτησε, νοµίζω
ότι οι αγρότες τα δέχθηκαν. Αυτό δεν σηµαίνει ότι ωραιοποιήθη-
καν και λύθηκαν τα πάντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ,
έχετε και άλλη ερώτηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ σας είπα ότι, αν είναι κάτι λογικό και εφικτό
να λυθεί σε αυτήν τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία, θα το κά-
νουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστώ πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κατα-

θέσω στα Πρακτικά τα έγγραφα που προανέφερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ, καταθέ-

στε τα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, τα κατα-

θέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Πετράκος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από
το 5ο Γυµνάσιο Ηρακλείου Αττικής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 539/10-2-
2014 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτω-
λοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, σχετικά µε την παρακράτηση χρηµάτων των δικαιούχων
αγροτών από την Ενιαία Ενίσχυση του 2013.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Τσαυτά-
ρης.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά και ελπίζω
και εσείς να µη θέσετε όλο το αγροτικό πρόβληµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Θα ζητήσω και εγώ ανοχή, κύριε Πρό-
εδρε!

Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, τα πράγµατα δεν είναι έτσι όπως
τα λέει ο Υπουργός. Η φτωχοµεσαία αγροτιά είναι στους δρό-
µους και το ΚΚΕ στηρίζει και χαιρετίζει αυτούς τους µεγαλει-
ώδεις αγώνες της φτωχής αγροτιάς.

Κύριε Υπουργέ, η φτωχοµεσαία αγροτιά της χώρας µας δεν
είναι αντιµέτωπη µόνο µε την αντιαγροτική πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και της συγκυβέρνησης. Βρίσκεται αντιµέτωπη
και µε µια σειρά άλλα προβλήµατα. Για παράδειγµα, έχουµε πα-
ράνοµες παρακρατήσεις από τις επιδοτήσεις των αγροτών, που
µπαίνουν τρίτοι µέσα στους λογαριασµούς και αρπάζουν χρή-
µατα.

Έχετε απαντήσει και εσείς ο ίδιος κατά καιρούς ότι αυτό είναι
παράνοµο. Έχω εδώ απάντηση του Επιτρόπου, του κ. Τσιόλος,
που µιλά εξ ονόµατος της επιτροπής σε ερώτηση των Ευρωβου-
λευτών του ΚΚΕ ότι απαγορεύονται αυτές οι παρακρατήσεις και
ότι έχει σταµατήσει διαδικασία ποινών προς τη χώρα µας και ο
οποίος δήλωσε ότι θα συµµορφωθεί και δεν θα γίνονται παρα-
κρατήσεις.

Δυστυχώς, όµως, κύριε Υπουργέ, µε την ανοχή σας -και θεω-
ρούµε ότι είναι εµπαιγµός πραγµατικά προς τους αγρότες- συ-
νεχίζονται οι παρακρατήσεις και είναι και προκλητική η Τράπεζα
Πειραιώς απέναντι στη φτωχοµεσαία αγροτιά. Λέει, για παρά-
δειγµα, εδώ ότι «δεν παρακρατούνται οι κοινοτικές επιδοτήσεις
όσο είναι στα χέρια του ΟΠΕΚΕΠΕ». Λέει παρακάτω -και είναι
στοιχεία που θα καταθέσω στα Πρακτικά- ότι «κατάσχονται,
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όµως, όταν κατατεθούν σε τραπεζικό λογαριασµό».
Εάν αυτό δεν είναι εµπαιγµός, κύριε Υπουργέ, τότε τι είναι;

Είναι χθεσινή απάντηση σε παραγωγό του οποίου έχουν δεσµεύ-
σει τα χρήµατα. Μιλάµε για χρήµατα που τα έχουν µεγάλη
ανάγκη οι φτωχοί αγρότες για να µπορέσουν να επιβιώσουν. Δεν
είναι χρήµατα που έχουν για να καταθέσουν στην τράπεζα, αλλά
είναι χρήµατα για να συνεχίσουν την παραγωγική διαδικασία και
ακόµα για να ζήσουν τις οικογένειές τους.

Ζητάµε, κύριε Υπουργέ, ρητή διαβεβαίωση τώρα ότι θα απο-
δεσµευτούν όλοι οι λογαριασµοί των αγροτών από χρήµατα των
επιδοτήσεων, που είναι χρήµατα για το στήριγµα του εισοδήµα-
τος, το οποίο πραγµατικά έχει αποδεκατίσει η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ζητάµε να υπάρχει ρητή διαβεβαίωση.

Με την ευκαιρία, τις προηγούµενες µέρες στη Βουλή γι’ αυτόν
τον φωτογραφικό διαγωνισµό σε ό,τι αφορά την ενεργοποίηση
των δικαιωµάτων, καταθέσαµε στα Πρακτικά δηλώσεις που απαι-
τούν ενώσεις να υπογράψουν οι παραγωγοί. Μιλάµε για δηλώ-
σεις που λένε ότι δεσµεύονται ακόµη και µετά τον θάνατό τους
για να µπαίνουν τρίτοι µέσα στους λογαριασµούς.

Είναι ζητήµατα που απασχολούν τους φτωχοµεσαίους αγρό-
τες και πρέπει να δοθεί σήµερα ρητή διαβεβαίωση, κύριε
Υπουργέ, για όλα αυτά τα προβλήµατα.

Με την ευκαιρία, θα ήθελα να πω ότι παλαιότερα είχατε πει ότι
θα φέρετε τροπολογία για τα αγροτοδικεία. Δεν τη φέρατε. Σας
δηλώνουµε ξεκάθαρα ότι αυτή η τακτική ποινικοποίησης των
αγώνων δεν πρόκειται να πτοήσει τους αγωνιζόµενους αγρότες.
Σας καλούµε να φέρετε αυτήν την τροπολογία, γιατί είναι δέ-
σµευση και της συγκυβέρνησης και προσωπικά δική σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και για την ερώτησή σας, κύριε Μωραΐτη, παρά το
ότι πριν από λίγες µέρες εδώ, δηλαδή την προηγούµενη Παρα-
σκευή, απαντώντας στην ερώτηση που έκανε η Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Αλέκα Παπαρήγα προς τον Πρωθυπουργό, εξήγησα τα
συγκεκριµένα θέµατα και απ’ ό,τι είπα δεν αποκλίνουµε καθόλου.
Τι είπαµε, δηλαδή; Ρωτήσατε τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και τον Επίτροπο Ντάτσιαν Τσιόλος για το ίδιο θέµα. Ό,τι ακρι-
βώς είπαµε ισχύει. Οι επιδοτήσεις είναι χρήµατα που δίδονται
στον αγρότη για την παραγωγική του διαδικασία ως συµπλή-
ρωµα των δαπανών που κάνει για την παραγωγή του. Άρα, είναι
δικό του δικαίωµα να πάρει τα χρήµατά του. Εµείς έχουµε υπο-
χρέωση να του τα δώσουµε στο ακέραιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Αυτό κάνουµε, λοιπόν. Δηλαδή, θα µετρήσουµε ότι ο κ. Μω-
ραΐτης πρέπει να πάρει 1.112 ευρώ και θα τα καταθέσουµε στον
λογαριασµό που ο ίδιος µας υπέδειξε. Έτσι γίνεται. Κατατίθενται
στον λογαριασµό του. Αυτή είναι δική µας υποχρέωση ως Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης, διότι ρωτάτε τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης. Και σας απαντώ.

Θα προχωρήσω παρακάτω. Μην µπερδεύεστε µε τις κρατή-
σεις του ΕΛΓΑ. Ο ΕΛΓΑ είναι δικός µας φορέας. Απάντησα και
στην κ. Παπαρήγα εξηγώντας το ίδιο θέµα. Δηλαδή, ο ίδιος ο
αγρότης πηγαίνει τον Μάιο ή τον Απρίλιο να ασφαλίσει τη σοδειά
του και λέει «εγώ δεν έχω τώρα 200 ευρώ, για να πληρώσω τα
ασφάλιστρα του ΕΛΓΑ, αλλά επειδή τον Οκτώβριο που θα µας
δώσετε προκαταβολή της ενιαίας ενίσχυσης στον τάδε λογαρια-
σµό…», κ.λπ.. 

Εµείς το δεχθήκαµε. Κάνει υπεύθυνη δήλωση ο αγρότης γι’
αυτό, λέγοντας «Εγώ το ζητώ να πάρετε 200 ευρώ από τον λο-
γαριασµό µου. Αντί να τα πληρώσω τώρα, θα τα πληρώσω πέντε
µήνες αργότερα τον Οκτώβριο, όταν θα πάρω την ενιαία ενί-
σχυση». Και παρεµβαίνει ο ΕΛΓΑ και παίρνει από την τράπεζα
αυτά τα χρήµατα, γιατί έχει υπεύθυνη δήλωση του αγρότη που
συµφωνεί µε αυτήν τη διαδικασία. 

Αν νοµίζετε ότι δεν πρέπει να το κάνουµε, δηλαδή να µην τον
διευκολύνουµε σ’ αυτήν την προσπάθεια µε τον ΕΛΓΑ, πείτε να
µην το κάνουµε.

Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου για όλα τα υπόλοιπα που
είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Μω-
ραΐτη, έχετε τον λόγο, για να δευτερολογήσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επί της ουσίας δεν
απαντήσατε. Κατ’ αρχάς εµείς δεν θέσαµε ζήτηµα για τον ΕΛΓΑ,
αν και πιστεύουµε ότι και αυτή η παρακράτηση µέσα από τους
λογαριασµούς είναι παράνοµη. Και µη µιλάτε για δηλώσεις. Κα-
ταναγκάζετε στην ουσία τους παραγωγούς να υπογράψουν
αυτές τις δηλώσεις για την παρακράτηση και των ασφαλιστικών
εισφορών σε ό,τι αφορά την κάλυψη φυτικής και ζωικής παρα-
γωγής.

Σας ρωτάµε για άλλα θέµατα, συγκεκριµένα, για ζητήµατα που
καταθέτουµε στα Πρακτικά. Με συγχωρείτε που θα το πω, αλλά
κλείνετε το µάτι σ’ αυτά τα αρπακτικά των ενώσεων που µπαίνουν
µέσα στους λογαριασµούς και κρατούν χρήµατα των αγροτών.
Τα καταθέσαµε πριν από λίγες ηµέρες, τα καταθέτουµε ξανά
τώρα. 

Μιλάµε για όλα αυτά που, δυστυχώς, γίνονται µε την ανοχή
της συγκυβέρνησης. Και µη λέτε ότι δεν είναι υπόθεση του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Μπαίνουν στα βιβλιάρια,
κύριε Υπουργέ και κρατούν χρήµατα. Δεσµεύουν λογαριασµούς
και µάλιστα όχι µόνο για τον ΕΛΓΑ. Είναι για χρέη που έχουν οι
αγρότες. Μπαίνουν στους λογαριασµούς µε το «έτσι θέλω» στην
κυριολεξία και γίνονται οι παρακρατήσεις αυτών των χρηµάτων.
Έχω στα χέρια µου απάντηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
δική σας δήλωση να µη γίνονται αυτές οι παρακρατήσεις.

Τώρα, µε την ευκαιρία, θα ήθελα να σας πω ότι δεν απαντή-
σατε γι’ αυτόν τον φωτογραφικό διαγωνισµό που αφορά την
ενεργοποίηση του ΟΣΔΕ. Εδώ, οι ενώσεις ζητούν υπεύθυνες δη-
λώσεις από τους παραγωγούς. Εµείς ξέρουµε από υπεύθυνες
δηλώσεις, για να µην πω κάτι χειρότερο, κύριε Υπουργέ. Γι’ αυτό
ζητούµε να µην εξαναγκάζονται οι παραγωγοί να οδηγούνται να
υπογράφουν αυτές τις δηλώσεις. 

Σας λέω συγκεκριµένα ότι ενώσεις σε όλη τη χώρα τους λένε
«αν δεν υπογράψετε, δεν πρόκειται να κάνουµε δεκτά τα τιµολό-
για για το ΦΠΑ, δεν πρόκειται να κάνουµε δεκτές άλλες αιτήσεις
των αγροτών».

Κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα αίτηµα των κτηνο-
τρόφων που αφορά στο πότε θα πληρωθούν για το άρθρο 68 και
για το de minimis στην επιδότηση των ζωοτροφών. Το αναφέρω
επειδή πραγµατικά οι κτηνοτρόφοι είναι σε ξεκλήρισµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, καλούµε τους αγρότες να µην υπογρά-
ψουν αυτές τις δηλώσεις. Τους καλούµε να αντισταθούν. Είναι
και ένα από τα αιτήµατα των αγροτών. Και δεν είναι µόνο αυτό
που είπατε για την τήρηση των βιβλίων.

Σας ρωτάµε να απαντήσετε σχετικά µε το 15.000, που εµείς
πάλι θεωρούµε ότι είναι πάρα πολύ µικρό και έχουµε συγκεκρι-
µένη πρόταση σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, γιατί µιλάµε
πάντα µε προτάσεις. Συγκεκριµένα, πιστεύουµε ότι πρέπει να
είναι το 40.000 ευρώ µεικτό εισόδηµα, προσαυξηµένο κατά 5.000
ανά παιδί. 

Όµως, σας ρωτάµε: Ισχύει το 5.000 από την Ενιαία Ενίσχυση;
Δηλαδή, κάποιος που έχει 8.000 ευρώ τζίρο, αν παίρνει 5.000 και
1 ευρώ, µπαίνει στην τήρηση βιβλίων; Αυτό είναι σηµαντικό και
το αποκρύπτετε σκόπιµα από την αγροτιά, όχι εσείς προσωπικά
αλλά  η Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Μωραΐτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα χρειαστώ ένα
λεπτό παραπάνω, γιατί τίθενται πολλά θέµατα που θέλουν εξή-
γηση. 

Αρχίζω από το ΟΣΔΕ. Εσείς όλοι φωνάζατε να ανοίξουµε το
σύστηµα του ΟΣΔΕ, ώστε να µην είναι αναγκασµένοι οι γεωργοί
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µόνο από µία πύλη της ενώσεως να πηγαίνουν και να καταθέτουν
τις δηλώσεις τους.

Μέχρι τώρα, λοιπόν, είχαµε -ας το πούµε- ογδόντα τέτοιες
πύλες σκόρπιες, µία ή δύο σε κάθε νοµό. Πρώτη φορά, λοιπόν,
το σύστηµα ανοίγει, το ανοίξαµε σε δηµόσιο διαγωνισµό. Και µά-
λιστα εδώ, συζητώντας προχθές για το νοµοσχέδιο, είπατε ότι
δεν φτάνουν δέκα µέρες για να προλάβουν να οργανωθούν όσοι
θέλουν να ανοίξουν πύλες. Έτσι το κάναµε για ακόµα δύο εβδο-
µάδες, µέχρι τα µέσα Φεβρουαρίου. 

Τι βλέπουµε; Βλέπουµε ότι πολύς κόσµος ενδιαφέρεται να
µπει σε αυτήν τη διαδικασία, είτε είναι ενώσεις ή οµάδες είτε
είναι συνεταιρισµοί είτε είναι επιστήµονες-σύµβουλοι που θέλουν
να µπουν στη διαδικασία. Και περιφέρειες ενδιαφέρονται να
µπουν στη διαδικασία.

Τι είπαµε όµως; Δεν µπορεί ο κάθε Τσαυτάρης να πει: «Και εγώ
θέλω να ανοίξω µια πύλη». Βάζουµε ένα όριο και λέµε: «Ναι, Τσαυ-
τάρη, αν θέλεις να ανοίξεις και εσύ στον νοµό σου, στη Θεσσαλο-
νίκη, µια πύλη πρέπει να µας δείξεις ότι από πίσω σου έχεις
τουλάχιστον τριακόσιους αγρότες που θα τους εξυπηρετείς». 

Δεν µπορεί να ανοίξουµε χίλιες πύλες. Βάλαµε ένα όριο, 5%
του νοµού. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι σε έναν νοµό που χθες
είχε µία πύλη θα δώσουµε την ευχέρεια να έχουν είκοσι πύλες,
για να µην µπορεί να πάει ο καθένας. Δεν θέλουµε να είναι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οι αγρότες θα πλη-
ρώσουν;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Θα πληρώνουν και από πάνω οι αγρό-
τες; Οι αγρότες θα πληρώσουν 30 ευρώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριοι συνά-
δελφοι, δεν ακούγεστε. Αφήστε τον κύριο Υπουργό να απαντή-
σει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θέλει να είναι της ενώσεώς του; Θέλει να είναι
του συνεταιρισµού; Θέλει να είναι της οµάδας του; Θέλει να είναι
της περιφέρειας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρα-

καλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτό λέω. Για να το πει, όµως, αυτό το πράγµα
ο Τσαυτάρης,  πρέπει να πει ότι, ναι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Θα πληρώνουν οι αγρότες;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μη µε διακόπτετε, σας παρακαλώ πολύ. Μα, βά-
ζετε άλλο θέµα τώρα; Μιλάµε για την πληρωµή ή για την πύλη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Και για τα δύο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Λίγο πριν µου µιλάγατε για τις πύλες. Τώρα µου
βάζετε την πληρωµή. Ας απαντήσουµε σε κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Αφήστε να
απαντήσει ο κύριος Υπουργός. Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σας διέκοψα εγώ; 

Εξαντλήσαµε επτά συνεδριάσεις στην Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου για το νοµοσχέδιο και τρεις συνεδριάσεις για τα
θέµατα αυτά. Θέλετε να εξαντλήσουµε άλλες τρεις για να συζη-
τούµε το καθένα εξ αυτών; Η ερώτηση έχει έναν σκοπό, θέλουµε
να θίξουµε ένα θέµα, αφήστε να το συζητήσουµε. 

Εσείς ειδικά, το κόµµα σας, έκανε µία ερώτηση στον Πρωθυ-
πουργό και κλήθηκα εγώ για να κάνουµε µια εκτενή συζήτηση µε
την κ. Παπαρήγα. Τώρα έχω ένα λεπτό όλο και όλο, αφήστε µε,
λοιπόν, να πω κάτι. Αλλιώς θα ξανακάνουµε µια συζήτηση για
όλα τα θέµατα. 

Σας εξήγησα. Διαφωνείτε να ανοίξουµε το ΟΣΔΕ σε πολύ πε-
ρισσότερες από µία πύλες σε κάθε νοµό; Πείτε µου;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ναι. Να το κάνει ο ΟΠΕΚΕΠΕ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αν, λοιπόν, συµφωνείτε, αφήστε να το δοκιµά-
σουµε, να δούµε πώς θα γίνει, να έχουµε τέσσερις-πέντε πύλες
και να δούµε εάν κάποιος θα πει «θα πάρω» ή «δεν θα πάρω
λεφτά», γιατί θα του πει ο Τσαυτάρης ότι «δεν µπαίνω στη δικιά
σου πύλη, αλλά πηγαίνω στην πύλη της περιφέρειας που δεν µου

παίρνουν χρήµατα». Εποµένως…
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κάθε χρόνο πληρώνουν!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν γίνεται κάθε χρόνο. Πρώτη φορά, κύριε Βου-
λευτά, ανοίγει ο διαγωνισµός για το ΟΣΔΕ. Μέχρι τώρα δεν γι-
νόταν αυτό. Εσείς ζητάγατε να τον ανοίξουµε.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Φέτος δεν πλήρωσαν, κύριε Υπουργέ;
Την προηγούµενη χρονιά δεν πλήρωσαν; Τι λέτε τώρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε. Είναι κατάσταση αυτή; Με ποιο δικαίωµα µι-
λάτε τώρα εσείς; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τέλος, σ’ ό,τι αφορά τις κρατήσεις που πηγαί-
νουν µετά από µας στην τράπεζα, υπάρχει µόνο ένα θέµα γι’ αυ-
τούς. Τονίζω ότι ο ασφαλιστικός φορέας ΟΓΑ δεν ανήκει σε µας.
Υπάγεται στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας. Μπερδεύετε τον ΕΛΓΑ που υπάγεται σε µας και
αφορά την ασφάλιση της σοδειάς του γεωργού µε τον ΟΓΑ που
αποτελεί θέµα κοινωνικής ασφάλισης.

Αυτές, λοιπόν, τις ασφαλιστικές εισφορές που έπρεπε να πλη-
ρώσει ο αγρότης, θέλουν να πάνε να τις πάρουν µέσω των επι-
δοτήσεων. Αν ο αγρότης συµφωνεί σε αυτό, εµείς δεν έχουµε
πρόβληµα να το κάνει, αλλά µε την προϋπόθεση ότι θα συµφωνεί
και αυτός, µε την έννοια ότι όπως πληρώνει 200 ευρώ στον ΕΛΓΑ
για να ασφαλίσει τα κεράσια του, δέχεται να πληρώσει και 200
ευρώ στον ΟΓΑ, τα οποία µπορεί να µην τα έχει τώρα αλλά θα
τα δώσει.

Μάλιστα, σας θυµίζω ότι επειδή δίνουµε προκαταβολή τον
Οκτώβριο και αποπληρώνουµε τον Δεκέµβρη, δεν τα παίρνουµε
και µαζεµένα. Λέµε ότι από τα 200 ευρώ, θα πάρεις 100 ευρώ την
πρώτη φορά και 100 ευρώ τη δεύτερη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Υπουργέ.
Επόµενη είναι η τρίτη µε αριθµό 528/10-2-2014 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου του Πανελλή-
νιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό (για τη Δηµόσια Ραδιοτηλεό-
ραση), σχετικά µε τη στελέχωση της Δηµόσιας Ραδιοτηλεόρασης. 

Πολύ επίκαιρο το θέµα σας, κύριε Κρεµαστινέ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

το ερώτηµα είναι σαφές. Σε µία τηλεοπτική εκποµπή της Δηµόσιας
Ραδιοτηλεόρασης µου είπαν οι εργαζόµενοι ότι βρίσκονται κατ’
αρχάς σε κατάσταση προσωπικής αγωνίας, διότι στην προκήρυξη
που έγινε για τη θέση στη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση, δεν υπάρχει
το προσόν της συνάφειας µε την προϋπηρεσία και το πτυχίο του.
Αυτό σηµαίνει ότι θα µπορεί να γίνει επιλογή προσωπικού κατά τέ-
τοιον τρόπο, ώστε να µη λαµβάνεται υπ’ όψιν –πράγµα που δεν πι-
στεύω, αλλά εφόσον υπάρχει στην προκήρυξη, δεν θα υπάρχει και
ο τυπικός λόγος της αναίρεσης- η πραγµατική προϋπηρεσία και
το πτυχίο του. Εποµένως θεωρητικά ή και πρακτικά θα µπορούσε
να διοριστεί κάποιος άλλος, ο οποίος να µην έχει άµεση σχέση µε
το αντικείµενο ή την προϋπηρεσία. 

Δεδοµένου ότι έχει γίνει τεράστια συζήτηση µετά τη διάλυση
της ΕΡΤ -η οποία παρ’ ολίγον να σηµαίνει και διάλυση της Κυ-
βέρνησης τότε- είναι πολύ σηµαντικό µετά από τόση, αν θέλετε,
προσπάθεια να µη γίνει πάλι ένας σταθµός ο οποίος να είναι
όπως όλοι οι άλλοι ιδιωτικοί σταθµοί σήµερα, για τους οποίους
όλος ο κόσµος ξέρει ότι υπηρετούν τα συµφέροντα εκείνου στον
οποίο ανήκουν, µε αποτέλεσµα να γίνεται µία παραπληροφό-
ρηση του κόσµου µέσα στο πλαίσιο της υπερπληροφόρησης.
Άρα, λοιπόν, αν και η Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση επαναλάβει αυτό
που ήταν στο παρελθόν, τότε δεν χρειάζεται να πούµε τίποτα
άλλο.

Μετά τη δήλωση, λοιπόν, την οποία είµαι βέβαιος ότι θα κάνετε
εδώ, το βασικό ερώτηµα είναι αν υπάρχει περίπτωση να ληφθεί
σοβαρά υπ’ όψιν αυτό που θα πείτε για την αξιολόγηση και την
πρόσληψη των ικανοτέρων. Το βασικό ερώτηµα, λοιπόν, είναι εάν
θα προσληφθούν οι ικανότεροι. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το δεύτερο ζήτηµα που θα ήθελα να σας µεταφέρω, είναι η
αγωνία των παραµεθόριων ραδιοφωνικών σταθµών, όπου οι άν-
θρωποι εκεί ασκούν και δηµιουργούν προϋποθέσεις εθνικής πο-
λιτικής. Αυτό συµβαίνει, διότι οι παραµεθόριες περιοχές έχουν
κοινούς πληθυσµούς που ενδιαφέρονται για τα ίδια θέµατα τα
οποία εξελίσσονται, όσον αφορά τον τουρισµό και την παρα-
γωγή, δεδοµένου ότι πρόκειται για κινούµενους πληθυσµούς.

Εάν, λοιπόν, υπάρχει το κεντρικό πρόγραµµα της ΕΡΤ, το
οποίο και αναµεταδίδεται, αυτό δεν λέει τίποτα, διότι εγώ έχω το
παράδειγµα της Δωδεκανήσου όπου η εµβέλεια του σταθµού
είναι όχι µέχρι τη διπλανή Τουρκία, αλλά µέχρι την Κύπρο. Αυτό
έχει ως αποτέλεσµα να υπάρχουν τουριστικά προβλήµατα τα
οποία συζητούνται κάθε µέρα. 

Άρα, λοιπόν, το κλείσιµο αυτών των σταθµών, σηµαίνει στην
πράξη αθέτηση µιας εθνικής, παραγωγικής και τουριστικής πολι-
τικής. Βεβαίως, υπάρχει και το ανθρώπινο, αν θέλετε, στοιχείο,
γιατί µιλάµε για ανθρώπους που έχουν δουλέψει και προσφέρει
τόσα χρόνια -και φυσικά µιλώ πάντα για τους ικανούς και όχι γι’
αυτούς που δεν δούλευαν και κατείχαν τις θέσεις- και οι οποίοι
αγωνιούν ότι θα βρεθούν στο δρόµο µε όλες αυτές τις µεταβολές. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Κρεµαστινέ.
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός, κ. Παντε-

λής Καψής.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για

τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Σας  ευχαριστώ, κύριε Κρεµαστινέ, για την ερώτηση, γιατί µου

δίνετε την ευκαιρία να διευκρινιστούν µερικά ζητήµατα. 
Όσον αφορά το πρώτο, που έχει άµεση σχέση και µε την ουσία

της ερώτησής σας, το εάν δηλαδή θα είναι ανεξάρτητος ο νέος
δηµόσιος ραδιοτηλεοπτικός φορέας, θέλω να επισηµάνω ότι
έχουµε ψηφίσει έναν καινούργιο νόµο, ο οποίος δεν µου δίνει την
παραµικρή δυνατότητα παρέµβασης στις διαδικασίες της ΝΕΡΙΤ.
Και, εάν θέλετε, η δουλειά µου είναι να προστατέψω αυτήν την
ανεξαρτησία. Άρα, για όλα αυτά τα ζητήµατα την ευθύνη την έχει
το εποπτικό συµβούλιο και το διοικητικό συµβούλιο. Κι εγώ πρέ-
πει να προστατεύσω αυτήν την ανεξαρτησία

Τώρα, ως προς την ουσία των ερωτηµάτων που θέσατε.
Θεωρώ αυτονόητη -και έχει δοθεί ιδιαίτερο βάρος σε αυτό- την
αξιοποίηση της εµπειρίας όσων πρόκειται να προσληφθούν στο
νέο ραδιοτηλεοπτικό φορέα. Αυτή η εµπειρία θα κριθεί σε τρία
διαφορετικά επίπεδα: 

Στο πρώτο, -αναφέρεται ρητά µέσα στην προκήρυξη-, θα πρέ-
πει να έχουν όλα τα δικαιολογητικά που να αποδεικνύουν τη συ-
ναφή εµπειρία στο αντικείµενο της θέσης στην οποία κάνουν
αίτηση. Και αυτή η εµπειρία, θα κρίνεται στο πρώτο στάδιο µε
αντικειµενικό τρόπο, µέσα από µια επεξεργασία που οι υποψή-
φιοι θα µοριοδοτούνται µε βάση την εµπειρία αλλά και γνώσεις,
πτυχία και όλα τα υπόλοιπα. Δεν είναι όµως, µόνο αυτή η διαδι-
κασία αξιολόγησης, γιατί -όπως  σωστά είπατε- ο στόχος µας
είναι να προσληφθούν οι ικανότεροι. 

Θα υπάρχουν και άλλα δύο στάδια αξιολόγησης. Το δεύτερο
στάδιο θα αφορά το βιογραφικό κάθε υποψηφίου όπου θα εξε-
τάζεται το έργο του, δηλαδή η δηµοσιογραφική του καριέρα. Και
η επί της ουσίας αξιολόγηση του έργου δεν είναι µόνο για τους
δηµοσιογράφους, είναι για όλες τις καλλιτεχνικές ειδικότητες,
σκηνοθέτες και άλλες που υπάρχουν. 

Και το τρίτο στάδιο πια, θα είναι το στάδιο της συνέντευξης,
όπου θα υπάρχει η δυνατότητα µιας πολύ πιο ολοκληρωµένης
εικόνας των ικανοτήτων κάθε υποψηφίου. Να σηµειώσω ότι σε
αυτήν τη διαδικασία θα µετέχουν ειδικοί αξιολογητές οι οποίοι
θα ανακοινωθούν από τη ΝΕΡΙΤ, ώστε να διασφαλίζεται και εκεί
η αντικειµενικότητα της κρίσης. 

Να το θέσω λίγο γενικότερα. Η ΝΕΡΙΤ πρόκειται να αρχίσει να
λειτουργεί µέσα στο επόµενο δίµηνο σε γενικές γραµµές -δεν
θέλω να πω ακριβή ηµεροµηνία- και θα πρέπει από έναν ραδιο-
τηλεοπτικό φορέα µεταβατικό, που έχουµε σήµερα, να περά-

σουµε στον µόνιµο φορέα και να υπάρξει αυτή η συνέχεια χωρίς
την παραµικρή διακοπή. Άρα, κατεξοχήν πρέπει να πριµοδοτή-
σουµε την εµπειρία. Γι’ αυτό και η εµπειρία λαµβάνει τα ίδια
µόρια µε το πτυχίο. 

Τώρα, για τα πτυχία που είπατε. Σε όλες τις ειδικότητες υπάρ-
χουν συγκεκριµένα πτυχία τα οποία αναγνωρίζονται. Ειδικά για
τους δηµοσιογράφους δεν υπάρχουν πτυχία, γιατί, όπως θα ξέ-
ρετε, ανάλογα µε το θέµα το οποίο θα κληθούν να διαχειριστούν
υπάρχει διαφορετική συνάφεια πτυχίων. Για παράδειγµα, ένας
ιατρικός ρεπόρτερ µπορεί να είναι πολύ καλύτερο να έχει πτυχίο
Ιατρικής. Ένας οικονοµικός ρεπόρτερ θα είναι καλύτερο να έχει
πτυχίο Οικονοµικών. Και αυτό αλλάζει, γιατί ποτέ κανείς δηµο-
σιογράφος δεν µένει στάσιµος στην καριέρα του. Άρα ένας φο-
ρέας µέσων ενηµέρωσης, θέλει αυτόν τον πλουραλισµό των
πτυχίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Πέραν αυτών, προβλέπεται και ένα 20%, το οποίο θα είναι ανε-
ξάρτητα από πτυχία, ακριβώς για να πριµοδοτήσουµε δηµοσιο-
γράφους ή και καλλιτέχνες οι οποίοι έχουν πολλά χρόνια
εµπειρίας και την πολύτιµη εµπειρία τους θέλουµε να την αξιο-
ποιήσουµε στον τηλεοπτικό φορέα. Στο πλαίσιο αυτό έχουµε
βάλει και σαν προϋπόθεση για τους δηµοσιογράφους να είναι
ασφαλισµένοι στο ΕΤΑΠ-ΜΜΕ, που σηµαίνει ότι εξ ορισµού θα
έχουν τουλάχιστον πέντε χρόνια δηµοσιογραφικής προϋπηρε-
σίας. 

Το τελευταίο που θέλω να επισηµάνω είναι ότι µέχρι τώρα οι
προσλήψεις στην ΕΡΤ γίνονταν µε µια προκήρυξη η οποία έβαζε
ελάχιστα τυπικά προσόντα και από µια επιτροπή που διόριζε το
διοικητικό συµβούλιο, χωρίς κανένα κριτήριο. Και πάµε τώρα σε
µια τελείως διαφορετική διαδικασία που νοµίζω ότι είναι η καλύ-
τερη διασφάλιση της αντικειµενικότητας και το ότι θα προσλη-
φθούν οι αξιότεροι των υποψηφίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Δεν θα ήθελα να κριτικάρω την

απάντηση του Υπουργού αλλά η συνάφεια του πτυχίου µε το
γνωστικό αντικείµενο είναι κάτι το αυτονόητο. Όµως, επειδή δεν
υπάρχει στην προκήρυξη και για όποιον θα ήθελε µετά να διεκ-
δικήσει το δίκιο του ή το δικαίωµά του, µπορεί αυτός να στηριχ-
θεί στη διαβεβαίωση τη δική σας που κάνετε αυτήν τη στιγµή στη
Βουλή, ότι δηλαδή κάπως έτσι θα γίνει; Διότι ασφαλώς υπάρχει
ευρύτητα του αντικειµένου αλλά µέσα στην ευρύτητα του αντι-
κειµένου υπάρχει κι η εξειδίκευση.

Θα µπορούσε, λοιπόν, για το ειδικό αντικείµενο να υπάρχει συ-
νάφεια. Δεν ξέρω αν γίνοµαι καταληπτός µε αυτό το οποίο λέω. 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Σίγουρα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Να το εξηγήσω, αν χρειαστεί,
περισσότερο. Συνάφεια πτυχίου και προϋπηρεσίας. 

Αυτό που θέλουµε όλοι οι Έλληνες, είναι να έχουµε µία τηλε-
όραση που να την ανοίγει ο Έλληνας πολίτης και να βλέπει κάτι
διαφορετικό απ’ αυτό που βλέπει στην καθηµερινή του ζωή.
Διότι, δυστυχώς, αυτή η υπερπληροφόρηση που έχουµε, η δη-
µοκρατική υπερπληροφόρηση, καταντά παραπληροφόρηση. Ο
κόσµος πολλές φορές δεν γνωρίζει τα γεγονότα. Άλλα ακούει
στον ένα σταθµό, άλλα ακούει στον άλλο σταθµό, πατώντας το
τηλεκοντρόλ.  Εν πάση περιπτώσει, αυτή η ΝΕΡΙΤ θα  πρέπει να
διαφοροποιείται απ’ όλα τα άλλα. Διαφορετικά γιατί να γίνει; 

Τη ΝΕΡΙΤ, λοιπόν, όπως λέτε την ΕΡΤ, τη Δηµόσια Τηλεόραση,
καλό είναι να την απλοποιήσετε, διότι η λέξη ΝΕΡΙΤ διεθνώς δεν
θα διαβάζεται, εάν είναι δηλωµένη στο παγκόσµιο τηλεοπτικό
πρόγραµµα ως ΝΕΡΙΤ. Αυτό, βέβαια, είναι δικό σας θέµα. 

Ένας, λοιπόν, λόγος ανησυχίας του προσωπικού –και εγώ το
βρίσκω δίκαιο- είναι ότι ενώ ο Υπουργός τα λέει πολύ ωραία, δεν
είναι αποτυπωµένα µέσα στην προκήρυξη. Αυτή είναι η διαφορά.
Αν συµβούν αυτά τα πράγµατα, ουδείς ψόγος. 

Βεβαίως, θα ήθελα και πάλι να µου απαντήσετε για το άλλο,
το οποίο είναι και θέµα παραγωγής και θέµα οικονοµίας και θέµα
εθνικό. Έτσι, όπως είναι σήµερα τα πράγµατα, νοµίζω ότι είναι
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απογοητευτικά. Δεν θέλω να τα περιγράψω, αλλά να ξέρετε ότι
οι άνθρωποι βρίσκονται στους σταθµούς. Η ΔΕΗ τους απειλεί ότι
θα τους κόψει το φως. Δεν είναι πράγµατα που χαρακτηρίζουν
µια ευρωπαϊκή χώρα αυτά που συµβαίνουν σήµερα. Πρέπει
οπωσδήποτε να διευθετηθούν, έστω και αν το Υπουργείο Οικο-
νοµικών τώρα ισχυρίζεται ότι έχει ένα υπερπλεόνασµα, απ’ ό,τι
λέει. Ας χρησιµοποιήσει ένα µέρος του υπερπλεονάσµατος στο
να αντιµετωπιστούν θέµατα πρωτίστως εθνικής σηµασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια–Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Κρεµαστινέ. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λογο. 
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για

τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Το ζήτηµα της εµπειρίας αναφέ-
ρεται και στην προκήρυξη. Αναφέρεται «συναφής εµπειρία».
Άρα, δεν νοµίζω ότι υπάρχει η παραµικρή αµφισβήτηση. 

Όσον αφορά τα πτυχία, στις περισσότερες ειδικότητες ανα-
φέρονται συγκεκριµένα πτυχία τα οποία ζητούνται. Δεν υπάρ-
χουν συγκεκριµένα πτυχία για τους δηµοσιογράφους ακριβώς
για τους λόγους που σας εξήγησα. Όπως είναι γνωστό, πάρα
πολλοί δηµοσιογράφοι δεν έχουν καν πτυχίο. Είναι µία πρόσθετη
προϋπόθεση, που µπήκε ακριβώς για να υπάρξει µία αναβάθµιση
του επιπέδου των εργαζοµένων που θα απασχολούνται στον ρα-
διοτηλεοπτικό φορέα. Άρα, δεν νοµίζω ότι υπάρχει ζήτηµα πα-
ρανόησης. Ξέρω ότι αυτή είναι η κατεύθυνση και του εποπτικού
και του διοικητικού συµβουλίου. Αυτή η γραµµή ακολουθείται και
αυτή θα ακολουθηθεί. Αυτά είναι τα κριτήρια µε τα οποία θα αξιο-
λογηθούν και τα βιογραφικά και οι υποψήφιοι στις συνεντεύξεις. 

Σε ό,τι αφορά τους σταθµούς της περιφέρειας, όπως έχω πει
κατ’ επανάληψη, η πρόθεση του εποπτικού και του διοικητικού
συµβουλίου είναι να προχωρήσουµε σε ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς σε κάθε πρωτεύουσα περιφέρειας. Μιλάµε για περίπου  δώ-
δεκα σταθµούς, περιλαµβάνοντας και τις παραµεθόριες
περιοχές. Θα υπάρξει ξεχωριστή διαδικασία πρόσληψης τεχνι-
κών και δηµοσιογράφων γι’ αυτούς τους σταθµούς. 

Είναι αλήθεια ότι µε βάση τον προϋπολογισµό που έχει αυτήν
τη στιγµή η ΝΕΡΙΤ –παρεµπιπτόντως τα ίδια προβλήµατα που θα
έχει στα αγγλικά, για να διαβαστεί το όνοµα, είχε και η ΕΡΤ µε
την ίδια λογική- ο αριθµός των εργαζοµένων που θα απασχο-
λούνται στους περιφερειακούς σταθµούς δεν θα είναι µεγάλος. 

Από την άλλη πλευρά –το έχω ξαναπεί και εδώ στη Βουλή-
πρόθεση του διοικητικού συµβουλίου  είναι να  έρθει σε συνεν-
νόηση µε την τοπική αυτοδιοίκηση στις περιφέρειες αυτές, ώστε
να υπάρξει συνεργασία. Η ΝΕΡΙΤ,  να προσφέρει ένα ελάχιστο
προσωπικό, πρόγραµµα και εξοπλισµό για όλον το σταθµό. Από
την πλευρά τους, οι φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης,  αξιοποιών-
τας και τις δυνατότητες των τοπικών αγορών για τοπική διαφή-
µιση, να συµβάλλουν σε τέτοιες συνεργασίες, ώστε να
στελεχωθούν επαρκώς ραδιοφωνικοί σταθµοί σε όλες τις πρω-
τεύουσες των περιφερειών. 

Όταν λέµε ότι οι περιφέρειες έχουν ανάγκη τέτοιους σταθ-
µούς, νοµίζω ότι πρέπει και οι ίδιες να κινητοποιηθούν σε αυτήν
την κατεύθυνση. Το αποτέλεσµα θα είναι θετικό και για τις περι-
φέρειες και για τον δηµόσιο ραδιοτηλεοπτικό φορέα.

Όλη αυτή η διαδικασία έχει ήδη ξεκινήσει πιλοτικά και ελπίζω
ότι στο επόµενο διάστηµα θα προχωρήσει µε πιο γρήγορους
ρυθµούς. Να επισηµάνω εδώ, ότι ακριβώς επειδή έχουµε φέρει
έναν καινούργιο νόµο, αυτές οι διαδικασίες έχουν απαιτήσει ένα
χρόνο µεγαλύτερο απ’ όσο, ίσως, προβλέπαµε στην αρχή. Νο-
µίζω, όµως, ότι αυτές οι διαδικασίες διασφαλίζουν µε τον καλύ-
τερο τρόπο –και ξαναγυρνάω στην αρχική σας ερώτηση- την
ανεξαρτησία και την αξιοκρατία στο δηµόσιο φορέα που θα
έχουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Αν µου επιτρέ-

πετε, κύριε Κρεµαστινέ, µία παρέµβαση.
Όταν λέτε «παραµεθόριες», τι εννοείτε, κύριε Υπουργέ; Πείτε

µας ένα παράδειγµα, για να το καταλάβουµε. 
Συγγνώµη, κύριε Κρεµαστινέ, αλλά µας ενδιαφέρει κι εµάς που

είµαστε Σερραίοι για το σταθµό µας. 
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για

τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Στη συγκεκριµένη περίπτωση

είναι ο σταθµός των Δωδεκανήσων, της Ρόδου. Είναι ένα παρά-
δειγµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Είναι µία περι-
φέρεια. 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Ναι. Όλες οι Περιφέρειες θα
έχουν...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ας πούµε, η
Θεσσαλονίκη για εµάς, για τους Σερραίους. 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Η Θεσσαλονίκη ασφαλώς θα
έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν µπορούµε
να µοιράσουµε και δύο-τρεις σταθµούς όντως παραµεθόριους; 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Κοιτάξτε, δεν θα γίνει έτσι η δια-
δικασία. Συγγνώµη. Δεν θα κάνω εγώ τον προγραµµατισµό της
ΝΕΡΙΤ. Θα τον κάνει το εποπτικό συµβούλιο και το διοικητικό
συµβούλιο µε τα κριτήρια που έχουν βάλει. Απλώς, αυτό που
µπορώ να πω αυτή τη στιγµή είναι ότι όλες οι πρωτεύουσες πε-
ριφερειών θα έχουν έναν ραδιοφωνικό σταθµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ και
συγγνώµη και πάλι.

Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 534/10-2-2014 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Δηµο-
κρατικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Πανούση προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε
το νέο Σωφρονιστικό Κώδικα.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η πρόσφατη παραβίαση των όρων αδείας του

καταδικασθέντος για τη δράση της «17 Νοέµβρη» Χριστόδουλου
Ξηρού έφερε στην επιφάνεια µία σειρά ζητηµάτων, τα οποία σχε-
τίζονται µε τη λειτουργία του σωφρονιστικού συστήµατος στη
χώρα µας. Ενδεικτικά, τα σοβαρότερα απ’ αυτά αφορούν το κα-
θεστώς των αδειών των κρατουµένων, τα όρια επικοινωνίας µε-
ταξύ των κρατουµένων σε διαφορετικές πτέρυγες, καθώς και
θέµατα τα οποία σχετίζονται µε την καθηµερινή διαβίωση των
κρατουµένων, που δεν είναι και η καλύτερη δυνατή, όπως γνω-
ρίζετε.

Με βάση τα σχόλια, τα οποία εκφράζονται στον Τύπο, είναι
προφανές ότι η συγκεκριµένη υπόθεση τείνει να επηρεάσει µε-
γάλο τµήµα της κοινής γνώµης, ασκώντας πίεση για αυστηρο-
ποίηση όρων και διαδικασιών που σχετίζονται µε τη λειτουργία
του σωφρονιστικού συστήµατος. Όµως, η εν θερµώ αυτή προ-
σέγγιση των ευαίσθητων σωφρονιστικών θεµάτων είναι πιθανό
να οδηγήσει σε εσφαλµένες επιλογές, επιβάλλοντας µε οριζόντιο
τρόπο δυσµενή µέτρα επί δικαίων και αδίκων. 

Την ίδια στιγµή το κείµενο του νέου Σωφρονιστικού Κώδικα
βρίσκεται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης εν αναµονή της προώθη-
σής του για ψήφιση πάνω από οκτώ µήνες. Η σχετική δηµόσια
διαβούλευση έχει ολοκληρωθεί ήδη από τις 21-11-2012, ενώ η
συζήτηση στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Σωφρονιστικού Συστή-
µατος της Βουλής ολοκληρώθηκε στις 25-4-2013 µε τη διατύ-
πωση ορισµένων επιµέρους προτάσεων αλλά µε οµόφωνη
σχεδόν έγκριση του συνολικού κειµένου. Παράλληλα, στα µέσα
του περασµένου Δεκεµβρίου του 2013, κατά την παρουσίαση του
Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα, προ-
αναγγείλατε την κατάθεση του σχετικού νοµοσχεδίου για το νέο
Σωφρονιστικό Κώδικα στις αρχές του 2014. Πλην, όµως, κάτι τέ-
τοιο δεν έχει συµβεί ακόµα. 

Κατόπιν τούτων και προκειµένου να µην τεθούν σε αµφισβή-
τηση όλοι οι σωφρονιστικοί θεσµοί, που απηχούν διεθνείς και ευ-
ρωπαϊκές συστάσεις και αποφάσεις, σας ερωτώ. Πότε
αναµένεται η κατάθεση του νέου Σωφρονιστικού Κώδικα στη
Βουλή; Και για ποιο λόγο έχει παρουσιαστεί αυτή η πολύµηνη
καθυστέρηση, από τη στιγµή κατά την οποία η σχετική Ειδική
Επιτροπή σχεδόν οµόφωνα έχει εγκρίνει το αρχικό κείµενο, συµ-
φωνώντας και µε τις βασικές αρχές και το πλαίσιο που είχε πάλι
οµόφωνα θέσει η έκθεση της διακοµµατικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής το 2011; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Πανούση.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος
Αθανασίου. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Πανούση, δεν θα αρνηθώ ότι υπάρχει κάποια καθυστέ-
ρηση στην κατάθεση του νέου Σωφρονιστικού Κώδικα. Δύο είναι
οι κυριότερες αιτίες. Η πρώτη, είναι ο φόρτος εργασίας του
Υπουργείου. Και βέβαια, δεν θέλω να το εκλάβετε αυτό ως κά-
ποια δικαιολογία. 

Θα παρατηρείτε και ο ίδιος -µια και είµαστε στην ίδια επι-
τροπή- ότι τον τελευταίο καιρό τα ζητήµατα της αρµοδιότητας
του Υπουργείου Δικαιοσύνης βρίσκονται στην πρώτη γραµµή της
επικαιρότητας. Φόρτο εργασίας προκαλεί η καθηµερινή διαχεί-
ριση των ζητηµάτων αλλά και τα θέµατα της Προεδρίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, που έχουν επιφορτίσει τις υπάρχουσες
δοµές µε επιπλέον αρµοδιότητες και καθήκοντα, χωρίς φυσικά
να υπάρχουν προσθήκες στο ανθρώπινο δυναµικό του Υπουρ-
γείου. 

Ταυτόχρονα µε όλα τα παραπάνω, το νοµοθετικό έργο προ-
χωρά µε ταχύτατους ρυθµούς. Τους τελευταίους περίπου δώ-
δεκα µήνες, όπως πολύ καλά ξέρετε, έχουµε καταθέσει έξι
σχέδια νόµων, τα οποία έγιναν νόµοι του κράτους, καθώς και
πλήθος άλλων νοµοθετικών παρεµβάσεων, ενώ ακολουθούν πολ-
λές ακόµα: Ο Κώδικας Πολιτικής Δικονοµίας, το σχέδιο του Ποι-
νικού Κώδικα, ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας, το σχέδιο νόµου
για την αναµόρφωση και τον εξορθολογισµό των ποινικών δια-
τάξεων κατά της διαφθοράς.

Και µόλις χθες ψηφίσαµε εδώ στη Βουλή το νοµοσχέδιο που
έγινε νόµος για τη δίκαιη ικανοποίηση λόγω υπέρβασης της εύ-
λογης διάρκειας της δίκης στα πολιτικά και ποινικά δικαστήρια
και στο Ελεγκτικό Συνέδριο.

Όλα αυτά είναι κοµβικά νοµοθετήµατα που τα επεξεργαζόµα-
στε αυτήν τη στιγµή. Ανάµεσά τους είναι και ο Σωφρονιστικός
Κώδικας. Είναι προτεραιότητά  µας και είναι από τα πρώτα νο-
µοθετήµατα που θα κατατεθούν. Εποµένως, η µη κατάθεση ως
τώρα του νέου Σωφρονιστικού Κώδικα δεν γίνεται από αδράνεια
ή αδιαφορία. Ήταν και είναι προτεραιότητά µας και θα κατατε-
θεί.

Πώς θα κατατεθεί όµως; Με ποια τελική µορφή; Εδώ βρίσκεται
ο δεύτερος λόγος της µη κατάθεσης. Απαιτείται ο συγκερασµός
απόψεων που εξέφρασε η επιτροπή που τον συνέταξε -της
οποίας προεδρεύσατε- µε κάποιες παρατηρήσεις της αρµόδιας
επιτροπής της Βουλής για τα σωφρονιστικά.

Ταυτόχρονα, πρέπει να δούµε το τελικό σχέδιο από µία ρεαλι-
στική οπτική γωνία. Η εποχή, η συγκυρία και τα πρόσφατα γεγο-
νότα, µας αναγκάζουν να µην αιθεροβατούµε. 

Στο σχέδιο του κώδικα υπάρχουν πολλές καινοτοµίες τις
οποίες υποστηρίζουµε και θεωρούµε αναγκαίες. Το θεσµικό
πλαίσιο εκσυγχρονίζεται και αυτό οφείλουµε να κάνουµε. Πρέπει
όµως να δούµε τα µέσα που διαθέτουµε και το χρονοδιάγραµµα
υλοποίησης των καινοτοµιών του νέου κώδικα. Πρέπει να γίνει
προµελέτη κόστους των αλλαγών που ο νέος κώδικας θα φέρει.
Τέτοια προµελέτη έχουµε σκοπό να συντάξουµε στο Υπουργείο
Δικαιοσύνης.

Ο οµιλών δεν είναι οπαδός –όπως ξέρετε- της άποψης «ας νο-
µοθετήσουµε τώρα και βλέπουµε πότε και πώς θα πραγµατοποι-
ήσουµε όσα ψηφίσαµε». Όταν θα κατατεθεί ο νέος
Σωφρονιστικός Κώδικας, φιλοδοξία µας είναι να µην είναι ένα
διακηρυκτικό κείµενο και οι αλλαγές να παραπέµπονται στις κα-
λένδες. Φιλοδοξία µας είναι να υπάρχει ένα σαφές χρονοδιά-
γραµµα υλοποίησης των καινοτοµιών που ο νέος κώδικας θα
εισάγει. 

Πιστεύω ότι σύντοµα, εντός των προσεχών δύο µηνών, θα
έχουµε ολοκληρώσει αυτό το έργο. Αυτή είναι η ευθύνη µας απέ-
ναντι στην κοινωνία, τους κρατούµενους αλλά και το προσωπικό
των φυλακών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε Πανούση, µπορείτε να δευτερολογήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ακριβώς επειδή ανα-

γνωρίζουµε αυτήν τη νοµοθετική παραγωγικότητα -αλλά όχι
µόνο αυτό- και θέλω να σας αναγνωρίσω και τον πολύ σοβαρό
διάλογο που γίνεται µέσα στις επιτροπές, γι’ αυτόν ακριβώς το
λόγο επιµένουµε. Αν δεν το κάνετε κι εσείς, δεν ξέρω τι συγκυρία
θα έρθει αλλά µπορεί να είναι ένα µετέωρο βήµα το οποίο ζητάνε
και οι επιστήµονες και βέβαια οι κρατούµενοι και το προσωπικό.

Μου δίνεται η ευκαιρία να µιλήσουµε και ως νοµικοί. Ξέρετε,
κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα είναι να καταφέρουµε να εναρµο-
νίσουµε τις επιτροπές. Εγώ είµαι κατά των τεσσάρων επιτροπών
που έχουν συσταθεί. Είµαι υπέρ µιας κοινής επιτροπής Ποινικού
Δικαίου, Ποινικής Δικονοµίας, Σωφρονιστικού Δικαίου και οργα-
νισµού των δικαστηρίων µε κοινή γραµµή. Δηλαδή πρέπει να
εναρµονίσουµε το σκοπό της ποινής του Ποινικού Δικαίου µε το
σκοπό της έκτισης της ποινής του Σωφρονιστικού Δικαίου και µε
τη διαδικασία. Δεν είναι δυνατόν ο ένας να αυξάνει τις ποινές εν-
δεχοµένως, ο άλλος να µειώνει τις ευκαιρίες επανένταξης και
έτσι να θεωρούµε ότι µπορούµε να περιορίσουµε την εγκληµα-
τικότητα. Αν είναι η ποινική πολιτική κατασταλτική, δεν µπορεί η
σωφρονιστική πολιτική να είναι «θεραπευτική». Θα ήταν ενδια-
φέρον, όχι να συγκροτήσετε µια αλλά να συγκαλέσετε ή να συγ-
κληθούν στη Βουλή και οι τρεις ή τέσσερις επιτροπές για να
έχουµε ενιαία αντίληψη και ενδεχοµένως και µία κοινή αντεγκλη-
µατική πολιτική.

Βέβαια η πρόληψη και η επανένταξη δεν είναι τόσο θεσµικές
διαδικασίες αλλά πρέπει να αναγνωρίσουµε το δικαίωµα στη δεύ-
τερη ευκαιρία, στην τρίτη ευκαιρία. Αναπόσπαστο µέρος αυτού
του ελάχιστου κεκτηµένου σωφρονιστικής νοµιµότητας και σω-
φρονιστικής πολιτικής, είναι η αναγνώριση στην καθηµερινή δια-
βίωση των δικαιωµάτων του δικαιώµατος στην επανένταξη και
όχι βέβαια στο επίπεδο των διακηρύξεων. Πρέπει, λοιπόν, να
εναρµονίσουµε αυτό που θα λέγαµε «ποινή-αγωγή» µε «ποινή-τι-
µωρία» για να µπορέσουµε να έχουµε ένα αποτέλεσµα που θα
αφορά όλο το πλαίσιο της φυλακής αλλά και τον κάθε κρατού-
µενο ξεχωριστά, γιατί καθένας είναι διαφορετική περίπτωση.

Άρα, να απελευθερώσουµε τη φυλακή από στερεότυπα και αν-
ταποδοτικές δυσλειτουργίες -έχω ξαναπεί ότι στη φυλακή βρί-
σκεται κάποιος επειδή τιµωρήθηκε και όχι για να τιµωρηθεί εκεί
µέσα- και να µπορέσουµε να φτιάξουµε συνθήκες διαφάνειας,
νοµιµότητας, ισότητας, έννοµης προστασίας στον καθένα.

Άρα λοιπόν, ένα δικαίωµα «οµπρέλα» -και αυτό να είναι το βα-
σικό- που είναι το δικαίωµα στη δεύτερη ευκαιρία, το δικαίωµα
επανένταξης, στο όνοµα της ανθρωπιάς, της εγγενούς αξιοπρέ-
πειας του ανθρώπινου προσώπου και κυρίως να µη φέρουµε σε
σύγκρουση, όπως έλεγαν παλιά οι συνταγµατολόγοι, το ειδικό
καθεστώς εξουσίας µέσα στη φυλακή, δηλαδή τους περιορι-
σµούς των ελευθεριών των δικαιωµάτων σε µια δηµοκρατική κοι-
νωνία που δεν µπορεί να τιµωρεί εκτός συνταγµατικής τάξης.

Κύριε Υπουργέ, σωφρονιστική νοµοθεσία, σωφρονιστική πο-
λιτική και σωφρονιστική πραγµατικότητα πρέπει να συµβαδίσουν.
Αυτό περιλαµβάνει -παρά τις επιµέρους συζητήσεις και διευκρι-
νίσεις- το νέο σχέδιο Σωφρονιστικού Κώδικα και γι’ αυτό περιµέ-
νουµε να συζητηθεί στη Βουλή, κόντρα στους καιρούς που
προφανώς µπορεί να µην ενδιαφέρονται για τους χρήστες, να
µην ενδιαφέρονται για τους φορείς του aids, να µην ενδιαφέρον-
ται για τους αποκλεισµένους, τους φυλακισµένους αλλά είναι
µέρος της ελληνικής κοινωνίας και µέρος της ευαισθησίας µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πανούση, όπως
ξέρετε και θα το πω και δηµόσια, σας σέβοµαι και σας τιµώ και
πρώτος σας αναγνωρίζω ως µια από τις πιο έγκυρες και υπεύ-
θυνες προσωπικότητες –αυθεντίες, αν θέλετε- που διαθέτει η
χώρα µας στον τοµέα της εγκληµατολογίας και της σωφρονιστι-
κής και ειλικρινά πιστεύω ότι είναι ευτύχηµα που κατά την πα-
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ρούσα συγκυρία σας έχουµε στη Βουλή. 
Φαντάζοµαι όµως, πως δεν µου ζητάτε να νοµοθετήσω εν

θερµώ και αποσπασµατικά αλλά όταν οι συνθήκες θα επιτρέπουν
το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. Τη στιγµή που το σωφρονι-
στικό σύστηµα βάλλεται από πολλούς, ενώ µε πενιχρά µέσα προ-
σπαθεί να ανταποκριθεί στις µεγαλύτερες προκλήσεις που έχει
αντιµετωπίσει από της συστάσεώς του, πιστεύω ότι θα συµφω-
νούσατε µαζί µου ότι δεν είναι ώρα για κινήσεις εντυπωσιασµού.
Είναι η ώρα να δώσουµε ουσιαστικές, καλοσχεδιασµένες, ακρι-
βείς και εφαρµόσιµες λύσεις. 

Θα ήθελα να αναφέρω ένα παράδειγµα. Γνωρίζετε καλά ότι
αυτήν τη στιγµή τα καταστήµατα κράτησης θα έπρεπε να απελευ-
θερώσουν ειδικούς χώρους, στους οποίους αυτήν τη στιγµή φι-
λοξενούν κρατούµενους, για να αξιοποιηθούν κατά την εφαρµογή
του νοµοθετικού πλαισίου. Έχουµε τη δυνατότητα να το κάνουµε
αυτό; Θα είχαµε τη δυνατότητα να τοποθετήσουµε και άλλους
κρατούµενους στους υπάρχοντες χώρους, προκειµένου να απε-
λευθερωθούν οι απαιτούµενοι ειδικοί χώροι; Θα ήταν σωστό; Τι
εναλλακτικές έχουµε για να προχωρήσουν οι µεταρρυθµίσεις; 

Ως άνθρωπος της ευθύνης που είστε και όχι της ανέξοδης ρη-
τορικής, πιστεύω ότι θα συµφωνούσατε ότι αυτά δεν είναι ζητή-
µατα που µπορούµε να αντιµετωπίσουµε µε ευχολόγια.
Φιλοδοξία µας είναι ο νέος κώδικας να κατατεθεί το συντοµότερο
και θα το κάνουµε αλλά όταν κατατεθεί, να πρόκειται για ένα σχέ-
διο νόµου άρτιο από κάθε άποψη που να σέβεται τις επιταγές
των καιρών αλλά και τα διαχρονικά ζητήµατα του σωφρονισµού
και να γνωρίζουµε µε ακρίβεια πότε και πώς θα εφαρµοστούν
όλες οι καινοτοµίες του.

Πάντως, θεωρώ ενδιαφέρουσα την πρότασή σας να γίνει κοινή
συνεδρίαση των επιτροπών. Πράγµατι, από αυτό που είπατε ότι
µπορούµε να συνδυάσουµε και την πρόληψη και την καταστολή
µέσα από την σύνθεση των τριών επιτροπών, του Σωφρονιστικού
Κώδικα, του Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας, µόνο οφέλη θα προκύψουν και σας βεβαιώ ότι θα το κά-
νουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί από το 5ο Γυµνάσιο Ηρακλείου Αττικής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 527/10-2-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις αλλαγές και τις διορθώσεις
στις αποφάσεις για την τήρηση των βιβλίων από τους αγρότες.

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τοΝ λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση κατατέθηκε πριν τις διορ-

θωτικές παρεµβάσεις της προηγούµενης εβδοµάδας και υποστή-
ριζα ότι επικρατεί εύλογη ανησυχία αλλά και αγανάκτηση σε
µεγάλη κλίµακα αγροτών, επειδή για πρώτη φορά καλούνται να
τηρήσουν βιβλία. Βεβαίως, έγιναν πολύ σηµαντικά λάθη από το
Υπουργείο που προκάλεσαν αυτήν την αγανάκτηση. 

Έχω να επισηµάνω δύο κρίσιµα στοιχεία που τα θεωρώ λάθη.
Το πρώτο είναι ότι δεν µας ακούσατε. Σας είχαµε πει το Δεκέµ-
βρη όταν συζητούσαµε το νοµοσχέδιο για τον ΕΝΦΙΑ και εγώ
αλλά και η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας ότι πρέπει να πάτε
το όριο στις είκοσι χιλιάδες.

Δεν πρέπει, δηλαδή, να αναγκάσουµε έναν άνθρωπο που έχει
δέκα-δεκαπέντε στρέµµατα αµπέλι ή που κρατάει µια µικρή εκ-
µετάλλευση γιατί του πήγαµε τη συνταξιοδότηση από τα εξήντα
πέντε στα εξήντα επτά να µπει σ’ αυτήν την ταλαιπωρία.

Δεύτερον, κάνατε τις ανακοινώσεις µε τόσο µεγάλη καθυστέ-
ρηση, που κανένας δεν ήξερε και πελαγοδροµούσε µεταξύ του
εφόρου και του λογιστή.

Κύριε Υπουργέ, εµείς που έχουµε στηρίξει όλες τις αλλαγές
για να διευρύνουµε τη φορολογητέα βάση, δεν θέλουµε να γίνει
βρόγχος για τον αγρότη µία τοµή που έχει να κάνει µε την εξυ-
γίανση του οικονοµικού κύκλου για να χτυπήσουµε τη φοροδια-
φυγή, για να χτυπήσουµε το άνοιγµα της ψαλίδας, τις πλαστές
υπερτιµολογήσεις, τις ελληνοποιήσεις και όλα αυτά που γίνονται.
Πιστεύω ότι το βήµα που έγινε την προηγούµενη βδοµάδα µε τις
διορθωτικές κινήσεις είναι λειψό, διότι, ενώ έπρεπε να πάτε το
όριο της τήρησης των στοιχείων πλέον στις είκοσι χιλιάδες, βρή-
κατε µία µεσοβέζικη λύση, δηλαδή δεν κάνατε µία τολµηρή επι-
λογή. Στα δεκαπέντε χιλιάρικα τι αποµένει ως καθαρό εισόδηµα
για να φορολογηθεί και τι θα αποδώσει στο δηµόσιο; Αυτά τα
παίρνετε και µε το αντικειµενικό σύστηµα.

Δεύτερον, ενώ απλοποιήσατε τις διαδικασίες και αυτό είναι θε-
τικό για τον αγρότη, όπως επίσης δίνετε και ένα κίνητρο για την
παράδοση των προϊόντων µέσω των συνεταιρισµών και των οµά-
δων, εντούτοις δεν έχετε ξεκαθαρίσει ακόµα το πώς προσδιορί-
ζεται το καθαρό φορολογητέο εισόδηµα. Υπάρχουν κρίσιµα
ζητήµατα που αφορούν την έκπτωση των δαπανών, τις αποσβέ-
σεις των παγίων, τα ηµεροµίσθια των εργατών και των αυτοαπα-
σχολούµενων και όλα αυτά για τα οποία πρέπει να δώσετε
συγκεκριµένες απαντήσεις. Ελπίζω να µας τις δώσετε σήµερα ή
να τις δώσει ο κ. Στουρνάρας αργότερα στους αγρότες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο Υφυπουργός
κ. Γεώργιος Μαυραγάνης έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Βουλευτά, κατ’ αρχάς, εγώ θα ήθελα να
πω ότι η Κυβέρνηση ακούει και δεν είναι µία Κυβέρνηση που όταν
τίθεται ένα πρόβληµα, δεν το αντιµετωπίζει. 

Θα ήθελα να σας επαναλάβω, ότι αφού τέθηκαν κάποια διαδι-
καστικά θέµατα, πήραµε πρωτοβουλία και αυτή η πρωτοβουλία
οδήγησε στην ανακοίνωση την οποία γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
-θα την επαναλάβω για να είµαστε ξεκάθαροι- ότι υποχρεούνται
να τηρούν στοιχεία εσόδων-εξόδων αγρότες των οποίων το ακα-
θάριστο εισόδηµα ξεπερνά τις δεκαπέντε χιλιάδες. Όλοι οι αγρό-
τες, ακόµη και όσων το εισόδηµα είναι άνω των δεκαπέντε
χιλιάδων, δεν θα έχουν υποχρέωση τήρησης βιβλίων όπως ξέ-
ρουµε, παρά µόνο να συγκεντρώνουν τα παραστατικά εσόδων
και εξόδων. Εξαιρούνται βέβαια, αν κάποιοι έχουν υποχρέωση
τήρησης βιβλίων από κάποια άλλη δραστηριότητα. Μιλάµε γι’ αυ-
τούς που µπαίνουν τώρα σ’ αυτό το καθεστώς.

Επίσης, για τα πέντε πρώτα χρόνια, όσοι από τους αγρότες
µπαίνουν στο νέο σύστηµα, απαλλάσσονται του τέλους επιτη-
δεύµατος, όπως και εκείνοι που βρίσκονται τρία χρόνια πριν τη
συνταξιοδότηση. Όλοι οι αγρότες θα έχουν υποχρέωση µιας ετή-
σιας δήλωσης ΦΠΑ που θα υποβάλλεται µόλις τελειώνει το έτος.
Άρα και εκεί υπάρχει διευκόλυνση.

Επίσης, η υποχρέωση για την υποβολή συγκεντρωτικών κατα-
στάσεων όσον αφορά τα έξοδα, γίνεται ετήσια. Να θυµίσω ότι
ακόµα και σήµερα όσοι ήταν στο ειδικό καθεστώς του ΦΠΑ πάλι
είχαν µία φορά το χρόνο υποχρέωση να κάνουν αυτήν τη δή-
λωση, άρα ακόµα και σ’ αυτό το κοµµάτι διευκολύνονται και δεν
πάνε σε µια χειρότερη κατάσταση. Η καταβολή του ΦΠΑ για τα
φυσικά πρόσωπα-αγρότες, γι’ αυτούς που διαθέτουν τα προ-
ϊόντα τους για να τα πουλήσουν οι συνεταιρισµοί ή τρίτοι γενικά,
δεν έχουν την υποχρέωση αυτή που θα έχει οποιοσδήποτε άλλος
σχετικά µε το ΦΠΑ. Οι οµάδες στις οποίες δίδουν προϊόντα για
πώληση και οι συνεταιρισµοί που εκκαθαρίζουν τις πωλήσεις των
αγροτών, πραγµατοποιούν την εκκαθάριση µία φορά το χρόνο.

Επίσης, οι αγρότες που εντάσσονται στο νέο καθεστώς, θα
έχουν προκαταβολή φόρου εισοδήµατος -µε τη δήλωση που θα
υποβληθεί το 2015, όχι φέτος- το µισό, δηλαδή 27,55% αντί για
55% επί του φόρου που προκύπτει.

Και φυσικά µε το σύστηµα των εσόδων-εξόδων, αν κάποιος
έχει ζηµιά, δεν υφίσταται τέτοια υποχρέωση ή αν στο µέλλον έχει
ζηµιά, φυσικά συµψηφίζεται η υποχρέωση αυτή που είχε για προ-
καταβολή και µπορεί να είναι και πιστωτικός. 

Επειδή τελείωσε ο χρόνος µου, θα συνεχίσω στη δευτερολο-
γία µου. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
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κύριε Μαυραγάνη. 
Κύριε Κουτσούκο, µπορείτε να δευτερολογήσετε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν αµφισβητώ ως θετικό στοιχείο τις

διορθωτικές παρεµβάσεις που έγιναν σε ό,τι αφορά την απλο-
ποίηση των διαδικασιών. Αυτό το είχαµε πει και ως ΠΑΣΟΚ µε
ανακοίνωσή µας και εγώ το θέτω στην επίκαιρη ερώτησή µου
που είχε υποβληθεί πριν τις αλλαγές. Δεν χρειαζόταν παρά κοινή
λογική να καταλάβει κανένας ότι ο αγρότης που δεν έχει γραφείο
και οργανωµένο λογιστήριο, δεν µπορεί να έχει πάνω από το κε-
φάλι του τη δαµόκλειο σπάθη των τιµωρητικών προστίµων του
κώδικα φορολογικών διαδικασιών. Άρα, είναι θετική η διαδικασία
της απλούστευσης και της µη τήρησης βιβλίων. Όπως είναι θε-
τικό το µέτρο και µπορεί να είναι και ένα κίνητρο για να διαθέτει
τα προϊόντα του µέσω του συνεταιρισµού και της οµάδας. Αυτά
είναι θετικά. 

Εγώ, όµως, θέλω να επισηµάνω ότι το βήµα που έγινε την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα είναι µετέωρο, είναι ανολοκλήρωτο και θα
επιχειρηµατολογήσω και για το όριο των 20.000 ευρώ. Αυτό τι
σηµαίνει; Πόσο καθαρό εισόδηµα έχει αν αφαιρέσουµε τα έξοδα;
Έχει ένα πάρα πολύ µικρό, χαµηλό εισόδηµα, το οποίο επανα-
λαµβάνω, µε τον τεκµαρτό τρόπο υπολογισµού, θα του το έπαιρ-
νες «grosso modo» που λένε οι οικονοµολόγοι. Δηλαδή, χοντρικά
περίπου θα του έπαιρνες τα ίδια. 

Πιστεύω ότι για να εφαρµοστεί το µέτρο οµαλά, πρέπει να πιά-
σουµε τους µεγάλους παραγωγούς που είναι και αυτοί κατά
κύριο λόγο που φοροδιαφεύγουν, δηλαδή που έχουν µεγάλες
εκτατικές καλλιέργειες, πολλές εκατοντάδες χιλιάδες εισοδή-
µατα. Μην µπλέξουµε τους φτωχούς και τους µεσαίους. Αυτή
είναι η επιχειρηµατολογία µου για το όριο. 

Δεύτερον, πρέπει να γίνει πάρα πολύ καθαρό -γιατί επικρατεί
µια σύγχυση- το ζήτηµα του τέλους επιτηδεύµατος. Δεν είναι επι-
τηδευµατίας ο αγρότης. Επιτέλους, στη δεύτερη εγκύκλιο, θέ-
σατε το θέµα της απόσβεσης των παγίων, εάν τα έχει απογράψει. 

Τώρα, λοιπόν, πρέπει να γίνει πολύ καθαρό ποιες δαπάνες θα
εκπίπτουν, διότι υπάρχουν τα ζητήµατα των ασφαλιστικών εισφο-
ρών στον ΟΓΑ και στον ΕΛΓΑ. Είναι υποχρεωτική η ασφάλιση
στον ΕΛΓΑ. Υπάρχουν τα ζητήµατα των ηµεροµισθίων µε εργό-
σηµο. Όπως σας είπα για το θέµα των παγίων, ο αγρότης και θα
αγοράσει πάγιο και έχει πάγιο αγορασµένο που το έχει πληρώ-
σει. Αυτό πρέπει να εκπέσει από το εισόδηµα. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα απλό θέµα, το οποίο το
έχουν όλοι οι άλλοι, η µεταφορά της ζηµίας. Διότι, όπως ξέρετε,
η αγροτική παραγωγή έχει τεράστιες διακυµάνσεις. Μπορεί µια
χρονιά να πάει καλά αλλά την άλλη, να µπει µέσα και να τα χάσει
όλα. Εποµένως, δεν πρέπει να τον φορολογήσουµε. 

Και βεβαίως υπάρχει το µεγάλο ζήτηµα που τίθεται, του αφο-
ρολόγητου. Αυτό είναι πολύ λεπτό ζήτηµα, διότι αφορολόγητο,
έχει µόνο ο µισθωτός σήµερα –αυτό το χαµηλό όπως το πήγαµε.
Δεν έχουν οι υπόλοιποι ελεύθεροι επαγγελµατίες. Ποια είναι η
διαφορά; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ )

Ο ελεύθερος επαγγελµατίας που απασχολεί το µέλος της οι-
κογένειάς του και το ασφαλίζει, εκπίπτει της δαπάνης. Ο αγρό-
της που έχει έµµεσα ασφαλισµένο το µέλος της οικογενείας του
-την τετραµελή οικογένεια που µοχθεί στο χωράφι- για να έχει
αυτό το εισόδηµα και επειδή φορολογείται ατοµικά και όχι για
τα µέλη της οικογενείας του, θα επιβαρυνθεί το φόρο των εισο-
δηµάτων των µελών της οικογενείας του ατοµικά. Επειδή ξέρετε
φορολογικά και το ότι ο φόρος υπολογίζεται κατά φυσικό τρόπο

και όχι κατά οικογένεια, αυτό πρέπει να το αντιµετωπίσουµε και
να τους δώσουµε τουλάχιστον τη δυνατότητα -αν δεν µπορούµε
να δώσουµε αφορολόγητο- της έκπτωσης της δαπάνης του ηµε-
ροµισθίου του τεκµαρτού έστω των αυτοαπασχολούµενων µελών
της οικογένειας. Για αυτά πρέπει να απαντήσετε άµεσα για να
ξεκαθαριστεί το τοπίο. 

Και εν πάση περιπτώσει, είναι στην αρµοδιότητά σας και άλλα
θέµατα των αγροτών, κύριε Υπουργέ, όπως είναι η κάρτα για το
πετρέλαιο -υπήρχε µια προετοιµασία-, είναι τα ζητήµατα του κε-
φαλαίου της χρηµατοδότησης που πρέπει να τα λύσετε, όπως
επίσης και το θέµα που θέτουν οι αγρότες παραγωγοί των λαϊκών
αγορών, που δεν µπορούν να έχουν δύο φορολογικά καθεστώτα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Μαυραγάνης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κατ’

αρχάς να διευκρινίσουµε ότι αυτό που λέµε πλέον όριο, έχει
µικρή σηµασία διότι αφορά µια διαδικασία σε σχέση µε τα έσοδα-
έξοδα και τα παραστατικά. Δεν έχει µεγάλη σηµασία ως τήρηση
βιβλίων πλέον, διότι έχει αλλάξει η διαδικασία. Την απλοποι-
ήσαµε. 

Δεύτερον, µε αντικειµενικούς τρόπους υπολογισµού εισοδή-
µατος και φορολόγησης αδικούµε. Και ξέρετε, αδικούµε γιατί σε
αυτήν την περίπτωση, αν κάποιος έχει τις ζηµιές, πληρώνει φόρο.
Και αυτό δεν είναι σωστό.

Τρίτον, δεν υπάρχει θέµα να θέσουµε σε χειρότερη µοίρα τους
αγρότες από τους υπόλοιπους επιχειρηµατίες µε ατοµικές επι-
χειρήσεις. Δηλαδή για τα πάγιά τους θα έχουν αποσβέσεις,
άλλες δαπάνες που γίνονται θα εκπίπτουν. Δεν είναι θέµα ό,τι εκ-
πίπτει, να µην εκπίπτει και για τον αγρότη. Άρα εκεί, όλες αυτές
οι δαπάνες θα λαµβάνονται υπ’ όψιν για τον υπολογισµό της φο-
ρολογικής του υποχρέωσης. Θα εκπίπτουν, σας είπα, η από-
σβεση για το πάγιο, τα έξοδα τα άλλα, που αγοράζει µε τιµολόγια
κ.λπ.. Αυτά που για οποιαδήποτε επιχείρηση εκπίπτουν, αυτο-
νόητο είναι και για τους αγρότες να εκπίπτουν.

Νοµίζω ότι όντως και από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ υπήρξε απο-
δοχή µε την ανακοίνωση ότι είναι οι ανακοινώσεις της Κυβέρνη-
σης προς τη σωστή κατεύθυνση. Νοµίζω ότι πάµε σε ένα
καθεστώς απλό, που δεν δηµιουργεί πλέον προβλήµατα, δεν
βάζει κόστη στους αγρότες υπερβολικά, γιατί ούτως ή άλλως και
παλαιότερα είχαν υποχρέωση να κάνουν µια δήλωση και θα την
κάνουν και τώρα. Έχουµε λύσει το θέµα µε τις οµάδες-συνεται-
ρισµούς, που µεταφέρεται σε αυτούς ένα διαδικαστικό βάρος,
να το πω έτσι.

Και νοµίζω ότι πλέον οι αγρότες δεν πρέπει να φοβούνται το
καθεστώς αυτό. Είναι πολύ απλοποιηµένο και ακριβώς όπως εί-
πατε, αν έχουµε και χρονιές που υπάρχει ζηµιά, είναι η ζηµιά τέ-
τοια που θα πρέπει να αντιµετωπίζεται όπως και για κάθε άλλη
ζηµιογόνο επιχείρηση.

Συνεπώς νοµίζω ότι πάµε σε ένα καθεστώς απλοποιηµένο. Θα
διευκολυνθεί η αγροτική κοινότητα και θα µπορεί ακριβώς να αν-
τιµετωπιστούν και προβλήµατα, όπως σωστά τονίσατε, στη διά-
θεση των αγαθών, όπου είχαµε τα γνωστά ζητήµατα της
αδιαφάνειας. Και αυτά τα ζητήµατα αντιµετωπίζονται πλέον µε
αυτό το καθεστώς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και του Κράτους του Γκέρνσεϋ για την ανταλλαγή πληροφοριών
σχετικά µε τα φορολογικά θέµατα».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία.

Εισάγεται προς συζήτηση µε τη διαδικασία του άρθρου 108
του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να λάβουν τον
λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως αυτής της συµ-
φωνίας.

Θέλει κάποιος συνάδελφος από τα κόµµατα που διαφώνησαν
να λάβει τον λόγο;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε…
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ένα λεπτό, πα-

ρακαλώ. Βλέπω στην εισηγητική έκθεση ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν κατά.
Από τον ΣΥΡΙΖΑ θα πάρει κάποιος τον λόγο;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Γελαλή, έχετε τον λόγο, για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα προ-

σπαθήσω να είµαι γρήγορος.
Η σύµβαση την οποία συζητάµε εντάσσεται στη γενικότερη κα-

τεύθυνση των διµερών συµβάσεων ανταλλαγής πληροφοριών
για φορολογικά θέµατα, το οποίο βέβαια είναι κάτω από την οµ-
πρέλα της γενικής συµφωνίας η οποία έχει υπογραφεί και από
τη χώρα µας µε τον ΟΟΣΑ. Σε καµµία περίπτωση δεν µας διαφω-
τίζουν αυτές οι συµβάσεις για τη σκοπιµότητα της συµφωνίας
και βέβαια δεν τεκµηριώνονται και τα αποτελέσµατα αυτών των
συµβάσεων και της διαδικασίας ανταλλαγής πληροφοριών.

Είναι µια συµφωνία, η οποία υπογράφτηκε το 2010 και ούτε
µας εξηγούν γιατί εισάγεται για κύρωση τώρα, µε τόσο µεγάλη
καθυστέρηση. Δεν είναι πολυτέλεια µια στοιχειώδης ερµηνεία
της καθυστέρησης της συµφωνίας ανταλλαγής πληροφοριών µε
ένα κράτος το οποίο θεωρείται φορολογικός παράδεισος.

Το κρατίδιο του Γκέρνσεϋ είναι ένα σύµπλεγµα νησιών στα
στενά της Μάγχης, το οποίο είναι γνωστό, κυρίως, για τις ανύ-
παρκτες φορολογικές επιβαρύνσεις των επιχειρήσεων και κεφα-
λαίων, για την απουσία συναλλαγµατικών ελέγχων. 

Ο ΟΟΣΑ κατέταξε το κρατίδιο αυτό στην τρίτη κατηγορία ανά-
λογα µε τις νοµικές υποδοµές, µε τα επίπεδα επίβλεψης και συ-
νεργασίας. Από το 2008, λειτουργεί και έχει ενταχθεί, πλέον, µε
«λευκή λίστα» στους G20. Έχει εκσυγχρονιστεί, υποτίθεται, όσον
αφορά στον τρόπο ελέγχου των επιχειρήσεων και τα όρια και
έχει δεχτεί βέβαια και την ανταλλαγή πληροφοριών µε τα άλλα
κράτη.

Από το 2008, λειτουργεί το λεγόµενο εταιρικό φορολογικό σύ-
στηµα «0% - 10%», δηλαδή η πρώτη περίπτωση αφορά τις εται-
ρείες που φορολογούνται µε 0% εταιρικό φόρο, κάποιες
δραστηριότητες µεταξύ αυτών και οι τραπεζικές δραστηριότητες
φορολογούνται µε 10% και τα έσοδα από την πώληση γης ή κτη-
ρίων φορολογούνται µε 20%.

Στην όλη διαδικασία είναι απίθανο έως αδύνατον να ζητηθούν
πληροφορίες από το κρατίδιο αυτό. Άρα, το πρόβληµα είναι µο-
νοµερώς από εµάς εάν υπάρχει η διαδικασία, και εάν είναι δια-
τεθειµένο αυτό το κρατίδιο µέσα από αυτήν τη διαδικασία να µας
δώσει πληροφορίες. 

Είναι αυτονόητη η ανάγκη συνεργασίας των κρατών για ζητή-
µατα εποπτείας και ελέγχου της διεθνούς διακίνησης του κεφα-
λαίου. Βέβαια είναι καθήκον να βλέπουµε και να ζητάµε την
ουσία, να κάνουµε κριτική στην ουσία του θέµατος και όχι µόνο
στο θεωρητικό επίπεδο, αφού είναι δεδοµένη και διαπιστωµένη
η αναποτελεσµατικότητα αυτών των διαδικασιών.

Είναι γνωστές και οι συµφωνίες, οι οποίες αντί να δίνουν τις
πληροφορίες, συγκαλύπτουν τους φοροφυγάδες, αντί να τους

αποκαλύπτουν. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η Ελβετία από
όπου ενώ ζητήθηκαν οι πληροφορίες για τη λίστα των πενήντα
τεσσάρων χιλιάδων, που έχουν βγάλει χρήµατα στο εξωτερικό,
η Ελβετία επικαλέστηκε αναδροµικότητα του χαρακτήρα των
πληροφοριών και δεν είχαµε αποτέλεσµα. 

Μιλάµε για ένα σύστηµα ανταλλαγής πληροφοριών και πάτα-
ξης της φοροδιαφυγής αλλά µε ποιους φορολογικούς µηχανι-
σµούς στο κρατίδιο αυτό; Για ποια αρχεία φορολογικών
πληροφοριών µιλάµε, όταν γνωρίζουµε ότι αυτό το κρατίδιο είναι
ένας φορολογικός παράδεισος και είναι ελάχιστη η φορολογική
επιβάρυνση;

Πόσο αποτελεσµατική µπορεί, έστω και τυπικά, να είναι η ανα-
ζήτηση πληροφοριών για φόρο εισοδήµατος, κεφαλαίου, κληρο-
νοµιών, ειδικών φόρων κατανάλωσης ή ΦΠΑ, όταν είτε
καταγράφονται είτε δεν καταγράφονται καθόλου σε αυτό το κρα-
τίδιο; Μιλάµε, δηλαδή, για µια διαδικασία κίνησης µαύρου χρή-
µατος, στο οποίο δεν υπάρχει καµµία περίπτωση διευθέτησης
και ρυθµίσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Η δυνατότητα άρνησης απάντησης υπάρχει βέβαια και είναι

για πολλούς λόγους. Οποιοδήποτε λόγο µπορούν να ζητήσουν
αυτά τα κράτη, µεταξύ αυτών και το κρατίδιο αυτό. Μιλάµε για
οικονοµικούς λόγους, µιλάµε για βιοµηχανικά απόρρητα, µιλάµε
για το ότι θα πρέπει να εξαντληθούν όλα τα διαθέσιµα µέσα τα
οποία υπάρχουν, µιλάµε ακόµα και για ζητήµατα δηµόσιας
τάξης. Είναι όλα αυτά τα οποία µπορούν να σταµατήσουν αυτήν
την ανταλλαγή των πληροφοριών. Εποµένως η συµφωνία, η
οποία γίνεται µεταξύ των δύο χωρών, είναι δώρο άδωρον.

Δεν έχει φορολογικούς µηχανισµούς, όπως είπα. Και οι δικές
µας υπηρεσίες, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι υποστελεχωµένες
πλέον, δεν χρηµατοδοτούνται. Είναι γνωστό ότι το ΣΔΟΕ δεν
µπορεί να ελέγξει ακόµα τις λίστες, οι οποίες εδώ και δύο χρόνια
έχουν κατατεθεί προς διερεύνηση.

Παρ’ όλα αυτά δεν υπάρχει η παραµικρή πρόοδος στον τοµέα
αυτό. Γνωρίζουµε ότι το 50% των τραπεζικών καταθέσεων του
κρατιδίου, όπως γράφουν οι «FINANCIAL TIMES», προέρχεται
από ελβετικές τράπεζες. Εκεί ακόµα είναι µικρότερη η φορολο-
γία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αφού δεν έχουµε αυτήν τη συνεργασία µε την Ελβετία, η οποία

θα µας δώσει τα αποτελέσµατα που θέλουµε, πιστεύουµε ότι θα
έχουµε αποτελέσµατα µε ένα φορολογικό παράδεισο; Όχι. Είµα-
στε υπέρ της λειτουργίας διµερών συµβάσεων, αλλά είµαστε
υπέρ της λειτουργίας συµβάσεων που θα έχουν αποτέλεσµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ τε-
λειώνετε, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή δεν βλέπουµε να έχουµε αποτελέσµατα, γι’ αυτό κατα-

ψηφίζουµε αυτή τη συµφωνία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον ΣΥΡΙΖΑ απεστάλη επι-

στολή προς τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής, σύµφωνα µε την
οποία ορίζεται ως εισηγητής της σηµερινής συζήτησης ο Βου-
λευτής κ. Δηµήτριος Γελαλής. Επίσης, από τους Ανεξάρτητους
Έλληνες µε επιστολή ορίζεται ειδική αγορήτρια εκ µέρους των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων η Βουλευτής κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά
και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Γιοβανόπουλος Κωνσταν-
τίνος. Από το Λαϊκό Σύνδεσµο Χρυσή Αυγή, επίσης µε επιστολή,
ορίζεται ειδικός αγορητής ο Βουλευτής, κ. Χρυσοβαλάντης Αλε-
ξόπουλος και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής Β’
Αθηνών κ. Ηλίας Παναγιώταρος. Από τη Δηµοκρατική Αριστερά
οµοίως εστάλη επιστολή µε την οποία ορίζεται ειδική αγορήτρια
η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης, κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη - Αικατερι-
νάρη. Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ υπάρχει επι-
στολή µε την οποία ορίζεται Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο
Βουλευτής, κ. Κατσώτης Χρήστος. Από τους Ανεξάρτητους Δη-
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µοκρατικούς Βουλευτές ορίζεται µε επιστολή ειδικός αγορητής
ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Δηµήτριος Ανδρουλάκης. 

Τον λόγο έχει η ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μαρία Κόλ-
λια- Τσαρουχά, εκ µέρους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (Στ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, έρχεται σήµερα
για κύρωση άλλη µία συµφωνία που έχει σχέση µε φορολογικά
ζητήµατα και ανταλλαγή φορολογικών πληροφοριών. Είναι, λοι-
πόν, για θέµατα που αφορούν τη φορολογία. 

Είναι όντως σηµαντικό να υπάρχουν αυτά τα νοµοθετήµατα,
αλλά πιο σηµαντικό, κύριε Πρόεδρε, είναι να υπάρχει πολιτική
βούληση για το χτύπηµα της φοροδιαφυγής και προφανώς τη
συλλογή φόρων που τόσο απαραίτητη είναι στα έσοδα του κρά-
τους. 

Προ ηµερών ο κ. Στουρνάρας διακήρυξε ενώπιον των Ευρωβου-
λευτών ότι θα ξεκινήσει σε πανευρωπαϊκό επίπεδο έναν πόλεµο
κατά της φοροδιαφυγής, όταν όµως στην Ελλάδα υπάρχουν
ακόµα γνωστοί- άγνωστοι φοροφυγάδες. Γι’ αυτούς η Κυβέρνηση
δεν έχει κάνει τίποτα, για την Ευρώπη δε, καθησύχασε ότι ανα-
λαµβάνει ο ίδιος ο κ. Στουρνάρας να χτυπήσει το θέµα της φορο-
διαφυγής. 

Ή θα υπάρξει, λοιπόν, αποτελεσµατικό χτύπηµα της φοροδια-
φυγής, κύριε Πρόεδρε και κύριοι Υπουργοί, ή θα συνεχίζονται τα
τεράστια προβλήµατα που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή στη χώρα,
σε µία φάση που πλέον ο µικροφορολογούµενος είναι έρµαιο
των ελέγχων, που θα γίνονται ακόµα και από τους αστυνοµικούς.
Θα έχουν και αυτό το βάρος οι αστυνοµικοί, να κάνουν τον
έλεγχο των φοροφυγάδων ή αυτών που δεν έχουν πληρώσει
πρόστιµα. 

Με αυτήν, λοιπόν, την υπερφορολόγηση και οι αγρότες -όπως
ήδη έγινε συζήτηση σε προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση- βρί-
σκονται σε µία πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση. Οπωσδήποτε θα
πρέπει να φορολογηθούν, αλλά το θέµα είναι µε ποιους όρους
και µε ποια δικαιοσύνη. Διότι το θέµα είναι πόσο δίκαιο είναι ένα
φορολογικό σύστηµα. Είναι ήδη γνωστές οι κινητοποιήσεις των
αγροτών. 

Ακόµα και στο Νοµό Σερρών υπάρχουν πάρα πολλές εστίες
όπου είναι συγκεντρωµένοι συµπολίτες, συµπατριώτες µου
αγρότες κι όχι γιατί δεν θέλουν να πληρώσουν, γιατί θέλουν να
κριθούν µε ανισότητα απέναντι σε άλλους φορολογούµενους πο-
λίτες, αλλά κυρίως γιατί θεωρούν ότι το µέτρο το οποίο έχετε
επιβάλλει -ακόµα και µε τις διορθώσεις που έχετε κάνει, οι οποίες
και αυτές είναι στον αέρα, είναι πάρα πολύ αόριστες- δεν βασί-
ζεται στην πραγµατικότητα. 

Από την άλλη πλευρά, κύριε Πρόεδρε, όταν είχε έρθει για ψή-
φιση το νοµοσχέδιο για τη φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας
ακόµα και υπάλληλοι, στελέχη του Υπουργείου Οικονοµικών, ως
συνδικαλιστές τότε είχαν πει ότι υπάρχουν περίπου πενήντα τέσ-
σερις χιλιάδες εντάλµατα µε µεγάλη αξία. Από τα είκοσι τέσσερις
χιλιάδες έχουν ελεγχθεί µόνο δύο. Βεβαιώθηκε, δηλαδή φόρος
5 εκατοµµύρια περίπου. 

Αν, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, κάνουµε τα αυτονόητα –και πολλά
απ’ αυτά τα οποία δεν θα ήθελα να αναφέρω, γιατί δεν θα µε
πάρει ο χρόνος- αν είχαµε προλάβει ή επισπεύσει να ελέγξουµε
και τις offshore εταιρείες, καθώς και αυτές οι οποίες υπάρχουν
και µέσα στη χώρα µας και αλλού, θα µπορούσαµε να είχαµε ει-
σπράξει πάρα πολλά απ’ αυτά τα οποία λείπουν σήµερα από το
πραγµατικό και όχι το πλασµατικό πλεόνασµα και θα µπορού-
σαµε να έχουµε ένα πιο δίκαιο φορολογικό σύστηµα, για να µπο-
ρέσουν να αντέξουν τη φορολογία οι Έλληνες πολίτες. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν αρνούνται, όπως πιστεύω ότι ξέρετε όλοι, οι Έλληνες πολί-
τες να φορολογηθούν αλλά να φορολογηθούν σε µια δίκαιη
βάση και πάντως να φορολογηθούν και αυτοί οι οποίοι διαφεύ-
γουν και οι οποίοι είναι, όπως είπα και προηγουµένως, οι γνω-
στοί-άγνωστοι. 

Δεν πιστεύω ότι ένα Υπουργείο και ένα κράτος το οποίο έχει συ-
νέχεια, όπως είναι το ελληνικό κράτος, η ελληνική πολιτεία, δεν
µπορεί να βρει τους πραγµατικούς φοροδιαφεύγοντες και µάλιστα
αυτούς οι οποίοι φοροδιαφεύγουν µε πάρα πολύ µεγάλα ποσά. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να δούµε τη συµφωνία
αυτή, να δούµε τι περιέχει και ποιος είναι ο σκοπός. Αυτά ρωτή-
σαµε και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, και περιµένουµε να µας
απαντήσετε ποιος είναι ο σκοπός. Όταν αυτή η διεθνής σύµβαση
έχει ψηφιστεί από το 2010, σε µια µνηµονιακή χρονιά, θα έπρεπε
να έχουµε τρέξει για να την κυρώσουµε αµέσως µέσα στην ελ-
ληνική Βουλή και όχι να την φέρνουµε µετά από τρία, τέσσερα
χρόνια, όταν έχουν ήδη παρεµβληθεί µεσοπρόθεσµα, µνηµόνια
δεύτερα και έρχονται και τα τρίτα και τα τέταρτα.  

Εµείς, λοιπόν, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες λέµε ότι υπάρχει µε-
γάλη υπερφορολόγηση και µάλιστα σε πολίτες που δεν αντέχουν
πλέον. Όπως ξέρετε, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν ήδη δηµοσιευ-
µένα στοιχεία, σύµφωνα µε τα οποία τα ληξιπρόθεσµα χρέη είναι
62,3 δισεκατοµµύρια και γιγαντώνονται µέρα µε τη µέρα. 

Έτσι, οι οποίες αισιόδοξες τοποθετήσεις σας δεν έχουν βάση.
Είναι χαρακτηριστικό ότι µέσα στο 2013 φόροι ύψους 9,3 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ δεν εξοφλήθηκαν στην ώρα τους, µε το συ-
νολικό λογαριασµό, κύριε Πρόεδρε, των ληξιπροθέσµων χρεών
να ανεβαίνει στα 62,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως είπα προ-
ηγουµένως. 

Με αυτές τις σκέψεις και µε τον προβληµατισµό ότι µόνο το
να υπογράφουµε και να κυρώνουµε διεθνείς συνθήκες, όταν δεν
τις κρατούµε και πάντως δεν ξέρουµε αν από την άλλη πλευρά
αυτές οι συµφωνίες θα εφαρµοστούν, εµείς ως Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Αλεξόπουλος από τη Χρυσή Αυγή. 

ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, καλούµαστε να κυρώσουµε σήµερα µια δι-
µερή συµφωνία µε το κράτος του Γκέρνσεϋ, ένα κράτος από
αυτά που ονοµάζονται και φορολογικοί παράδεισοι. 

Είναι ορθό να γίνονται συµφωνίες µε τέτοια κράτη για την αν-
ταλλαγή πληροφοριών για φορολογικά θέµατα και ειδικά από τη
χώρα µας που έχει µεγάλο ζήτηµα µε πρόσωπα που έβγαλαν
λεφτά στο εξωτερικό είτε µε offshore είτε µε εµβάσµατα νόµιµα ή
όχι. 

Η Ελλάδα πρέπει να προχωρήσει σε συµφωνίες µε όλα τα
κράτη που µπορούν να χαρακτηριστούν φορολογικοί παράδεισοι.
Αυτό θα έπρεπε να έχει γίνει από χρόνια τώρα φυσικά και όχι µετά
από τέσσερα χρόνια καταστροφικών µνηµονιακών πολιτικών να
συζητάµε για µια συµφωνία µε ένα µόνο από αυτά τα κράτη. 

Η συγκεκριµένη συµφωνία όµως δεν µας ικανοποιεί, για τον
απλούστατο λόγο ότι τη θεωρούµε προσχηµατική και αναποτε-
λεσµατική. Η πεποίθησή µας αυτή βασίζεται στις διατάξεις της
ίδιας της συµφωνίας, όπως στο άρθρο 7, διάταξη µε την οποία
καταγράφονται µια σειρά περιπτώσεων για τις οποίες δεν εφαρ-
µόζεται η συµφωνία, που –κατά την άποψή µας- είναι υπερβολι-
κές και καταχρηστικές και αποδυναµώνουν την ίδια τη συµφωνία. 

Μια τέτοια περίπτωση λόγου χάριν αποτελεί η ευρεία έννοια
του απορρήτου, όπως τίθεται στο άρθρο αυτό και ιδίως στην τε-
λευταία παράγραφο, όπου αναφέρεται ότι η δηµοσιοποίηση των
πληροφοριών είναι αντίθετη προς τη δηµόσια τάξη. Δηλαδή, το
εν λόγω κράτος θα µπορούσε για οποιαδήποτε δική του από-
φαση να πει ότι για λόγους δηµοσίας τάξης ή ασφάλειας δεν µας
δίνει τα στοιχεία που ζητάµε. 

Πέραν αυτού, θα καταψηφίσουµε τη συµφωνία αυτή, γιατί δεν
έχουµε καµµία διάθεση να συµµετάσχουµε στο παιχνίδι της συγ-
κυβέρνησης, µιας συγκυβέρνησης που υποτίθεται ψάχνει τους
φοροφυγάδες, που αναζητά το χρήµα στο εξωτερικό και κάνει
ό,τι πρέπει να γίνει για τη σωστή και δίκαιη φορολόγηση του
πλούτου που παράγεται στη χώρα µας. 

Η συγκυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου έχει αποδείξει πολλάκις
ότι όχι µόνο δεν µπορεί να κάνει κάτι σωστό προς αυτήν την κα-
τεύθυνση αλλά κυρίως δεν θέλει. Δεν υπάρχει πολιτική βούληση
να χτυπηθούν τα παράνοµα εµβάσµατα στο εξωτερικό, να χτυ-
πηθεί η απαράδεκτη πρακτική της χρήσης φορολογικών παρα-
δείσων και των offshore εταιρειών. Έχουµε δει ότι για όλα τα
σκάνδαλα που αφορούν φορολογικούς παραδείσους, εµβά-
σµατα και offshore δεν έχουν αποδοθεί οι ποινικές και πολιτικές
ευθύνες στα πρόσωπα και κυρίως στα πολιτικά πρόσωπα, που
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αποδεδειγµένα εµπλέκονται σε αυτά. Η συµφωνία αυτή δεν µπο-
ρεί να προσφέρει κάτι από τη στιγµή που δεν θα αλλάξει η ίδια
η πολιτική της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν προέκυψε

κανένα προσωπικό ζήτηµα στη συζήτηση. 
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Το προσωπικό ζήτηµα προ-

έκυψε την Τρίτη στις 9.30 το βράδυ προεδρεύοντος υµών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το προσωπικό

θα πρέπει να αναδεικνύεται κατά την ηµέρα που γίνεται η συζή-
τηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έγινε αργά το βράδυ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ναι, αλλά ο

Βουλευτής δεν δικαιολογείται να µην είναι παρών κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει τώρα …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, σας

δίνω τον λόγο για ένα λεπτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Πάντως, σας ευχαριστώ

που µου δίνετε τον λόγο. Θα µιλήσω εν τάχει. Δεν θα σας απα-
σχολήσω.

Προεδρεύοντος υµών είχα την τιµή να είµαι ειδικός αγορητής
του κόµµατός µου. Ήταν το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης. Ανέπτυξα ενώπιον της ελλιπούς Ολοµελείας τις απόψεις
µου. Κατά τη διάρκεια της αναπτύξεως εσείς είχατε την ευγένεια
και δεν µε διακόψατε καθόλου και µόλις τελείωσα, απήλθον διότι
είχα άλλη εργασία. Πληροφορήθηκα εκ των υστέρων, όπως είδα
και στα Πρακτικά, ότι έχουν απαλειφθεί δύο χαρακτηρισµοί µου,
αν και είχα πει –και θα το ενθυµείστε- ότι δεν έχω καµµία υβρι-
στική διάθεση. Κάνω διαπιστώσεις ως Έλλην πατριώτης. 

Ο ένας χαρακτηρισµός ήταν «εξωµότης» και αφορούσε εις το
πρόσωπο του Αναστασιάδη και ο άλλος ήταν «εντολοδόχος δο-
σίλογος» για την Κυβέρνηση. Κάποιος εντολοδόχος είναι και δο-
σίλογος, θα δώσει λόγο. Γνωρίζει ελληνικά η κυρία ειδική
αγορήτρια του ΚΚΕ, η οποία εξανέστη εν τη απουσία µου και σας
συνέστησε να απαλειφθούν οι δύο αυτοί χαρακτηρισµοί, όταν,
οσάκις εµείς χαρακτηριζόµεθα «εγκληµατική οργάνωση», «ναζί»
και όλα αυτά, δεν απαλείφονται αυτοί οι χαρακτηρισµοί. 

Είχα κάθε δικαίωµα, πιστεύω, ως Έλλην πατριώτης να χαρα-
κτηρίσω τον Αναστασιάδη «εξωµότη» και πέραν αυτού και τη δι-
κοµµατική Κυβέρνηση «δοσίλογο εντολοδόχο». Αυτή είναι η
άποψή µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα σας δώσω
την εξήγηση που θέλετε.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Εσείς, όµως, ακούσατε την
κ. Κανέλλη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όχι, δεν
άκουσα την κ. Κανέλλη. Τον εαυτό µου άκουσα και θα σας εξη-
γήσω αµέσως.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Γιατί δεν µε διακόψατε κατά
τη διάρκεια της οµιλίας µου; Έπρεπε να µε διακόψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα σας πω αµέ-
σως.

Η ροή του λόγου σας είναι λίγο πυκνή και χειµαρρώδης. Πράγ-
µατι, αντελήφθην ότι την ώρα που µιλούσατε και είπατε «εντολο-
δόχοι», µου φάνηκε ότι άκουσα τη λέξη «δοσίλογοι». Λέω σε
συνεργάτη εξ αριστερών «παρακαλώ, πάρα πολύ, πηγαίνετε
κάτω στους στενογράφους να µου πείτε αν όντως ελέχθη αυτή
η λέξη». Κατέβηκε ο συνεργάτης κάτω και µου λέει «όχι, δεν έχει
γραφτεί». 

Τι είχε συµβεί; Από την ώρα που έδωσα την εντολή στο συνερ-
γάτη, µέχρι την ώρα που κατέβηκε είχε φύγει η υπάλληλος και
κατέβηκε κάτω στα Πρακτικά, στο ιδιαίτερο γραφείο που είναι
από κάτω και έτσι ο νέος υπάλληλος που ήταν, δεν το είχε ακού-
σει φυσικά. Πράγµατι, όταν η κ. Κανέλλη έθεσε το θέµα, λέω:
«Κυρία συνάδελφε, κι εµένα µου φάνηκε ότι το άκουσα, αλλά δεν
ελέχθη αυτό, διότι το ηρεύνησα µε τους συνεργάτες και τους
στενογράφους, οι οποίοι µου είπαν ότι δεν έχει γραφτεί. Εν πάση

περιπτώσει, θα παρακαλέσω να έρθουν τα Πρακτικά εδώ για να
διαπιστώσω τι έχει γίνει». Όταν, λοιπόν, ήρθαν τα Πρακτικά
πάνω, είδα και τις δύο αυτές λέξεις, οι οποίες µου διέφυγαν.

Θεωρώ προσωπικά ότι είναι πολύ υβριστικές αυτές οι δύο λέ-
ξεις και για την ελληνική Κυβέρνηση και για τον Πρόεδρο της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας και έδωσα εντολή να απαλειφθούν από τα
Πρακτικά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Οι λέξεις «ναζί» και «εγκλη-
µατική οργάνωση» δεν είναι υβριστικές, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε,
και παραµένουν; Ανοίξτε τα Πρακτικά να δείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ,
πολύ. Όταν εγώ προεδρεύω, αναλαµβάνω την ευθύνη των όσων
λέγω και όσων κάνω. Θα πρέπει να σας πω, όµως, ότι έχω δια-
βάσει κάποια βουλεύµατα των αρµοδίων συµβουλίων της ελλη-
νικής δικαιοσύνης, τα οποία δυστυχώς δίνουν αυτούς τους
χαρακτηρισµούς. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τι λέτε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όταν η δικαιο-

σύνη δίνει αυτούς τους χαρακτηρισµούς, εγώ µπορώ να έρθω
από Έδρας και να πω ότι…

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Είστε έµπειρος δικηγόρος,
κύριε Πρόεδρε. Τι λέτε; Σε βουλεύµατα; Είναι κατηγορούµενος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ να
τελειώσουµε. Άλλωστε δεν ήταν τίποτα το τροµερό. Δύο λέξεις
διεγράφησαν από τα Πρακτικά. Τόσες φορές συµβαίνει αυτό το
πράγµα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τέλος πάντων, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η
κ. Ξηροτύρη. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Η συµφωνία που συ-
ζητάµε σήµερα αφορά τη συνεργασία των φορολογικών αρχών
µεταξύ των δύο κρατών για την αντιµετώπιση της διεθνούς φο-
ροδιαφυγής, γεγονός το οποίο αποτελεί έναν από τους βασικούς
στόχους αυτής της σύµβασης. Το γεγονός βέβαια της φοροδια-
φυγής στη χώρα µας εξακολουθεί να αποτελεί το µεγαλύτερο
θέµα της ελληνικής οικονοµίας. 

Η συµφωνία συνάδει µε τη σύµβαση του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης και του ΟΟΣΑ, αναφορικά µε την αµοιβαία διοικητική συν-
δροµή σε φορολογικά θέµατα που κυρώθηκε το 2013 από τη
Βουλή και µε την οδηγία 2011/16 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όµως, ας δούµε το ιστορικό του ΟΟΣΑ που ξεκίνησε από το
2000 µε συµφωνίες που διόρθωσε το 2008, που κατήρτισε τις
σχετικές λίστες –τη λευκή, τη µαύρη και τη γκρι- για τις χώρες οι
οποίες αρχίζουν να εφαρµόζουν ή δεν εφαρµόζουν τέτοιες συµ-
φωνίες ανταλλαγής πληροφοριών. Στη λευκή λίστα του ΟΟΣΑ
περιλαµβάνεται και το κρατίδιο του Γκέρνσεϋ, τη συµφωνία µε
το οποίο συζητάµε σήµερα. 

Αυτές οι συµφωνίες, λοιπόν, δίνουν τη δυνατότητα στις αρχές
να κάνουν ερωτήσεις όσον αφορά την κίνηση των λογαριασµών
των υπηκόων τους, όµως επί της ουσίας επικαλούνται τη συνερ-
γασία µεταξύ των φορολογικών αρχών, αν υπάρχει κάποια ιδιαί-
τερη και τεκµηριωµένη περίπτωση. Αυτό σηµαίνει έρευνες των
φορολογικών αρχών, που βασίζονται όµως σε λογική και τεκµη-
ριωµένη υποψία φοροδιαφυγής ατόµων και επιχειρήσεων και όχι
σε διερευνητικές εντολές. Αυτό είναι ένα µεγάλο πρόβληµα, το
οποίο τώρα –όπως θα σας πω παρακάτω- προσπαθεί η Ευρω-
παϊκή Ένωση να διορθώσει µε µια νέα οδηγία. 

Η συµφωνία αυτή είχε τη σθεναρή αντίσταση της Αυστρίας και
του Λουξεµβούργου, οι οποίοι έχουν αυστηρότερο τραπεζικό
απόρρητο. Δεν θέλουν, δηλαδή ούτε αυτού του τύπου την αν-
ταλλαγή πληροφοριών. 

Από την άλλη πλευρά, παραµένουν ακόµη αυτές οι συµφωνίες,
όπως είπα, και του ΟΟΣΑ -αυτή η εξέλιξη που υπάρχει- και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, να µην µπορούν να κλείσουν αυτά τα κενά.
Και έτσι δηµιουργούνται όλες αυτές οι περιπτώσεις που βλέ-
πουµε τώρα. Υπάρχουν φορολογικοί παράδεισοι στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Στην Αγγλία το ζεύγος µε την υπόθεση του
Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου είναι σε ένα προάστιο και θα δούµε
αν θα δικαστεί και πότε. 

Υπάρχει το θέµα της Ελβετίας. Το θέµα των καταθέσεων στην
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Ελβετία. Και εδώ, όπως είπα και στην επιτροπή, είναι ευκαιρία,
κύριε Υπουργέ, να το συζητήσουµε ξανά. Έχουµε κουβεντιάσει
πολλές φορές. Η Ελλάδα πρέπει να ασκήσει και να επιµείνει, να
καταφέρει, ασκώντας και την Ελληνική Προεδρία, να καταφέρει
την φορολόγηση των αδήλωτων καταθέσεων που έχουν οι Έλ-
ληνες πολίτες στις ελβετικές τράπεζες και τις οποίες δεν µπο-
ρούν να νοµιµοποιήσουν.

Είναι αδιανόητο να υπάρχει ολιγωρία αυτή τη στιγµή σε αυτό
το θέµα, διότι όσο καθυστερούµε την είσπραξη οικονοµικών
πόρων από τέτοιες περιπτώσεις, όπως και από τις διάφορες λί-
στες, τελικά επιβαρύνουµε τον ελληνικό λαό. Επιβαρύνουµε πε-
ρισσότερο και δεν δηµιουργούµε κανένα δίχτυ κοινωνικής
προστασίας από µεγάλα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζει. 

Από την άλλη πλευρά, βλέπουµε, κύριε Υπουργέ, πως κάνετε
προσπάθειες. Ανταλλάξατε επισκέψεις αλλά η επίσκεψη της Ελ-
βετίδας Υπουργού, είχε τελικά δυσµενή αποτελέσµατα, καθώς,
τουλάχιστον στην αρχή, τοποθετήθηκε ότι δεν θα προχωρήσουν
σε τέτοια συµφωνία µε την Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Από την άλλη πλευρά το διόρθωσε µεν, αλλά συζητάει ότι είναι
παρωχηµένες οι συµφωνίες που έχει κάνει µε Αγγλία, Βέλγιο
κ.λπ. µέχρι τώρα για τη φορολόγηση των ελβετικών καταθέσεων
και συζητάει µε µας µια νέου τύπου συµφωνία. 

Εσείς καλά κάνετε και επιµένετε και πρέπει να επιµένετε και
να επισπεύσετε τις πολιτικές σας και τις πιέσεις σας, ούτως ώστε
να υπάρξει αυτή η συµφωνία και να αποδοθεί ένα σηµαντικό πο-
σοστό φόρων -30%, µπορούµε µέχρι και 40%- γι’ αυτές τις κατα-
θέσεις των οποίων δεν νοµιµοποιείται η προέλευσή τους. 

Το κρατίδιο, λοιπόν, του Γκέρνσεϋ –που συζητάµε σήµερα τη
συµφωνία- είναι µεταξύ των ευρωπαϊκών φορολογικών παραδεί-
σων, κύριε Πρόεδρε, δηλαδή των νησιών της Μάγχης όπου
υπάρχουν εκατοντάδες χρηµατοοικονοµικοί οργανισµοί και
ασφαλιστικές εταιρείες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θέλω και εγώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ένα αυτοδιοικούµενο νησί, ανήκει στην Βρετανική Κοινο-

πολιτεία, έχει δικό του νόµισµα από το 2008 και εφαρµόζει 0%
φόρο. Ένας πολύ µικρός αριθµός δραστηριοτήτων υπόκειται σε
φορολογία. Είναι λοιπόν, φορολογικός παράδεισος. Έχει κάνει
κάποιες συµφωνίες και κάνει και αυτή εδώ µε την Ελλάδα και έτσι
είναι στη λευκή λίστα, των ενδιάµεσων δηλαδή κρατών που προ-
σπαθούν τέλος πάντων να δώσουν στοιχεία για τη φορολόγηση. 

Όµως, όπως είπα και πριν, όταν -και η συµφωνία που έχει γίνει
µέχρι τώρα και µε τα άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης-
τελικά χρειάζεται να υπάρχουν τεκµηριωµένες πληροφορίες, δεν
µπορούν κύριοι συνάδελφοι, να καλύψουν τις υποθέσεις και των
ελβετικών καταθέσεων των Ελλήνων και της λίστας Λαγκάρντ και
κυρίως τις υποθέσεις του µαύρου χρήµατος των offshore. Διότι,
για αυτές τις υποθέσεις, ιδιαίτερα των offshore εταιρειών, δεν
υπάρχει τεκµηριωµένη αιτιολόγηση και τεκµηριωµένες πληρο-
φορίες για να µπορέσουµε να ζητήσουµε τις αντίστοιχες πληρο-
φορίες από εκεί. Άρα, λοιπόν, και σε ευρωπαϊκό και σε διεθνές
επίπεδο υπάρχουν ακόµη τεράστια κενά.

Έχω πληροφορηθεί –και θα το ξέρετε και εσείς, κύριε
Υπουργέ- ότι ετοιµάζεται µια νέα οδηγία από την Ευρωπαϊκή
Ένωση ούτως ώστε πράγµατι να διορθωθεί αυτό το θέµα. Θα ζη-
τάτε, δηλαδή, αυτόµατα ανταλλαγή πληροφοριών χωρίς να
υπάρχουν αυτές οι προϋποθέσεις και αυτό θα ελέγχεται από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ούτως ώστε να εφαρµόζεται ενιαία και να
µην υπάρχει κάθε φορά το θέµα των διµερών σχέσεων, να µπορεί
δηλαδή να επιβληθεί µια αυστηρότερη και αποτελεσµατικότερη
διαδικασία για την ανταλλαγή των υποθέσεων. 

Όµως, µέχρι τώρα έχοντας και το παράδειγµα της Ελβετίας
και άλλα παραδείγµατα, θεωρούµε ότι αυτές οι συµφωνίες έτσι
όπως είναι –µπορεί να είναι ένα θετικό βήµα, αλλά- έχουν αυτά
τα κενά που σας περιέγραψα. Και γι’ αυτό το λόγο θα ψηφίσουµε
«ΠΑΡΩΝ» σε αυτή τη συµφωνία, περιµένοντας να δούµε µια κα-
λύτερη συµφωνία από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει από το ΚΚΕ ο κ. Χρήστος Κατσώτης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλει η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει τη φοροδιαφυγή; Νοµί-

ζουµε πώς όχι. Η Κυβέρνηση βεβαίως δείχνει κάτι άλλο: Δείχνει
ότι θέλει, αλλά ληστεύει το λαό µε ασήκωτη φορολογία, µε απα-
νωτούς φόρους και από την άλλη µειώνει τη φορολογία των κε-
φαλαιοκρατών, των offshore, όπως αποδεικνύεται και από τις
κατηγορίες των φορολογικών εσόδων. Θύµατα αυτής της πολι-
τικής είναι οι εργαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι φτωχοί
αγρότες, που και προηγούµενα έγινε εδώ µια συζήτηση για τη
φορολογία των φτωχών αγροτών. 

Τι λέει ο κύριος Πρωθυπουργός; Χαλί στους επενδυτές: δηµι-
ουργία φιλικού περιβάλλοντος για τις επενδύσεις, διασφάλιση της
ανταγωνιστικότητας µέσω και των αναδιαρθρώσεων που περνάνε
πάνω από τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, µέσω των φοροελα-
φρύνσεων, των φοροαπαλλαγών. Και βέβαια, δεν έχει τέλος το φι-
λοµονοπωλιακό πλαίσιο που δηµιουργεί η Κυβέρνηση για την
εξυπηρέτηση των επιχειρηµατικών συµφερόντων. Αυτό, βέβαια,
δεν αποτελεί ελληνική πρωτοτυπία. Η ίδια κατεύθυνση υλοποιείται
σε παγκόσµιο επίπεδο, όπου τα µονοπώλια κυριαρχούν. 

Οι φορολογικοί παράδεισοι δεν είναι δηµιούργηµα του λαού,
των εργαζοµένων, των αυτοαπασχολουµένων, των αγροτών.

Οι φορολογικοί παράδεισοι είναι δηµιούργηµα του κεφαλαίου
που υπηρετείτε µε την πολιτική σας, είναι δηµιούργηµα των κυ-
βερνήσεων. Κουµάντο σε διεθνές επίπεδο κάνουν αυτά τα µονο-
πώλια. Δηµιουργούν, λοιπόν, τους παραδείσους από τη µία και
αυτά έρχονται µετά να κάνουν συµβάσεις. Αυτές οι συµβάσεις
είναι αποτέλεσµα των αντιθέσεων, των ανταγωνισµών που έχουν
µεταξύ τους οι µονοπωλιακοί όµιλοι. Δεν είναι συµβάσεις οι οποίες
έρχονται πράγµατι να χτυπήσουν τους φορολογικούς παραδεί-
σους, τη φοροαπαλλαγή που γίνεται σε παγκόσµιο επίπεδο.

Ο εισηγητής µας στην επιτροπή είπε ότι θα ψηφίσουµε
«ΠΑΡΩΝ» σε αυτήν τη σύµβαση, εξηγώντας βέβαια µε άλλα
λόγια όλο αυτό το πλαίσιο που και προηγουµένως είπα.

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι αυτοί οι παράδεισοι είναι ένα καπιτα-
λιστικό φαινόµενο που θα µεγεθύνεται, όσες συµβάσεις και αν
δηµιουργούνται. Βεβαίως, από την άλλη πλευρά, ο λαός θα πλη-
ρώνει την ανάγκη εσόδων για να πάνε ξανά στους κεφαλαιοκρά-
τες, που θεωρούνται οι σωτήρες της οικονοµίας και που
υποτίθεται ότι κάνουν επενδύσεις, για να µπορέσουν να διασφα-
λίσουν θέσεις εργασίας και τις αναγκαίες υπηρεσίες στο λαό. 

Αυτοί οι παράδεισοι στηρίζονται και από τις µεγάλες χώρες
και από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από τη Μεγάλη Βρετανία, απ’
αυτό το κρατίδιο του Γκέρνσεϋ που ανήκει στη Μεγάλη Βρετα-
νία. Εκεί φοροδιαφεύγουν οι καπιταλιστές, οι οποίοι αποµυζούν
την υπεραξία, την εργασία των εργαζοµένων στη χώρα µας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, -και τελειώνω µε αυτό- εµείς ψηφίζουµε
«ΠΑΡΩΝ» στη συγκεκριµένη σύµβαση. Οι εργαζόµενοι και ο λαός
θα πρέπει να παλέψουν ενάντια στη φοροληστεία που επιβάλλε-
ται σήµερα από την Κυβέρνηση για να διασφαλιστούν τα κέρδη
του µεγάλου κεφαλαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Κατσώτη.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Ανδρουλάκης, ειδικός αγορητής
των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Οι συνάδελφοι εξή-
γησαν ότι η συνθήκη µεν µπορεί να είναι αναγκαία, αλλά δεν είναι
ικανή για την πάταξη της φοροδιαφυγής. Δεν χρειάζεται να τα
επαναλαµβάνουµε. 

Θέσατε εσείς, κυρία Πρόεδρε, το ζήτηµα της πολιτικής βού-
λησης, άλλοι έθεσαν το ζήτηµα της τεχνικής επάρκειας του κρά-
τους να κυνηγήσει τους φορολογικούς παραδείσους. Όµως
πρέπει να πούµε για τη µεγάλη, γενικευµένη παγκόσµια υποκρι-
σία σε αυτό το ζήτηµα. Το G-20 κλαψούρισε λίγο, αλλά ξέρουµε
ότι όλοι χρησιµοποιούν τους φορολογικούς παραδείσους, ακόµη
και οι καινούργιοι, όχι πια τα µεγάλα κέντρα του καπιταλισµού.
Οι Κινέζοι την έχουν µάθει τη δουλειά σε µεγάλο βαθµό. Όλες οι
κινέζικες µίζες πάνε σε offshore, οι ρώσικες, οι βραζιλιάνικες,
όλες. Η Ευρώπη, ως συνήθως, κλαψουρίζει, αλλά έχει µεγάλους
φορολογικούς παραδείσους. Το Λουξεµβούργο που θέλει ο
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πρώην Πρωθυπουργός του να γίνει και Πρόεδρος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης είναι φορολογικός παράδεισος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μόνο την
Κύπρο χτύπησαν! Η Κύπρος τους έφταιγε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Ναι, ακριβώς.
Η Ιρλανδία είναι φορολογικός παράδεισος. Η Μεγάλη Βρετα-

νία και αν είναι! Η τελευταία θα προτιµήσει να φύγει από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση αν αµφισβητήσουν το ρόλο του City στο
ξέπλυµα του χρήµατος ή των βρετανικών αυτών νησίδων -όλη
αυτή η κωµωδία που παίζουµε εδώ και µε τις συµβάσεις κλπ.

Ο Οµπάµα –τι να πω τώρα;- όταν έφτασε στο χείλος της κατα-
στροφής η Αµερική, ψέλλισε κάτι για τους φορολογικούς παρα-
δείσους, αλλά οι Ηνωµένες Πολιτείες είναι ο µεγαλύτερος
φορολογικός παράδεισος του κόσµου. Δηλαδή το µεγαλύτερο
«πλυντήριο» χρήµατος είναι τα αµερικανικά οµόλογα, πρέπει να
ξέρετε. Εκεί πάνε όλα. Μέσα από εκεί ανακυκλώνονται. 

Όµως και εµείς εδώ καλωσορίζουµε τα «πλυντήρια», διότι εί-
µαστε και εµείς «πλυντήριο» κατά κάποιον τρόπο, κύριε Υπουργέ. 

Έχετε δει τον Μηταράκη στο MEGA, όταν ανακοινώνει τον
τάδε επενδυτή «hot money» που ήρθε εδώ κ.λπ.; Τι είναι αυτοί;
Αν δείτε τα λεφτά που µπαίνουν, βγαίνουν, που δηµιουργούν µια
ανατιµητική κερδοσκοπία στο Χρηµατιστήριο και µπορούν να φύ-
γουν ανά πάσα στιγµή, έρχονται από φορολογικούς παραδεί-
σους. Να δούµε, λοιπόν, αυτήν την υποκρισία.

Πάντα µετά από τα απόνερα των µεγάλων κρίσεων, κύριοι συ-
νάδελφοι, η προσοχή στρέφεται στα σκάνδαλα και στα ποινικά
ζητήµατα. Αν βλέπετε τους «FINANCIAL TIMES», κάθε πρωί θα
δείτε ένα τεράστιο σκάνδαλο. Παραδείγµατος χάριν, οι µεγάλες,
αξιοσέβαστες, παγκόσµιες επενδυτικές τράπεζες µανιπιούλαραν
το libor, δηλαδή το διατραπεζικό επιτόκιο, τις συναλλαγµατικές
ισοτιµίες. Εβδοµήντα οκτώ κορυφαίες υποθέσεις εσωτερικής
πληροφόρησης έχουν εκδικαστεί από το 2010 µέχρι τώρα στις
Ηνωµένες Πολιτείες.

Αυτή είναι η κατάσταση, στρέφονται στα σκάνδαλα. 
Εµένα όµως θα µου επιτρέψετε να µιλήσω λίγο διαφορετικά,

να υπενθυµίσω δηλαδή, ειδικά στους δεξιότερους, συµπολιτευό-
µενους ή αντιπολιτευόµενους σε αυτή την Αίθουσα, ότι αυτό που
λέµε «φούσκα» µπορεί να περάσει µε πλήρη τήρηση όλων των
κανόνων, όλης της νοµιµότητας, αν και παντού και πάντοτε οι
«φούσκες» συνοδεύονται κι από παρανοµίες, δηλαδή οι παράνο-
µες πυραµίδες, σχήµατα Ponzi, αέρα-πατέρα δηλαδή. Το θαύµα
των επτά άρτων στην οικονοµία, µετά Χριστόν, δηλαδή της µό-
χλευσης ενός δολαρίου που το κάνουµε 230 ή 260 δολάρια, µπο-
ρεί να περάσει µε πλήρη τήρηση όλων των κανόνων της
νοµιµότητας, αν και πάντα αυτό το θαύµα συνοδεύεται από
αγύρτες κάθε είδους που τους λέµε κλέφτες, λαµόγια κ.λπ.. 

Γιατί το λέω αυτό; Και το λέω προς τις δεξιότερες πτέρυγες,
ειδικά προς τα πίσω µου, προς τους Ανεξάρτητους Έλληνες, που
είναι φίλοι. Ένας γενειοφόρος του 19ου αιώνα, σοφός άνθρωπος,
αντί να στρέψει το ενδιαφέρον του προς τους κακούς ήρωες, δη-
λαδή στους κακούς πρωταγωνιστές που υπάρχουν πάντα σε
όλες τις µεγάλες κρίσεις -δεν τους αγνόησε- έριξε το φως του
σε αυτό που λέµε «εγγενείς αντιθέσεις της κεφαλαιοκρατικής
συσσώρευσης», που περιοδικά κορυφώνονται και δηµιουργούν
τις κρίσεις. Ναι µεν υπάρχουν οι κακοί πρωταγωνιστές, αλλά η
µεγάλη του διανοητική καινοτοµία ήταν ότι έστρεψε το ενδιαφέ-
ρον στις «εγγενείς αντιθέσεις» του συστήµατος και µάλιστα, προ-
ειδοποίησε ότι το σύστηµα µπορεί να ξεπερνά τις αντιθέσεις του,
µετατοπίζοντάς τες σε ένα άλλο επίπεδο, δηλαδή να ξεπερνά µία
κρίση προετοιµάζοντας τα χαρακτηριστικά της επόµενης. 

Αυτό κάνουµε αυτή τη στιγµή, κύριοι συνάδελφοι. Δηµιουργεί
δηλαδή το παγκόσµιο καπιταλιστικό σύστηµα µία νέα γραµµή
Μαζινό, για παράδειγµα η κεφαλαιακή επάρκεια των τραπεζών,
οι ρυθµίσεις, όλα αυτά που συζητάµε, οι offshore κ.λπ.. Όµως η
επόµενη κρίση θα περάσει από αλλού και µε άλλα χαρακτηρι-
στικά. Αυτό ήθελα να τονίσω. Πέρα από τα σκάνδαλα δηλαδή,
ειδικά η Αριστερά δεν πρέπει να χρησιµοποιεί τη γλώσσα απλώς
των σκανδάλων, των δικαστικών, των κλεφτών, των κακών πρω-
ταγωνιστών, αλλά πρέπει να βλέπει τις βαθύτερες εσωτερικές
αντιθέσεις. 

Ωστόσο, θα πω κι εγώ κάτι το σκανδαλιστικό. Έχω πει πολλές

φορές ότι για τις µεγάλες υποθέσεις ξεπλύµατος χρήµατος,
όπλων κ.λπ. ο Κάντας, όλοι οι «Κάντες» και γενικώς αυτή η συµ-
µορία, πιάστηκαν γιατί χρησιµοποιούσαν προσωπικούς λογαρια-
σµούς. Διότι δεν ήθελαν να πληρώσουν κάτι παραπάνω για να
µεταµφιέσουν τα κλεµµένα, ας πούµε, σε επενδυτικά σύνθετα
προϊόντα ή να βρουν άλλες µεταµφιέσεις. Τσιγκούνηδες ήταν!
Αν πλήρωναν δηλαδή το 15% σε fees που λέµε, δεν θα τους πιά-
ναµε. 

Επαναφέρω λοιπόν το θέµα, για το οποίο έχω κάνει πολλές
ερωτήσεις. Παντού και πάντοτε, στις αγοραπωλησίες όπλων -ει-
δικά όταν ακούτε τη λέξη «αντισταθµιστικά» να ξέρετε ότι είναι η
κάλυψη της µίζας- οι µυστικές υπηρεσίες όλων των χωρών, στη
συγκεκριµένη περίπτωση των όπλων που αγοράσαµε εµείς, ξέ-
ρουν τα πάντα. Οι αµερικανικές, οι γερµανικές, οι ρωσικές µυ-
στικές υπηρεσίες ξέρουν τα πάντα και πάντα θέτουν το θέµα
στην Κυβέρνηση. 

Σε τόσο συγκλονιστικά ζητήµατα, όσον αφορά την ελληνική
ΕΥΠ, που σε άλλα εµφανίζεται δραστήρια, υπήρξε ποτέ έστω και
µία εισήγησή της που να προσεγγίζει αυτό το ζήτηµα, ναι ή όχι;
Κάνω τόσα χρόνια ερωτήσεις, ποτέ κανείς δεν απάντησε. Γιατί
αυτό να είναι ταµπού; Η ελληνική ΕΥΠ, όταν εδώ έµπαιναν και
έβγαιναν πράκτορες, κόλπα, ξεπλύµατα, offshore κ.λπ. πήρε ποτέ
χαµπάρι τίποτα από όλα αυτά; Υπήρξε έστω και µία κατάθεση γι’
αυτό το ζήτηµα; 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Δηµο-

κρατικών Βουλευτών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Ανδρουλάκη. 
Ο κ. Γιοβανόπουλος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των

Ανεξαρτήτων Ελλήνων έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ακού-

γοντας τον κ. Ανδρουλάκη να µιλάει για τον καπιταλισµό, νοµίζω
τελικά ότι πρέπει να ασπάζεται εκείνη τη θεωρία που µιλάει για
το τέλος της Ιστορίας, που λέει ότι ο καπιταλισµός επικράτησε,
ξεχάστε οτιδήποτε άλλο, τώρα πια δεν θα υπάρχουν πόλεµοι,
δεν θα υπάρχουν αντιδράσεις και αν ο καπιταλισµός έχει κρίση,
θα την ξεπεράσει µε µια άλλη κρίση. 

Νοµίζω ότι δεν είµαστε εκεί κοντά, νοµίζω όσον αφορά τον κα-
πιταλισµό, στα τρία πρόσωπά του πια, ότι αν είναι έτσι τα πράγ-
µατα και έχει διασωθεί, θα έχουµε τον αυτοκρατορικό καπιτα-
λισµό της Κίνας, όπου θα έρθουν µέσα από µια άλλη δικτατορία
να επιβάλουν µε ένα κουπάκι ρύζι τον δικό τους καπιταλισµό.
Πάντα όµως θα υπάρχει ο κοινωνικός καπιταλισµός της Ευρώ-
πης, ο οποίος µπορεί να προστατεύει δικαιώµατα, µπορεί να
ασχολείται και µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα και µπορεί να θυµά-
ται τους λαούς, όταν οι υπεράκτιες εταιρείες και οι µεγάλοι οι-
κονοµολόγοι τις ξεχνούν. 

Κυρία Πρόεδρε, θέλω -επειδή θίχθηκε σήµερα σε αυτή την Αί-
θουσα- για λογαριασµό των Ανεξαρτήτων Ελλήνων µιλώντας να
υπενθυµίσω πως σε ό,τι αφορά το θέµα της Κύπρου, οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες δηλώνουµε -χωρίς να παρεµβαίνουµε φυσικά
ποτέ και για κανέναν λόγο στα εσωτερικά ενός άλλου κράτους,
αλλά µιλάµε για το έθνος των Ελλήνων- ότι µένουµε σε εκείνη τη
δήλωση, την ανατριχιαστικά υπέροχη, γοητευτική δήλωση του
Τάσσου Παπαδόπουλου ότι «παρέλαβα κράτος και δεν θα παρα-
δώσω ποτέ κοινότητα». 

Αναφέροµαι σε αυτή την επικαιρότητα που εξελίσσεται µέσα
από ανθρώπους οι οποίοι µιλάνε –λέει- µε το µόρφωµα, αναγνω-
ρίζουν ένα κατοχικό κοµµάτι ως αντίπαλο µέρος προς συζήτηση
και του δίνουν µορφή. Επειδή οι άνθρωποι πήραν ένα πανί άσπρο
και βάλανε εκεί πέρα µια ηµισέληνο, λένε ότι έγιναν και κράτος!
Αυτό το ψευδοκράτος έγινε ξαφνικά συζητητής και τώρα θέλει –
λέει- να πάει και σε επίπεδο δικοινοτικής ζώνης, διζωνικής κοινό-
τητας ή όπως αλλιώς τα λένε.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες µιλάνε για µία και ενιαία Κύπρο. Ξέ-
ρουµε µόνον τη φράση του Τάσσου Παπαδόπουλου, ότι πρόκει-
ται για ένα κράτος και όχι για µια κοινότητα. Αυτό είχα την
υποχρέωση να το κάνω, κυρία Πρόεδρε, εξ ονόµατος και για λο-
γαριασµό των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.

Όσον αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα ήθελα να πω
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δυο κουβέντες. Ποιο είναι το κράτος του Γκέρνσεϋ; Γιατί δεν λέµε
όλη την αλήθεια, ότι αυτά τα κρατίδια εξυπηρετούν µόνο συγκε-
κριµένους σκοπούς; Όταν εδώ µιλάµε για offshorάδες, για υπερά-
κτιες, να έρχεται το κράτος του Γκέρνσεϋ, κάπου στη Μάγχη που
βλέπει το Ντόβερ και ακούει το Καλαί! Ποιοι είναι αυτοί οι άνθρω-
ποι; Αυτοί οι άνθρωποι είναι εκείνοι οι οποίοι έχουν ένα γραφείο
µε ένα τηλέφωνο και µια τηλεφωνήτρια και εκεί έχουν –λέει- την
έδρα τους, την οριστική και µόνιµη, εκατό εταιρείες, τριακόσιες
εταιρείες. Υπάρχει ένα φαξ, ένα κοµπιούτερ, ένα τηλέφωνο, µια
κοπέλα και τριακόσιες εταιρείες από όλο τον κόσµο.

Εµείς, κυρία Πρόεδρε, -και µε την εισήγησή σας- θα τηρή-
σουµε µια στάση ουδέτερη. Θα πούµε «ΠΑΡΩΝ» στο νοµοσχέ-
διο. Γιατί τι περιµένουµε; Περιµένουµε τις πληροφορίες. Δεν
έχουµε να δώσουµε τίποτα στο κράτος του Γκέρνσεϋ. Δεν έχει
να µας δώσει τίποτα άλλο, εκτός από την πληροφόρηση. Υπάρ-
χουν ελληνικών συµφερόντων εταιρείες που είναι εκεί καταγε-
γραµµένες; Να µας τις πει. Βγήκαν ελληνικά κεφάλαια εκεί,
νόµιµα ή παράνοµα; Να µας τα πει. 

Αν αυτό διασφαλίζεται στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κύριε
Υπουργέ, αναλάβετε την ευθύνη να το κάνετε, παρ’ ότι βλέπω ότι
είναι µια σύµβαση η οποία έρχεται από το 2010 και τώρα λέτε να
την εφαρµόσετε, αφού καταστράφηκε ο µισός ελληνικός πλούτος
και αφού ο ελληνικός πληθυσµός ακόµα µε µατωµένα γόνατα
προσπαθεί να αντιληφθεί πού θα τελειώσει αυτή η κατρακύλα
στην οποία τον έχετε µνηµονιακά οδηγήσει. 

Λέµε, λοιπόν, «ΠΑΡΩΝ» στο νοµοσχέδιο, αλλά να ενθυµούµα-
στε όλοι ότι οι φορολογικοί παράδεισοι, αυτοί οι «κήποι της Εδέµ»
δεν έχουν καµµία σχέση µε τα ουρί του Παραδείσου. Είναι ακόµα
καλύτερα. Από το Βισνού µέχρι το Σίβα και από το Ισλάµ µέχρι
τον Χριστιανισµό, αυτοί οι «παράδεισοι» για τους καπιταλιστές
δεν θα τελειώσουν ποτέ!

Θυµηθείτε να εξυπηρετήσετε το εθνικό συµφέρον. Μη σκε-
φτείτε τίποτα άλλο. Φέρνετε τις συµβάσεις εδώ, είναι µια κωµω-
δία! Καλά το είπε ο κ. Ανδρουλάκης! Είναι µια κωµωδία, να λέµε
ότι κάνουµε συµβάσεις µε το κράτος του Γκέρνσεϋ! Να συµµε-
τάσχουµε και εµείς µόνον επ’ ωφελεία µας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ και

εγώ.
Ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να αναφερθώ στην εκούσια παραπλη-

ροφόρηση από τον κ. Μαρκογιαννάκη, που τυγχάνει να είναι και
έµπειρος νοµικός. Μίλησε για βουλεύµατα και για κατηγορίες.
Ούτε βουλεύµατα υπάρχουν εις βάρος της Χρυσής Αυγής και
όσο για τις κατηγορίες θα έπρεπε πρώτος να γνωρίζει το τεκµή-
ριο αθωότητας που έχει ο καθένας µέχρι να τελεσιδικήσει η υπό-
θεσή του. 

Μέχρι στιγµής εξ όσων γνωρίζουµε υπάρχουν αποφάσεις για
στελέχη του ΠΑΣΟΚ και κατά το παρελθόν από τον «καλαµποκάν-
θρωπο», από τον κ. Τσοβόλα και άλλους που είχαν καταδικαστεί,
οπότε µάλλον εκεί θα έπρεπε να απευθυνθεί όταν αναφερόταν
σε εγκληµατική οργάνωση και όχι σε εµάς.

Όσο για την Κύπρο, που πολύ σωστά αναφερθήκατε, κυρία
Πρόεδρε και εσείς, και όσον αφορά το ότι ο κ. Αρβανίτης απεκά-
λεσε προχθές τον κ. Αναστασιάδη «εξωµότη», θα ήθελα να πω ότι
πώς αλλιώς θα µπορούσε να τον αποκαλέσει, όταν απεργάζεται
ένα νέο σχέδιο Ανάν µαζί µε την συγκυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέ-
λου; Δεν νοµίζουµε ότι υπάρχει κάποια άλλη ορολογία, η οποία
θα µπορεί να εκφράσει καλύτερα και αποδοτικότερα τις εν λόγω
πράξεις του Προέδρου της Κυπριακής Δηµοκρατίας, που θέλει
διακαώς να γίνει µια δικοινοτική οµοσπονδία ή κάτι άλλο, κάτι στο
οποίο η Χρυσή Αυγή αντιτίθεται, διότι η Κύπρος είναι µία, είναι
ενιαία και είναι ελληνική. Κάποιες χιλιάδες Ελλήνων αγωνιστών
πέθαναν τη δεκαετία του ’50 για να υπάρξει η ένωση µε τη µητέρα
Ελλάδα και τίποτα διαφορετικό. Αυτά για το ζήτηµα της Κύπρου.

Όσο για το εν λόγω νοµοσχέδιο που συζητάµε, το κράτος του
Γκέρνσεϋ είµαι σίγουρος ότι δεν το ήξερε κανείς πριν έρθει η αι-
τιολογική έκθεση και τα λοιπά στοιχεία στη Βουλή. Μάλλον είστε
ακριβοί στα πίτουρα και φθηνοί -έως πάµφθηνοι- στις κότες! 

Ρίχνετε στάχτη στα µάτια του κόσµου, θεωρώντας ότι έτσι τους
πείθετε πως κάτι κάνετε για τη φοροδιαφυγή και για τους φορο-
λογικούς παραδείσους, την ίδια στιγµή που επί της ουσίας δεν
κάνετε απολύτως τίποτα. 

Για τη λίστα Λαγκάρντ δεν κάνατε τίποτα. Από ό,τι µάθαµε φεύ-
γει από το ΣΔΟΕ και την αναλαµβάνουν ξανά οι εισαγγελείς. Μι-
λάµε για µία λίστα µε χιλιάδες ονόµατα. Πολλά «λαυράκια» θα
µπορούσε να έχει βγάλει το Υπουργείο Οικονοµικών. Θα µπορού-
σατε να είχατε βρει πολλά εκεί. Εδώ και χρόνια θα µπορούσαν να
έχουν τελεσιδικήσει οι έρευνες και να έχουν έρθει πίσω τα λεφτά,
τα οποία, στην καλύτερη των περιπτώσεων, είναι προϊόν φορο-
διαφυγής, για να µην πούµε τίποτε άλλο.

Για τη λίστα από το Λιχτεστάιν δεν ακούγεται λέξη. Αντί για το
Γκέρνσεϋ, γιατί δεν κάνατε κάτι για το Λιχτενστάιν, που ήδη έχετε
µία λίστα µε χιλιάδες  ονόµατα Ελλήνων, οι οποίοι έχουν βγάλει
τα λεφτά τους εκεί και αλλού; 

Επίσης, η υποκρισία η δικιά σας -δεν αναφέροµαι σε εσάς προ-
σωπικά- ολόκληρης της Κυβέρνησης, της συγκυβέρνησης, φαί-
νεται από το πώς αντιµετωπίζετε διαφόρους, οι οποίοι ενώ ήταν
διορισµένοι σε κρατικές θέσεις από τις δικές σας κυβερνήσεις,
έκαναν τα αδύνατα δυνατά για να διαλύσουν και το Ταχυδροµικό
Ταµιευτήριο και άλλες τράπεζες και οργανισµούς. Όπως για πα-
ράδειγµα ο κ. Φιλιππίδης, ο οποίος τελικά δεν προφυλακίστηκε,
παρ’ ότι κατηγορείται για απίστευτα πράγµατα. Οι δικαιολογίες
του έπιασαν τόπο. 

Αντιθέτως, ο Αρχηγός της Χρυσής Αυγής, αλλά και Βουλευτές
του κόµµατος είναι στη φυλακή, χωρίς  καµµία απολύτως κατη-
γορία επί της ουσίας. Πρόκειται για µία αµιγώς πολιτική δίωξη και
τίποτα λιγότερο. 

Έχουµε και το ΣΔΟΕ, που αντί να διεξάγει έρευνες για τη λίστα
Λαγκάρντ  και τις άλλες λίστες, άρχισε έλεγχο σε µία υποψήφια
αντιπεριφερειάρχη της Χρυσής Αυγής στη Δυτική Ελλάδα, µετά
την ανακοίνωση της υποψηφιότητάς της. Αυτά τα καραγκιοζιλίκια
-διότι περί αυτού πρόκειται- κάνετε συνεχώς, όπως κάνατε και µε
Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, όπως κάνατε και µε το κόµµα της
Χρυσής Αυγής που έχει ελεγχθεί και έχει ξαναελεγχθεί και έχει
βρεθεί απολύτως καθαρό, πεντακάθαρο. Είµαστε το µοναδικό
κόµµα που έχουµε βιβλία τρίτης κατηγορίας, όταν όλα τα υπό-
λοιπα κόµµατα έχουν βιβλία δεύτερης κατηγορίας, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Εξάλλου, έγινε και έλεγχος και απεφάνθη η Αρµόδια Επιτροπή
της Βουλής ότι λείπουν παραστατικά από διάφορα κόµµατα, από
σχεδόν όλα τα κόµµατα, πλην της Χρυσής Αυγής. 

Φυσικά, οι έλεγχοι που έχουν γίνει στα άλλα κόµµατα έχουν
«θαφτεί» επιµελώς. Εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ µε θαλασ-
σοδάνεια έχουν πάρει η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ως επί το
πλείστον. Αυτά είναι λεφτά που δεν πρόκειται να αποπληρωθούν
ποτέ. Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να αποπληρωθούν ποτέ
αυτά τα λεφτά. Και κανείς δεν θα τιµωρηθεί γι’ αυτά, εκτός και αν
αλλάξουν τα πράγµατα. 

Το ίδιο πάτε να κάνετε τώρα και µε το Μέγαρο Μουσικής του
φίλου σας του «ΔΟΛ». Μιλάµε για 230 εκατοµµύρια ευρώ, για τα
οποία προσπαθείτε να βρείτε έναν εύσχηµο τρόπο να εξαφανι-
στούν, έτσι ώστε να τα επωµιστεί και αυτά ο ελληνικός λαός. 

Ό,τι µέτρα έχετε πάρει, έχουν αποτύχει. Η ατιµωρησία των
υπευθύνων ξεπερνάει κάθε προηγούµενο. Βρίσκετε κάποια είτε
πολιτικά είτε επιχειρηµατικά «πτώµατα», τα διαποµπεύετε και
τους βασικούς ενόχους τους αφήνετε ατιµώρητους. 

Όπως είπε και ο ειδικός αγορητής µας, η εν λόγω συµφωνία
γι’ αυτά τα ανύπαρκτα νησιά -δεν ξέρω πόσοι Έλληνες έχουν εκεί
λογαριασµούς σε offshore εταιρείες ή κάτι άλλο, φαντάζοµαι
ελάχιστοι έως κανένας, ίσως απειροελάχιστοι- δείχνει πόσο υπο-
κριτικά συµπεριφέρεστε µε το εν λόγω εγχείρηµα. 

Σαφώς και καταψηφίζουµε και θα καταψηφίζουµε συνεχώς
όλα τα µέτρα αυτής της µνηµονιακής συγκυβέρνησης, της Κυ-
βέρνησης που έχει οδηγήσει εκατοµµύρια Ελλήνων στην ανέ-
χεια, στην ανεργία, στις αυτοκτονίες, στη  µετανάστευση, στην
τρέλα και δεν ξέρουµε και σε τι άλλο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ κι

εγώ.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας: «Ενιαίος Φορέας Εξωστρέφειας».

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Παναγιώτης Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Νοµίζω ότι η συµφωνία που
συζητάµε, κυρία Πρόεδρε, αποτελεί ένα µνηµείο ευρωπαϊκής
υποκρισίας γύρω από τα θέµατα της καταπολέµησης της
φοροδιαφυγής. 

Αυτό το κράτος ανάµεσα στη Γαλλία και στη Μεγάλη
Βρετανία, στα νησιά της Μάγχης, κάτω από τις φτερούγες του
Ηνωµένου Βασιλείου δείχνει ότι στην Ευρώπη υπάρχει ένας
σιδερένιος και άτεγκτος κανόνας: Ο κανόνας του «ξεπλύµατος»
χρήµατος και της εύκολης αποφυγής της φορολογίας. 

Διότι αυτό το κράτος, το κρατίδιο –ας το πούµε έτσι- ιδρύθηκε
και λειτουργεί µόνο γι’ αυτό το σκοπό: ως φορολογικός παρά-
δεισος στην καρδιά της Ευρώπης. 

Εµείς κάνουµε µία συµφωνία µαζί του, η οποία δεν έχει καµιά
αποτελεσµατικότητα. Είναι µια συµφωνία εικονική, η οποία δυ-
στυχώς δεν θα βοηθήσει σε τίποτα όποια απόπειρα γίνεται. Είναι
εντελώς ασήµαντη –θα έλεγα- η απόπειρα αυτή από τη σηµερινή
Κυβέρνηση για να καταπολεµήσει τη φοροδιαφυγή. Διότι όποια
παράθυρα υπάρχουν για να καταπολεµηθεί αυτή η φοροδιαφυγή
µέσω του Κράτους του Γκέρνσεϋ, δυστυχώς φαλκιδεύονται µέσα
από τις διατάξεις της παρούσας συµφωνίας, η οποία έχει τέτοιες
δικλίδες που αποτρέπουν στην ουσία την παροχή πληροφοριών
προς τη χώρα µας από το κράτος αυτό. 

Δεν θα σας κουράσω διαβάζοντας τις σχετικές διατάξεις, αλλά
είναι εντυπωσιακό ότι απαγορεύεται η δηµοσιοποίηση των πλη-
ροφοριών, εφόσον αυτή είναι αντίθετη –λέει- προς τη δηµόσια
τάξη. Πώς είναι δυνατόν, µια φορολογικού περιεχοµένου πληρο-
φορία, που µπορεί να δοθεί στο ελληνικό κράτος, να µη δίνεται,
διότι αυτή θα ήταν δυνατόν να υπονοµεύσει τη δηµόσια τάξη; Τι
διάταξη είναι αυτή; Είναι τόσο αόριστη και γενική, που ο καθένας
µπορεί να την επικαλεστεί, κι ας µην καταλαβαίνει κανένας απο-
λύτως τίποτα. 

Αναφέρεται, επίσης: «αποτρέπεται η παροχή πληροφοριών,
όταν υπόκειται από το κράτος, το οποίο ζητάµε…» -εν προκει-
µένω από το Κράτος του Γκέρνσεϋ- «…σε νοµικό προνόµιο ή
όταν αυτή η πληροφορία αποκαλύπτει συναλλακτικό, επιχειρη-
µατικό, βιοµηχανικό, εµπορικό ή επαγγελµατικό απόρρητο ή πα-
ραγωγική διαδικασία µε την προϋπόθεση…» κ.λπ.. Μπορεί
δηλαδή να επικαλεστεί ο καθένας το οτιδήποτε, ώστε και αυτές
οι πενιχρές, ασήµαντες πληροφορίες που µπορούσαν να δοθούν
από φορολογικό παράδεισο, να µη δίδονται. 

Βεβαίως, λέει ότι δεν θα δίδονται πληροφορίες, όταν είναι αν-
τίθετες µε τη νοµοθεσία και τις διοικητικές πρακτικές του Κρά-
τους του Γκέρνσεϋ. Με συγχωρείτε, αλλά η νοµοθεσία του
Κράτους του Γκέρνσεϋ είναι για να αποφεύγεται η φορολογία
και για να υποκρύπτονται οι φοροφυγάδες και να υπάρχουν στε-
γανά. Πώς, λοιπόν, όταν τηρείται η νοµοθεσία του, εµείς θα
έχουµε δυνατότητα πληροφοριών;

Τα λέω αυτά παρεµπιπτόντως, διότι δείχνουν ότι αυτή η συµ-
φωνία είναι κενό γράµµα και στην ουσία έρχεται να καλλωπίσει
ένα καθεστώς που έπρεπε να καταργηθεί στην Ευρώπη υπό
οποιαδήποτε µορφή κι αν υπάρχει και προσφέρει φορολογική
ασυλία. 

Αυτός είναι ο λόγος –όπως είπε κι ο εισηγητής µας στην το-
ποθέτηση του- που εµείς καταψηφίζουµε αυτή τη συµφωνία,
διότι δεν πρόκειται να συνεισφέρει σε τίποτα, αλλά αντίθετα προ-
σφέρει σε υποκρισία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Λαφαζάνη. 

Έχει ζητήσει τον λόγο δι’ ολίγον ο κ. Γλέζος. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Ευχαριστώ, αγαπητή Πρόεδρε. 
Των οικιών ηµών εµπιπραµένων, ηµείς άδοµεν! Δεν θα έχω

αντίρρηση να συζητήσουµε και όλα τα θέµατα που αφορούν το
χρέος µας απέναντι στα προβλήµατα του τόπου ως Κοινοβούλιο,
αλλά αυτή τη στιγµή πάει να συντελεστεί ένα έγκληµα στην

Κύπρο και γι’ αυτό το λόγο είµαι υποχρεωµένος να πω ότι ο
δρόµος που ακολουθείται είναι εντελώς λαθεµένος. Έχουµε στο
χέρι µας τις αποφάσεις του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, που
ζητούν να αποχωρήσουν από την Κύπρο τα στρατεύµατα
εισβολής και κατοχής. 

Πριν από όλα, λοιπόν, και πριν απ’ όλες τις συνεννοήσεις
έπρεπε οι Κυβερνήσεις και της Κύπρου και της Ελλάδας να λένε:
«φύγετε από την Κύπρο και µετά συζητάµε ό,τι θέλετε». Αυτό δεν
γίνεται. Και πάει να συνοδευτεί αυτό µε µία νόθα κατάσταση, την
οποία θα βρούµε µεθαύριο µπροστά µας και θα είναι πολύ
δύσκολο να την αποτινάξουµε. 

Γι’ αυτό υψώνω φωνή προς όλες τις πολιτικές δυνάµεις και πι-
στεύω ότι εκφράζω την αγωνία του ελληνικού λαού να µην συν-
τελεστεί αυτό το έγκληµα που πάει να καταστρέψει την Κύπρο,
που δεν είναι βέβαια τόσο µεγάλη όσο είναι το Γκέρνσεϋ, αλλά
η συµβολή της στο Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο υπήρξε πάρα πολύ ση-
µαντική. Και µόνο γι’ αυτό το λόγο θα έπρεπε να είναι άλλη η
στάση και των κοµµάτων και των πολιτικών δυνάµεων και της Ελ-
λάδας και της Κύπρου.

Ζητάω συγγνώµη, αλλά έπρεπε να το πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Παρακαλώ,

κύριε Γλέζο. Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Μαυραγάνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συµφωνία που σήµερα συζη-

τάµε στην Ολοµέλεια είναι η πρώτη τέτοιου είδους συµφωνία
που κυρώνει η χώρα µας και βασίζεται αποκλειστικά στην πρό-
τυπη συµφωνία ανταλλαγής πληροφοριών του ΟΟΣΑ. Με τις δια-
τάξεις της συµφωνίας αυτής προβλέπεται η ανταλλαγή
φορολογικών πληροφοριών και αφορά άτοµα που διατηρούν οι-
κονοµικούς δεσµούς και στα δύο κράτη. Οι πληροφορίες ανταλ-
λάσσονται κατόπιν αιτήσεως µεταξύ των αρµοδίων αρχών των
συµβαλλοµένων χωρών, εποµένως επιδιώκεται η συνεργασία
των δύο κρατών για την αντιµετώπιση της διεθνούς φοροδιαφυ-
γής. 

Τα άρθρα της συµφωνίας προσδιορίζουν τους φόρους που
αποτελούν το αντικείµενο της συµφωνίας και για τα δύο κράτη.
Η Ελλάδα έχει ορίσει τους φόρους εισοδήµατος, κεφαλαίου,
κληρονοµίας, το φόρο µεταβίβασης ακινήτων, το φόρο προστι-
θέµενης αξίας και το φόρο µεταβίβασης εν γένει. Το Γκέρνσεϋ
έχει ορίσει το φόρο εισοδήµατος και το φόρο µεταβίβασης. 

Καθορίζονται, επίσης, µε κάθε λεπτοµέρεια τα στοιχεία που
κρίνονται απαραίτητα για την υποβολή της αίτησης για παροχή
πληροφοριών. Επισηµαίνεται ότι το κράτος που ζητά τις πληρο-
φορίες έχει ήδη προβεί σε χρήση των µέτρων συλλογής πληρο-
φοριών, που διαθέτει µε βάση την εσωτερική του νοµοθεσία και
επίσης τονίζεται ότι γίνεται ανταλλαγή πληροφοριών που βρί-
σκονται στην κατοχή τραπεζών ή άλλων χρηµατοπιστωτικών
ιδρυµάτων. 

Προβλέπεται ακόµη στο βαθµό που επιτρέπεται από την εσω-
τερική νοµοθεσία των συµβαλλοµένων κρατών η δυνατότητα του
αιτούντος κράτους να στέλνει αντιπροσώπους στο εκτεθέν κρά-
τος, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό, µε σκοπό την εξέταση ιδιω-
τών και φορολογικών αρχείων µε προϋπόθεση την έγγραφη
συγκατάθεση των ενδιαφεροµένων προσώπων.

Τέλος, καθορίζεται ο εµπιστευτικός χαρακτήρας των πληρο-
φοριών που ανταλλάσσονται και οι οποίες αποκαλύπτονται µόνο
σε πρόσωπα ή αρχές, συµπεριλαµβανοµένων των δικαστικών και
των διοικητικών αρχών που σχετίζονται µε τον προσδιορισµό, τον
καταλογισµό ή την είσπραξη των φόρων και την αναγκαστική
εκτέλεση των φορολογικών απαιτήσεων ή την ποινική δίωξη φο-
ρολογικών υποθέσεων.

Πρέπει να σηµειωθεί ότι η συµφωνία που συζητάµε σήµερα
παρέχει στην ελληνική φορολογική διοίκηση τη µοναδική δυνα-
τότητα ανταλλαγής πληροφοριών µε το Κράτος του Γκέρνσεϋ,
καθώς το κράτος αυτό δεν έχει υπογράψει την κοινή Σύµβαση
του Συµβουλίου της Ευρώπης και του ΟΟΣΑ αναφορικά µε την
αµοιβαία διοικητική συνδροµή σε φορολογικά θέµατα που εφαρ-
µόζεται στη χώρα µας από την 1η Σεπτεµβρίου 2013. Κατά συνέ-
πεια, η κύρωση της συµφωνίας κρίνεται ιδιαίτερης σηµασίας,
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καθώς η εισροή πληροφοριών από το εν λόγω κράτος αναµένε-
ται ότι θα βοηθήσει αρκετά και θα ενισχύσει τη διαρκή προσπά-
θεια της Κυβέρνησης για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής
και της φοροαποφυγής.

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω ότι η συµφωνία που συζητείται
σήµερα στηρίζεται στην πρότυπη Σύµβαση Ανταλλαγής Πληρο-
φοριών του ΟΟΣΑ και να επαναλάβω ότι αυτή είναι η διεθνής
πρακτική για τη διοικητική συνεργασία σε φορολογικά θέµατα.
Το Κράτος Γκέρνσεϋ δεν είναι συµβαλλόµενο κράτος στη πολυ-
µερή σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης και του ΟΟΣΑ. Αν
δεν κυρωθεί η συγκεκριµένη συµφωνία, απλώς δεν υπάρχει καµ-
µία δυνατότητα ανταλλαγής πληροφοριών µε το Γκέρνσεϋ. Και
αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς στην προσπάθεια καταπολέ-
µησης της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής, δυστυχώς
αυτή είναι η µοναδική επιλογή, δεν υπάρχει άλλη εναλλακτική
λύση.

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στο ότι σε αυτή την Αίθουσα
έχουν ακουστεί επιχειρήµατα ότι υπάρχουν καθυστερήσεις,
όπως για την κύρωση αυτής της σύµβασης, αλλά αυτό δεν εµ-
ποδίζει, αν κάποιος αναγνωρίζει ότι είναι θετικό βήµα, να ψηφίσει
την κύρωση. Όπως επίσης έχω ακούσει σε αυτή την Αίθουσα
πάρα πολλούς να µέµφονται την Κυβέρνηση για την πολιτική της
βούληση να αντιµετωπίσει το φαινόµενο της φοροδιαφυγής και
έχουµε µέσα σε αυτή την Αίθουσα περάσει νοµοθετήµατα που
εκσυγχρονίζουν το πλαίσιο και δίνουν τα απαραίτητα εργαλεία
στη φορολογική διοίκηση για να καταπολεµήσει τη φοροδια-
φυγή.

Δυστυχώς, κάποιοι σ’ αυτήν την Αίθουσα διαρρηγνύουν τα ιµά-
τιά τους για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, αλλά δεν
έχουν το θάρρος να ψηφίσουν ούτε ένα µέτρο για την καταπο-
λέµηση του φαινοµένου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Κράτους του Γκέρνσεϋ για την
ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε φορολογικά θέµατα».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς, το

νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της Συµφω-
νίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Κράτους του Γκέρνσεϋ για την ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά
µε φορολογικά θέµατα» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Κύρωση  της Συµφωνίας µεταξύ της  Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και του Κράτους του Γκέρνσεϋ  για την
ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε φορολογικά θέµατα

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και του Κράτους του Γκέρνσεϋ για την ανταλλαγή πληροφοριών
σχετικά µε φορολογικά θέµατα, που υπογράφηκε στη Σιγκα-
πούρη στις 29 Σεπτεµβρίου 2010 και στο Γκέρνσεϋ στις 8 Οκτω-
βρίου 2010, το κείµενο της οποίας, σε πρωτότυπο στην αγγλική
γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική, έχει ως ακολούθως:

7234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυρώνεται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 14 παράγρα-
φος 1 αυτής.

Αθήνα,                                                          2014

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ 2. OIKOΝΟΜΙΚΩΝ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ
ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑΣ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της
σηµερινής συνεδρίασης ως προς δτην ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το Σώµα παρέ-

σχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.11’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 14 Φεβρουαρίου 2014 και
ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ



7272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)


